
 چرا اثری از خودروهای وارداتی در خیابان های تهران نیست؟

وهای وارداتی در سامانه یکپارچه دلالان مشتریان بزرگ خودر
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وان ورزشی ایران  پیام تشکر رهبر انقلاب از کار
در المپیک ۲۰۲۴ پاریس

معاون صندوق توسعه ملی:
 آمادگی صندوق توسعه ملی 

برای ایفای نقش توسعه ای در دولت چهاردهم

رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد
رشد ۷ پله ای ایران در ضریب نفوذ بیمه
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صفحه 2

بنگلادش؛ بازی قدرت، سقوط دولت و آینده ای نامعلوم
محمدرضا بهرامی، ســفیر پیشین ایران در افغانســتان  پیامدهای برکناری شیخ 
حسینه و استقرار یک دولت موقت در بنگلادش نشــان دهنده یک تغییر ژئوپلیتیکی 

مهم در جنوب آسیا است.

یادداشت

فاصله طبقاتی در سه سال چگونه کاهش یافت؟

صفحه 3

مسکن

مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران 
گفــت: شتاب بخشــی بــه نوســازی بناهای 
ناپایدار و لرزان در محدوده بافت های فرســوده 
موجب شد تا در سال گذشــته ۹۶ هزار پروانه 

ساختمانی در بافت های فرسوده صادر شود.
 محمد آئینــی مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران با اشــاره به چگونگــی تعیین 
محدوده بافت های فرسوده در شهرها، گفت: بر 
اساس شاخص های تعیین شده از سوی شورای 
معماری و شهرســازی کشــور، شــهرداری ها 
محدوده هایی را به کمیســیون ماده ۵ اســتان 
معرفــی می کنند که پــس از تصویــب در این 
کمیســیون به عنوان محدوده های بافت های 

فرسوده شهرها شناخته می شوند.
دبیر ســتاد ملــی بازآفرینی شــهری پایدار با 
بیان اینکه مشارکت ســاکنان و مالکان بناهای 
ناپایدار با ســازندگان ذی صلاح، توســعه گران 
و تســهیلگران حرفه ای به نوســازی بافت های 
فرســوده شــتاب می بخشــد، اظهار داشت: 
شهروندان می توانند با ارسال شماره کد پستی 
یا کد »جام« مندرج بر روی ســند مالکیتشان 
به ســامانه پیامکی ۳۰۰۰۸۶۱۲ یا مراجعه به 
سامانه ثبت نام تسهیلات نوســازی بافت های 
فرسوده شــرکت بازآفرینی شــهری ایران به 
نشانی facility.udrc.ir نسبت به وقوع ملک 
خود در محــدوده بافت های فرســوده آگاهی 

پیدا کنند.آئینی با تاکید بر اینکه رســانه ملی از 
ظرفیت بالای خبررســانی در حوزه بازآفرینی 
شهری برخوردار است، بیان داشت: سازمان صدا 
و سیما در حوزه بازآفرینی شهری و مطالبه گری 
حق و حقوق مردم، ســازندگان، توســعه گران 
و ســرمایه گذاران می تواند میــدان داری کند.

معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: بر اساس 
بسته تشــویقی ۱۹ بندی مصوبه شورای عالی 
و معماری کشــور، بیــش از ۵۰ امتیــاز برای 
ســاکنان بافت های فرســوده برای تســهیل 
شرایط نوسازی مسکن مشــخص شده است و 
رسانه ملی می تواند شــرایطی را فراهم کند که 

شهروندان از حق و حقوقشان آگاه شوند.

عضو هیات رئیســه اتاق تعاون ایــران از برگزاری 
بیســت و چهارمیــن دوره نمایشــگاه صنعــت 
ســاختمان خبر داد و گفت: در حال حاضر بیش 
از ۴۰ درصــد گــردش مالــی در حــوزه صنعت 
ســاختمان اتفاق می افتد و امــروز کمترین آمار 
افزایش بیکاری در بخش ســاختمان را شــاهد 

هستیم.
 علی مطیع جهان در یک نشست خبری با اشاره به 
اهمیت تولید و اشتغال در حوزه ساختمان اظهار 
کرد: امــروز بخش ســاختمان در همه حوزه های 
اقتصادی فعالیت دارد و ســهم بســزایی از تولید 
ناخالص داخلی، ارزش افزوده، بهره وری و رشــد 

اقتصادی را به خود اختصاص داده است.
وی گفت: اگر بحث اشــتغال را در نظــر بگیریم، 
صنعت ســاختمان و مســکن به دلیل تولید بالا 
بخشی اثر گذار است و ما به گواه آمار کمترین آمار 

افزایش بیکاری را در این بخش شاهد هستیم.
معاون پشــتیبانی و برنامه ریزی اتاق تعاون ایران 
با اشــاره به پروژه های در دست اجرای اتاق تعاون 
تاکید کرد: سال گذشــته و در دولت سیزدهم در 
راستای ســاخت واحدهای مســکونی توافقاتی 
صورت گرفت و ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکن در 
بخش تعاون به اتاق تعاون سپرده شد. در این راستا 
توافقات خوبی بــا وزارت راه انجــام گرفت و این 
قرارداد را در بحث تامین مصالــح نیز با وزارت راه 

داشتیم و مقرر شد تامین مصالح ۳۰۰ هزار واحد 
مســکن در قالب نهضت ملی مسکن توسط بخش 

تعاون صورت بگیرد.
مطیع جهان از تحویل بیــش از ۴۳ هزار واحد در 
ســال گذشــته خبر داد و ابراز امیدواری کرد: با 
برنامه ریزی های صــورت گرفته این روند با قدرت 

بیشتری در سال  جاری ادامه یابد.
وی تصریح کرد: بر اساس چشم انداز سند ۱۴۰۴ 
دولت قرار بود در ساخت مســکن برای اقشار کم 
درآمد اقداماتــی انجام دهد که ایــن اقدامات در 
قالب طرح مسکن ملی و نهصت ملی مسکن دنبال 

شد.
عضو هیات رئیســه اتاق تعاون ایــران در بخش 
دیگری از اظهارات خود از وجــود ۴۰۰۰ تعاونی 
مسکن در کشور خبر داد و گفت: این تعاونی ها در 
حوزه های مختلف اعم از بازنشســتگان،کارکنان 
شــاغل،فرهنگیان و نیروهای مسلح تشکیل شده 
و بر اساس نیاز آن ســازمان یا واحدی که تعاونی 
مســکن را شــکل داده فعالیت می کنند و بعد از 
پایان ساخت پروژه های و قرارداد اعضایشان باید 

منحل شوند.
مطیع جهان درعیــن حال از ســاخت بیش از ۲ 
میلیون واحد مسکن مهر توســط تعاونی ها خبر 
داد و گفت: در حوزه مسکن مهر بیش از ۲ میلیون 
واحد مسکن مهر توســط تعاونی ها ساخته شده 

است.ما نمی گوییم که بخش تعاون به طور کامل 
در این حوزه موفق بوده ولی اگر مشکلاتی در این 
بین بوده ناشی از تصمیمات و سیاست هایی بوده 
که توســط وزارتخانه های مختلف گرفته شــده 

است.
وی تصریح کرد: در یک دوره بحث تولید مســکن 
مهر متوقف شــد و در دوره ای دیگر جدیی گرفته 
شــد ولی اینکه ما چقدر موفق بودیــم در کارنامه 
بخش تعاون ۲ میلیون واحد مســکن مهر توسط 
تعاونی ها تحویل شــده و واحدهای باقی مانده به 
سیاست های شــرکت عمران برمی گردد که بعضا 
در مواردی با تعاونی ها همکاری خوبی نداشــتند 
ولی اکنون در سطح کشــور پرونده ای یا موردی 

نداریم که در خصوص مسکن مهر باز مانده باشد.
عضو هیات رئیســه اتاق تعاون ایران مشــکلات 
تعاونی های مســکن را یادآور شــد و اظهار کرد: 
برخی تعاونی ها بــه دلیل شــرایطی بعضا دچار 

آسیب هایی شدند که در حال بررسی است. 

وانه ساختمانی در بافت های فرسوده در سال ۱۴۰۲ صدور ۹۶ هزار پر
عضو هیات رئیسه اتاق تعاون اعلام کرد

تحویل بیش از ۴۳ هزار واحد مسکونی در سال گذشته

 عضو هیات مدیره انجمن واردکنندگان خودرو با بیان اینکه دلالان، بیشترین سهم را در ســامانه یکپارچه واردات خودرو دارند و مردم عادی سهمی از این خودروهای قرعه کشی شده نمی برند، گفت:  با دســتورالعمل عرضه خودروهای وارداتی، دولت مصرف کننده را به یک دلال تبدیل کرده و علیرغم اینکه شرکت واردکننده 
خودرو با تمام مشکلاتی که وجود دارد، ماشین را وارد می کند و با قیمتی که براساس تائیدیه سازمان حمایت است در سامانه ارائه می کند؛ هر چند بخش اعظمی از ثبت نامی ها در ســامانه مصرف کننده واقعی که ماشین را با هدف استفاده بخرند نیستند، اکثرا دلال بوده و ماشین را با هدف سرمایه گذاری می خرند؛ درصد فوق العاده 

اندکی از خریداران مصرف کننده واقعی هستند.

صفحه 3

 با پایان کار کاروان وزرشــی ایران در بازی های المپیــک ۲۰۲۴ پاریس، 
حضرت آیــت الله خامنه ای در پیامــی در هامش نامه  رئیــس کمیته  ملی 
المپیک از ورزشــکاران، رؤسای فدراســیون ها و مربیان کشورمان تشکر 

کردند. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
از ورزشــکاران عزیز و خوش روحیه و با اراده، و از رؤســای فدراســیونها و 
مربیان، و از کمیته ی ملی المپیک که در مســابقات اخیر مایه ی شــادی و 
سربلندی کشور را در صحنه ی ورزش فراهم آوردند، صمیمانه سپاسگزارم.                                                                                 
موفق باشید ان شاءالله، سیّدعلی خامنه ای

سخنگوی صنعت آب کشور خبر داد

 ۶ استان در صدر جدول 
کاهش بارندگی های سالانه

مدیریت صندوق بازنشستگی کشوری استان آذربایجانشرقی

 آگهی  آگهی 
مزایده عمومی)نوبت دوم(مزایده عمومی)نوبت دوم(

مدیریت صندوق بازنشستگی کشوری استان آذربایجانشرقی در نظر دارد مجموعه 
استخر خانه امید بازنشستگان شهرستان میانه واقع در کمربندی ساحلی - جنب جایگاه 
CNG  در قالب اجاره ماهانه با قیمت پایه کارشناسی ۸۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ماهانه به مزایده 
عمومی بگذارد متقاضیان جهت بازدید و دریافت برگه پیشنهاد قیمت و فرم های شرکت در 
مزایده همه روزه از تاریخ درج در فراخوان به صورت حضوری به خانه امید میانه مراجعه و 
اسناد تکمیل شده را حداکثر تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۶ به مدیریت صندوق بازنشستگی استان به 
آدرس تبریز - چایکنار - پل قاری به سمت پل منصور - نرسیده به خروجی دانشسرا - صندوق 

بازنشستگی کشوری استان تحویل نمایند.
شرایط مورد مزایده :

۱- شرکت در مزایده برای عموم آزاد است.
2- بازنشستگان کشوری در الویت می باشند.

3- هزینه درج آگهی در روزنامه و همچنین هزینه تعیین قیمت کارشناس مجموعه
بر عهده برنده مزایده می باشد .

4- برنده مزایده باید فاقد هر گونه سوء پیشینه از سوی مراجع قضایی باشد.
5- تاریخ بازگشایی پاکتها ۱۴۰۳/۰۵/۲۷ می باشد.



بررسی صلاحیت عراقچی در کمیسیون امنیت ملی

رئیس جمهور در دیدار نمایندگان سه استان مطرح کرد

ویژگی های وزرای پیشنهادی دولت؛ توانمندی، تخصص و سوابق

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 بنگلادش؛ بازی قدرت، سقوط دولت 
و آینده ای نامعلوم

محمدرضا بهرامی، سفیر پیشــین ایران در افغانستان  پیامدهای 
برکناری شیخ حسینه و اســتقرار یک دولت موقت در بنگلادش نشان دهنده 

یک تغییر ژئوپلیتیکی مهم در جنوب آسیا است.
شیخ حسینه، نخســت وزیر ســابق بنگلادش، در بحبوحه تشدید اعتراضات و 
ناآرامی های داخلی روز دوشــنبه هفته گذشته کشــور را به مقصد هند ترک 
کرد. شب قبل از استعفای حسینه، فرمانده ارتش بنگلادش به او گفت که دیگر 
دســتورات او مبنی بر اعمال محدودیت تردد را اجرا نخواهد کرد. پسر حسینه 
نیز او را متقاعد کرد که کناره گیری کند. در نتیجه او با خواهرش کشور را ترک 

کردند.
وی  پس از ورود به پایگاه هوایی HINDON مورد اســتقبال مقامات ارشــد 
نیروی هوایی هند قرار گرفت و با مشــاور امنیت ملی هند گفتگو نمود. با توجه 
به حساسیت های موجود در جنوب آسیا، احتمالا همه ترجیح می دهند وی به 
یکی از کشــورهای خارج از این منطقه عزیمت نماید.مرور چند نکته در ارتباط 
با بنگلادش مفید خواهد بود:ـ در حدود نیم قرن پس از اســتقلال ۲۹ کودتای 
نظامی در این کشــور رخ داده اســت. ـ نقطه آغاز و پایان تحول کلا دو ماه بود. 
با آغاز تظاهرات دانشــجویان در ۶ ژوئــن آغاز و با همگانی شــدن اعتراضات، 
شیخ حسینه در ۵ اوت کشــور را ترک کرد.ـ شیخ حسینه دختر قهرمان جنگ 
اســتقلال بنگلادش علیه پاکســتان و یکی از چهره های حامــی دموکراتیزه 
شدن کشور بود. وی از صحنه سیاســت بنگلادش خارج و شیوه حکمرانی وی 
شــرایط را برای احیای موقعیت حزب عوامی لیگ در سیاست این کشور بسیار 
دشوار ساخته است.ـ هدف توســعه اقتصادی مد نظر شیخ حسینه که فرصتی 
برای مردم ایجاد نکرد و موجب نابرابری اقتصادی شــد کســب مشروعیت به 
قیمت قربانی کردن دمکراسی و نظام سیاســی فراگیر بود. ـ افزایش ناگهانی و 
بی سابقه مخالفت ها، از اعتراضات خیابانی گرفته تا فعالیت های فضای مجازی، 
نشان دهنده فرســایش قابل توجهی از کنترل دولت بر گفتمان عمومی شکل 
گرفته در مخالفت با آن بود. کشته شــدن مخالفان از اقشار مختلف، مخالفان 

شیخ حسینه را علیرغم گرایشات متفاوت در یک صف قرار داد.
ـ آزادی خالده ضیا از حبس خانگی یک پیروزی نمادین بزرگ برای حزب ملی 
گرایی بنگلادش )BNP(که البته ضعیف و تقســیم شده است، می باشد. باید 
دید توانایی وی برای احیای حزب که سابقه ضعیفی در حقوق بشر و دمکراسی 

دارد، در سیاست داخلی کشور در شرایط ملتهب فعلی به چه میزان است.
ـ حزب جماعت اســلامی که در ۱ اوت ۲۰۲۳ توسط دولت شیخ حسینه پس از 
اینکه چند تن از سیاستمداران آن با اتهامات جنایات جنگی در دوران مبارزات 

استقلال کشور مواجه شدند، ممنوع شد، نیز بازسازی شده است.
ـ رهبــری تلاش ها برای شــکل دهی به دولــت موقت را رئیــس جمهور این 
کشور)این پســت تشــریفاتی اســت( و فرمانده ارتش بر عهده دارند. ارتش 

بنگلادش از سال ۲۰۰۸ از سیاست دور نگه داشته شده است.
ـ انتصاب محمد یونس اقتصــاد دان برنده جایزه صلح نوبــل به منظور هدایت 
دولت موقت اقدامــی نمادین برای بازگرداندن اعتماد به دولت و آماده ســازی 
برای انتخابات جدید تلقی می شــود.ـ ناآرامی های دو ماهه بنگلادش اختلاف 
نظر در حوزه های امنیتی و نظامی این کشــور را نیز تا حدودی آشکار ساخت. 
هر چند در نهایت تصمیم واحدی اتخاذ کردند.ـ بنگلادش را می توان الگویی از 
وجود همزمان رشد و بحران تلقی نمود. رشد درآمد سرانه از یک سو و مشکلات 
مالی، بیکاری، گرســنگی، ســوءتغذیه و ناامنی مالی در اکثریت مردم از سوی 
دیگر وجود دارد. گسترش بی سابقه بانک های خصوصی در حالی اتفاق می افتد 
که بخش بانکی با بحران افزایش وام های معوق و عــدم بازپرداخت آنها مواجه 
اســت.علیرغم اینکه تولید ناخالص داخلی بنگلادش در ســال ۲۰۲۳ به رقم 
۴۴۶.۳۵ میلیارد دلار رســیده اما برخی نگرانی های اقتصادی قابل مشــاهده 
است:۱( بحران اقتصادی در بنگلادش که از اواســط سال ۲۰۲۲ مشهود بوده 
است، دو سال پیش، بنگلادش از صندوق بین المللی پول و سایر وام  دهندگان 
 IMF(بین المللی به منظور جلوگیری از یک فروپاشــی درخواست کمک کرد
پرداخت مبلغ ۴.۵ میلیــارد دلار را در آن زمان تصویب کــرد(. دولت وام های 
جدید را تضمین کرد، اما این وام ها به وام های خارجی موجود اضافه شده است. 
برای اولین بار، بدهی خارجی در اواخر سال ۲۰۲۳ از صد میلیارد دلار گذشت. 
این موضوع باعث آسیب جدی به ذخایر ارزی بنگلادش شده است که همچنان 
در حال کاهش می باشــد. از اوایل آوریل ۲۰۲۴، ذخایر آنهــا کمتر از ۱۹.۲۶ 
میلیارد دلار بوده است.۲( دلایلی که برای بحران اقتصادی بنگلادش از ۲۰۲۲ 
ارائه شده عبارت بودند از: هزینه بیش از برآورد اولیه پروژه های زیرساختی که 
اغلب به عنوان مگا پروژه ها توصیف می شود و می تواند بعضا مفهوم فساد را نیز 
تداعی کند نظیر پل پادما، نیروگاه هســته ای در روپور، مترو شهر داکا و تونل 
Karnaphuli-  بحران در بخش بانکی به دلیل عدم بازپرداخت گسترده وام 
ها- اتلاف منابع در بخش انرژی- فرار ســرمایه برخواسته از فساد- هزینه های 

زیرساختی ناپایدار.
۳( نظر سنجی که در اواسط ۲۰۲۳ توســط BBS )اداره آمار بنگلادش( تحت 
عنوان آمار امنیت غذایی صورت گرفت نشــان داد که حدود ۳۷.۷ میلیون نفر 
در کشور دچار ناامنی غذایی متوسط   تا شدید شــده اند. همچنین بیش از یک 
چهارم خانواده ها برای تامین هزینه های مایحتــاج روزانه از جمله غذا وام می 
گیرند.۴( نرخ افزایــش امید به زندگی در ۲۰۲۰ معــادل ۷۲.۸ بوده و در مارچ 
۲۰۲۴ به ۷۲.۳ کاهش یافته است.۵( طی ۴ سال گذشته تعداد دانش آموزان در 

مقطع متوسطه در بنگلادش یک میلیون نفر کاهش یافته است.
۶( طبق گزارش چشــم انداز اقتصــاد جهانی صندوق بین المللــی پول که در 
آوریل ۲۰۲۴ منتشر شد، تراز حساب جاری بنگلادش در سال ۲۰۲۴ به ۰.۸- 
درصد از تولید ناخالص داخلی رســید و انتظار می رود در ســال ۲۰۲۵ حدود 
۲.۷- درصد باشــد. علاوه بر این، کل وام های بنگلادش در بر اســاس گزارش 
بانک جهانی، سال ۲۰۲۴ با ۲۸۵۴ میلیون دلار بالاترین رقم از سال ۲۰۲۰ بود.

۷( داده های منتشر شده توسط BBS در سال جاری نشان داد که در سه ماهه 
اول سال ۲۰۲۴، نرخ بیکاری در بنگلادش ۳.۵۱ درصد نسبت به سه ماهه آخر 

سال ۲۰۲۳ افزایش یافته است.
به نظر می رســد بنگلادش در بلاتکلیفی قابل توجهــی در مورد آینده رهبری 
بلندمدت خود به ســر می برد. زمینــه تاریخی حاکمیت نظامــی و بی ثباتی 
سیاسی این کشور، نگرانی ها را در مورد ساختار حکومتی آینده آن تشدید می 
کند. نفوذ فراگیر و نقش برجســته انتقالی ارتش، در کنار تردید عمومی نسبت 

به انگیزه های آن، لایه هایی از پیچیدگی را به وضعیت آشکار فعلی می افزاید.
با خروج عوامی لیگ از سیاست بنگلادش در مقطع فعلی، سیاست در این کشور 
دوباره تنظیم خواهد شــد، اما مشخص نیست که مســیر جدید به چه سمتی 
منتهی می شــود. خصومت عمیق بین حزب عوامی لیگ حســینه و مخالفان 
همچنان ادامه دارد و پس از ســال ها سرکوب شــدید، محیطی را برای انتقام 
از عوامی لیگ فراهم ساخته است. همچنین احساســات ضد سکولار ناشی از 
عملکرد دولت شیخ حسینه گســترش یافته و می تواند زمینه را برای فعالیت 
گروههای افراطی در آشــفتگی سیاسی و خلاء آشــکار قدرت در مقطع فعلی 
مهیا سازد. این نکته خصوصا از این جهت که بنگلادش دارای جریان های قوی 

خشونت سیاسی، غیرلیبرالیسم و   افراط گرایی است، قابل توجه است.
پیامدهای برکناری شیخ حســینه و اســتقرار یک دولت موقت در بنگلادش 
نشــان دهنده یک تغییر ژئوپلیتیکی مهم در جنوب آســیا اســت. برای هند، 
بنگلادش باثبات برای امنیت منطقه ای و همکاری اقتصادی بسیار مهم است.  
رابطه شــیخ حســینه با دهلی به مهار جنبش های جدایی طلب در ایالت های 
شمال شرقی هند و حفظ ثبات منطقه کمک کرده اســت. بی ثباتی احتمالی 
می تواند منجر به هجوم پناهجویان شود، امنیت مرزها را متاثر ساخته و روابط 
تجاری را از روال فعلی آن خارج نماید. علاوه بر این، امکان دخالت غیر آشــکار 
خارجی را افزایش دهد. برخی گمانه زنی ها در مورد نقش غیر مســتقیم و غیر 
علنی برخی کشورهای منطقه در سقوط شیخ حســینه تعامل پیچیده قدرت 
های منطقه ای را برجسته می ســازد.باید پذیرفت برای هند که رهبری شیخ 
حســینه را به عنوان دارایی بلند مدت و موازنه ای برای نفــوذ فزاینده چین در 
منطقه پذیرفته و این کشــور را به ویژه با توجه به اهمیت راهبردی خلیج بنگال 
محور توسعه طلبی منطقه ای قرار داده بود، شــرایط علیرغم رابطه مناسب با 
ارتش و رئیس جمهــور در حالت عادی قرار ندارد. این نکتــه به ویژه در صورت 
قدرت گیری احتمالی یک دولت غیر همســو با هند به رهبــری BNP، که با 
پاکســتان و چین همسوتر اســت، نگرانی های دهلی نو را تشدید می کند. این 
تغییر ژئوپلیتیک می تواند به طور قابل توجهی بر ثبات منطقه تاثیر بگذارد، به 
ویژه در شرایطی که بنگلادش روابط حســنه ای با کشورهای همسایه طرفدار 
چین ندارد.در مجموع نتایج بحران فعلی چنانچه ســریعا در مسیر عادی قرار 
نگیرد امــکان بازتعریف اتحادها در منطقه را ممکن ســاخته و بر چشــم انداز 

ژئوپلیتیک جنوب آسیا تأثیر خواهد گذاشت.
به نظر میرسد حاکمیت در بنگلادش در نهایت باید درصدد مهار خشونت های 
احتمالی داخلی با هدف انتقام گیری، توسل به اقداماتی در شکل دهی به دولت 
موقت که خشم عمومی را کنترل و آرام سازد، جدول زمانی برگزاری انتخابات 
سراســری و نهایتا احیای نهادهای سیاســی که در جریان ناآرامی های اخیر 

اعتبارشان آسیب دیده است، باشد.

یادداشت

محمدجواد ظریف گفت: با تمام توان از دانشــگاه  برای 
ایران در خدمت رئیس جمهوری و ایــران خواهم بود 
و از همه تقاضا دارم که بر پشــتیبانی خود از پزشکیان 

بیفزایند و او و دولتشان را تنها نگذارند.
 محمدجواد ظریف در حســاب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: » سلام بر مردم بزرگوار ایران. 
پیام دیشــب بنده به معنای پشــیمانی و یا ناامیدی از 
دکتر پزشکیان عزیز و یا مخالفت با واقع گرایی نیست؛ 
بلکه به معنای تردید در مفیــد بودن خودم در معاونت 
راهبردی اســت.  البته برخی مردودین از جانب مردم، 
با تفسیر عجیبی از قانون مصوب ۱۴۰۱،  اشتغال بنده 

در مشاغل حســاس را به بهانه ای برای فشار 
بر دولت چهاردهم تبدیــل کرده بودند. بنده 
نیز برای جلوگیری از هرگونه شــائبه یا بهانه 
برای کارشکنی در کار دولت دکتر پزشکیان 
عزیز، هفته گذشــته طی نامه ای از معاونت 

راهبردی رئیس جمهور انصراف داده بودم.
با توجه به برخی فضاســازی ها لازم اســت 

یادآوری کنم که ۱(برغم تولد فرزندانم  حدود ۴۰ سال 
قبل و در دوران تحصیل )و نه مأموریــت( در آمریکا و 
قوانین خاک محور آمریکا برای تابعیت قهری،  به لطف 
خدا بنده، همسر و فرزندانم ساکن ایران  عزیز هستیم 

و یک متر مسکن در خارج از ایران در تملک 
و یا حتی اجاره خود نداریم. خودم هم تحت 
دو تحریم آمریکا )ذیل تحریم رهبری( و یک 
تحریم کانادا قرار دارم و خود و همسرم حتی 
امکان سفر توریستی به ایالات متحده، کانادا 

و برخی کشورهای دیگر را نداریم.
۲(هیچ نهــاد نظارتی مخالفتی بــا معاونت 
بنده اعلام نکرده است.۳(دکتر پزشــکیان بزرگوار با 

شجاعت و صراحت اصرار بر ادامه کار بنده داشته اند.
۴(ایــن بهانه برای دیگــران که فرزندانشــان تابعیت 
مضاعف اکتسابی )ونه قهری( همراه با اقامت در خارج 

از کشور دارند، بیش از بنده قابل بهره برداری است.  
آنچه باعث گزارش دیشب شــد،  تردید در مفید بودنم 
در معاونت راهبردی بــود و آن بهانه سیاســی، دلیل 

بازگشت به دانشگاه نبود و تنها مزید بر علت بود.
هنوز به تمام آنچه در مورد ایشــان در دوران انتخابات 
گفتم باور دارم. با تمام توان از دانشــگاه  برای ایران در 
خدمت شما و ایشان خواهم بود و از همه ایرانیان میهن 
پرست و توســعه خواه تقاضا دارم که بر پشتیبانی خود 

از ایشان بیفزایند و ایشان و دولتشان را تنها نگذارند.
شرمنده بزرگواری همه شما هستم.

شاد و سربلند باشید.«

 ســران آلمان، انگلیس و فرانســه با انتشــار بیانیه ای 
مشــترک خواســتار »پایان فوری« جنگ و ارســال 

کمک های انسانی به غزه شدند.
 بــه نقــل از الجزیره، ســران کشــورهای انگلیس، 
فرانســه و آلمان با انتشــار بیانیه ای مشترک بدون 
اشاره مستقیم به جنایت های رژیم صهیونیستی در 
غزه اعلام کردند که »جنگ در غزه فــوراً باید پایان 
یابد و همه گروگان هایِ )اسُــرای صهیونیست( نزد 
حماس باید آزاد شوند و کمک های انسانی فوراً وارد 

غزه شود.«
سران این سه کشــور اروپایی پاســخ انتقامی مشروع 
جمهوری اســلامی ایران و حزب الله لبنــان به ترور و 
شــهادت مقامات ارشــد مقاومت در تهران و بیرون را 
»تشــدید تنش« توصیف کردند و دراین باره نوشتند: 
ما از ایران و متحدانش می خواهیــم از انجام حملاتی 
که تنش های منطقه ای را تشــدید می کند، خودداری 

کنند.
در ایــن بیانیه هیچ اشــاره ای به علــت اصلی تداوم 

جنگ در غزه یعنی کمک های ســنگین تسلیحاتی 
آمریکا به رژیم صهیونیســتی نشــده و بــا این حال 
مدعی شــدند که »ما با همه طرف ها برای جلوگیری 
از تشــدید تنش کار می کنیم و از هیچ تلاشی برای 
آرام کردن اوضاع و یافتن راهی بــرای ثبات در غزه 

دریغ نمی کنیم.
بیانیه ســران این ســه کشــور همچنین بدون اشاره 
مستقیم به مانع اصلی ارسال کمک های بشردوستانه 
به مردم جنگ زده غزه یعنی رژیم صهیونیستی مدعی 
شدند که »ســاکنان غزه نیاز به تحویل و توزیع فوری 

کمک ها بدون محدودیت دارند.«
مقامات انگلیس، فرانســه و آلمان تأکیــد کردند که 
»ما از بیانیه مشــترک قطر، مصر و ایــالات متحده که 
خواستار ازســرگیری فوری مذاکرات )بین حماس و 

رژیم صهیونیستی( شده است حمایت می کنیم.«
با افزایش هراس و نگرانی مقامات رژیم صهیونیســتی 
و آمریکایــی از نحــوه عملیات تلافی جویانــه ایران و 
حزب الله لبنان علیه رژیم صهیونیستی، دیروز یکشنبه 

هم جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا ایران را تهدید کرد 
و گفت »این کار را نکن«

بایدن هنــگام سوارشــدن به ماشــین در پاســخ به 
خبرنگاری که از او پرســید »پیام شــما بــرای ایران 

چیست« گفت: نکن
رئیس جمهور آمریکا اواخر فروردین و پیش از عملیات 
بزرگ »وعده صادق« ایران علیه رژیم صهیونیســتی 

نیز از همین واژه »نکن« استفاده کرد.
به دنبال افزایش هراس تل آویو از پاســخ ایران به ترور 
اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی حماس در تهران، 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا هفته پیش نیز مدعی 

شد که امیدوار است تهران از پاسخ خودداری کند!
اسماعیل هنیه پس از حضور در مراسم تحلیف مسعود 
پزشکیان، رئیس جمهور ایران در محل اقامتش هدف 

حمله قرار گرفت و به شهادت رسید.
ترور مقام ارشــد حماس در تهــران و همچنین »فؤاد 
شکر« فرمانده حزب الله در ضاحیه جنوبی، هراس رژیم 
صهیونیستی از پاســخ تهران و مقاومت را افزایش داده 

اســت. در این بین، بایدن در واکنش به پرسشی درباره 
اینکه آیا ایران از تصمیمش مبنی بر پاســخ و مجازات 
ســخت تل آویو صرف نظر می کند، در پاســخی کوتاه 

مدعی شد: »امیدوارم. نمی دانم«!
جان بولتون، مشاور اسبق امنیت ملی آمریکا به تازگی 
در گفت وگو با »الشرق الاوســط« در پاسخ به واکنش 
احتمالی ایران به ترور اسماعیل هنیه گفت که واکنش 
تلافی جویانه تهــران همانطور که رهبــر ایران تاکید 

کرده است، بسیار سخت و تأثیرگذار خواهد بود.

چهره

غزه

خریدار  کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اسلامی به منظور 
بررســی برنامه ها و صلاحیت ســید عباس 
عراقچی گزینــه پیشــنهادی وزارت امور 

خارجه، تشکیل جلسه داد.
جلســه کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اسلامی از دقایقی 
پیش به منظور بررسی برنامه ها و صلاحیت 
گزینه پیشــنهادی وزارت امــور خارجه با 

حضور سید عباس عراقچی آغاز شد.
ابراهیم رضایی در تشریح جلسه کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس 
شورای اســلامی گفت: امروز اولین جلسه 
کمیسیون برای بررســی برنامه های وزرای 
پیشــنهادی با حضور عباس عراقچی، وزیر 

پیشنهادی امور خارجه برگزار شد.
وی ادامه داد: عراقچی به تشــریح برنامه ها 
و دیدگاه های خود پرداخــت و خلاصه ای 
از ســوابق و زندگی نامــه اش را ارائه کرد و 

همچنین به سوالات نمایندگان پاسخ داد.
وی تصریح کــرد: عراقچی در کمیســیون 
گفت که خود را سرباز امام و رهبری می داند 
و سعی کرده در این مسیر پابرجا بماند. وی 
اشاره ای به ســوابق خود در سپاه پاسداران 
و حضور در بخش هــای مختلف وزارت امور 
خارجه داشــت و توضیح داد که نزدیک به 
۴۰ سال در عرصه سیاست خارجی فعالیت 

داشته است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: 
عراقچی در این جلسه تاکید داشت که وارد 
گروه بندی ها نشــده و نمی شــود و با همه 

وزرای خارجی از دوره های قبل کار کرده و 
همچنین اشــاره ای داشت که مشاور شهید 
امیرعبداللهیان بــوده و همچنین در دولت 
شهید رئیسی به عنوان مشاور وزیر فعالیت 

داشت.
رضایی افزود: عنــوان برنامه های عراقچی 
»سیاست خارجی فراگیر، فعال و اثرگذار« 
بیان شد و وزیر پیشنهادی خارجه به اصول 
راهنمــای سیاســت خارجی اشــاره کرد 
که برگرفتــه از قانون اساســی، تدابیر امام 
و رهبری انقلاب مبنی بــر عزت، حکمت و 
مصلحت، سیاست های کلان در حوزه روابط 
خارجی و بین الملل، اسناد بالادستی، سند 
و چشم انداز، برنامه هفتم، مصوبات مجلس 
شورای اســلامی، بیانیه گام دوم انقلاب و 

دیدگاه رئیس جمهور و دولت است.
وی ادامــه داد: در بحــث تأمیــن منافــع 
ملــی، عراقچی یکــی از برنامه هــای خود 
را دیپلماســی اقتصــادی دانســت، یعنی 
سیاست خارجی بر مدار پیشرفت اقتصادی 
کشور باشد و تاکید داشت که باید سیاست 
خارجــی در خدمــت پیشــرفت اقتصاد و 
توســعه کشــور باشــد. عراقچی معتقد به 
دیپلماســی اقتصادی درون زا و برون گرا و 

متکی به دانش و فناوری است.
نماینــده مــردم دشتســتان در مجلس 
شورای اســلامی گفت: محور بعدی برنامه 
وزیــر پیشــنهادی خارجه اولویــت دادن 
به همســایگان اســت و عراقچی گفت که 
دولــت شــهید رئیســی در ایــن زمینه با 
قدرت فعالیت می کرد و ما ایــن راه را ادامه 
می دهیم، همچنین از ظرفیت سازمان های 

بین المللی و منطقه ای و گســترش میدان 
دیپلماسی و استفاده از ظرفیت های آفریقا، 
آمریکای لاتین و شرق آسیا بهره می گیریم.

رضایی با اشــاره به اینکه اولویــت دادن به 
چین و روســیه هم به عنــوان اولویت های 
کاری وزیر پیشــنهادی امور خارجه مطرح 
شــد، اظهار کرد: دیدگاه عراقچــی درباره 
اروپا این بود که در بحث اروپا قائل به تعامل 
عزت مندانه و فرصت محور از موضع برابر و 

بر مبنای اقدام متقابل است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: 
درباره آمریکا هم اعلام کــرد که نمی توان 
با آمریکا رفــع تخاصم کرد، امــا باید آن را 
مدیریت کــرد و از ظرفیت های سیاســت 
خارجــی در خنثی ســازی و بی اثر کردن 
تحریم ها و کوشــش برای رفــع تحریم ها 

استفاده کرد.
وی اظهار کرد: دربــاره تحکیم امنیت ملی 
و ارتقای قدرت نیــز عراقچی توضیح داد که 
هیچ افتراقی بین میدان و دیپلماســی قائل 
نیست و این دو یگانه هستند و باید با هم به 
دستاورد برسند و دســتاوردهای میدان در 
دیپلماسی تبدیل به ثروت و قدرت و امنیت 
می شــود و دیپلماســی بدون میدان هیچ 
توانی ندارد، مذاکره بایــد مبتنی بر قدرت 
باشد و در نظم نوین جهانی اگر جایگاه مان 

را تعیین نکنیم، دیگران تعیین می کنند.
نماینده مردم دشتستان در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: عراقچی بر حفظ عزت و 
تقویت منزلت، پیشبرد دیپلماسی پارلمانی 
و بهره گیــری از همه عناصــر تاکید کرد و 

گفت سیاســت خارجی بدون وفاق ملی و 
همدلی پیــش نخواهد رفــت و باید روحیه 
جهــادی بیش از گذشــته بــه وزارت امور 

خارجه تزریق شود.
رضایی اظهار کرد: عراقچــی بیان کرد که 
نگرشــش به دیپلماســی، متکی بر قدرت 
اســت و اعلام کرد جهان بینــی من همان 
جهان بینی است که در سپاه بودم و تغییری 
نکرده است، چون بدون داشتن مؤلفه های 

قدرت نمی توان با کسی صحبت کرد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســلامی تصریح 
کرد: عراقچی در پاسخ به سوال نمایندگان 
گفت که جزو باند »نیویورک« نیستم، البته 

قضاوتی هم درباره آن نمی کنم.
وی ادامه داد: وزیر پیشنهادی امور خارجه 
تاکید کرد که قانون اقــدام راهبردی برای 

لغو تحریم ها لازم الاجرا اســت و باید از آن 
تبعیت کنیم و اگر مذاکرات شــرافتمندانه 
شکل گیرد، در چارچوب این قانون خواهد 
بود. وی بیان کرد که مــن مذاکرات احیای 
برجام را با وجود این قانون در ســال ۱۴۰۰ 
شــروع کردم و قانون اقدام راهبردی دست 

ما را پرتر و قوی تر کرده است.
نماینده مردم دشتستان در مجلس شورای 
اسلامی اظهار کرد: عراقچی بر لزوم مشورت 
با مجلس شــورای اســلامی تاکیــد کرد. 
همچنیــن وی اعلام کرد که شــرایط فرق 
کرده و سرنوشــت مذاکرات معلوم نیست. 
همچنین اعلام کــرد که ســاختار وزارت 
خارجه را اصلاح خواهند کرد، چرا که تجربه 
ســاختار فعلی خیلی موفق نبوده است. وی 
گفت کــه دانشــکده وزارت خارجه برای 

تربیت دیپلمات احیا شود.

ظریف: با تمام توان در خدمت ایران و دولت خواهم بود

بیانیه انگلیس، فرانسه و آلمان: جنگ در غزه فوراً باید متوقف شود

خریــدار  رئیــس جمهور تــلاش برای 
تشــکیل کابینــه فراجناحــی و تمرکز بر 
ملاک هــای توانمندی،  تخصص و ســوابق 
مرتبط افراد را از ویژگی های فهرست کابینه 
پیشــنهادی به مجلس دانســت و از همه 
نمایندگان مجلس و نخبگان کشور خواست 
دولت را در ادامه مســیر انتصاب مدیران و 
مســئولان دســتگاه های اجرایی بر اساس 

ویژگی های بیان شده یاری کنند.
مسعود پزشــکیان در دیدارهای جداگانه 
با مجمع نمایندگان اســتان های فارس، 
سیستان و بلوچســتان و کرمان، برگزاری 
نشســت های کاری با نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی قبل از تشــکیل رسمی 
کابینــه را گــواه اراده دولــت چهاردهم 
در همــکاری و هم افزایی قــوای مجریه و 
مقننه برای رفع مشکلات و آبادانی کشور 

دانست.
وی با اشــاره بــه فرآیند چینــش وزرای 
پیشــنهادی دولــت چهاردهــم در قالب 
شورای راهبری، تلاش برای تشکیل کابینه 
فراجناحــی و تمرکز بــر ملاک های اصلی 
توانمندی،  تخصص و ســوابق مرتبط افراد 
را از ویژگی ها فهرســت کابینه پیشنهادی 

به مجلس دانســت و از همــه نمایندگان 
مجلس و نخبگان کشــور خواست دولت را 
در ادامه مســیر انتصاب مدیران و مسئولان 
دســتگاه های اجرایی بر اساس ویژگی های 

بیان شــده و همچنین تعهد آنها به اجرای 
اســناد و سیاست های کلان کشــور یاری 

کنند.
وی در واکنش به مسائل و مشکلات مطرح 

شده از ســوی نمایندگان نیز با بیان این که 
»دولت چهاردهم با وســواس و دقت منابع 
کشــور را با لحاظ اولویت ها و محرومیت ها 
در راســتای اجرای عدالت و حــق، توزیع 

خواهد کــرد«، افزود: توجه به اســتان ها و 
مناطق محروم کشــور از اصول اساسی این 

دولت است.
رئیس جمهــور وفاق ملی و کنار گذاشــتن 
اختلافات را رمز پیشــبرد امــور و موفقیت 
کشــور دانســت و تاکید کــرد: در دولت 
چهاردهم محــور عمل، قوانین و اســناد و 
سیاست های کلان کشــور است؛ در صورت 
وجود اشکال در این اسناد و سیاست ها هم 

برای اصلاح آن اقدام خواهد شد.
در این جلســات نمایندگان اســتان های 
فارس، سیستان و بلوچســتان و کرمان نیز 
به تشــریح مهمترین مســائل و مشکلات 

حوزه های انتخابیه خود پرداختند.
رفع مشــکلات مرتبط با کم آبــی، ارتقای 
زیرســاخت های جاده ای و ریلی با توجه به 
وسعت این سه استان و پراکندگی جمعیت 
به خصوص در سیســتان و بلوچســتان و 
کرمان، رفع مشــکلات تامین ســوخت و 
ضرورت بهره گیری بهینــه از ظرفیت های 
کشــاورزی، معدنی، صنعتی، گردشگری 
و انســانی از مهمترین مطالبــات و مطالب 
مطرح شــده از ســوی نمایندگان در این 

جلسات بود.
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بازار

سمیه رسولی  وزیر اقتصاد گفت: مجموع 
آمار صادرات و واردات مــا در ابتدا و انتهای 
دولت سیزدهم نشان می دهد اقتصاد ایران 
در این دولت و بــا وجود تــداوم تحریم ها 

برونگراتر شده است.
سید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در برنامــه گفت وگوی ویژه خبری 
با تشــریح شــاخص های کلان اقتصادی 
دولت سیزدهم گفت: در حوزه شاخص های 
اقتصاد کلان کشور یک اتفاق قابل توجه رخ 
داد؛ البتــه انکار نمی کنم کــه نقاط ضعفی 
هم در عملکردها و سیاســت های اقتصادی 
دولت ها و از جمله دولت ســیزدهم وجود 
داشــته، اما تجربه جدیدی بــود که برگ 
متفاوتی از روندهای اقتصاد کلان ما را رقم 

زد.
وی ادامه داد: تا ســال ۱۳۹۰ یک داستان 
در اقتصاد ایــران داشــتیم، اقتصادی که 
دهه ها متکی بر درآمدهــای نفتی و عمدتاً 
خام فروشــی بود اما از ســال ۹۱ داستان 
اقتصاد ایــران قدری متفاوت شــد؛ یعنی 
تحریم هایی که رقم خورد موجب شــد که 
آن شاکله و ســاختاری که چند دهه وجود 
داشت و علی رغم انتقادات اما بهرحال رشد 
اقتصادی کشــور را تأمین می کرد و تورم را 
در ســطوحی پایین نگه می داشت؛ از سال 
۹۱ با تحریم ها دچار یک توقف و سکته شد 

و کل دهه ۹۰ را متأثر از شرایط تحریم کرد.
وزیر اقتصاد اظهــار کرد: دو ســال تنها در 
میانــه دهه ۱۳۹۰ ســال های اســتثنایی 
بود که نوعــی توقف و تعلیــق تحریم ها در 
سال های ۹۵ و ۹۶ شــکل گرفت و اقتصاد 
ایران مجدد به ریل دوباره نفتی بازگشــت 
و نرخ رشد اقتصادی در آن دو سال به شدت 
افزایش پیدا کرد و تورم به ســطوح بســیار 
پایینی رسید، اما از ابتدای سال ۹۷ با خروج 
ترامــپ از برجــام، مجدداً همــان عوارض 
ابتدای دهه ۹۰ را در انتهای دهه ۹۰ شاهد 

بودیم.
وی ادامه داد: تجربه سال های ۱۳۹۱ به بعد 
موجب شــده بود این تلقــی در ذهن ایجاد 
شود که اساســاً اقتصاد ایران بدون این که 
مســاله تحریم های ایالات متحده را حل و 
فصل کند، امکان رشــد اقتصــادی، رونق، 
ســرمایه گذاری، صادرات غیرنفتی و نفتی 
و … را نخواهد داشت چرا که دهه ها به یک 
بیماری دچــار بود و علیرغم ایــن که رهبر 
معظم انقلاب سال ۹۲ سیاست های اقتصاد 
مقاومتی را ابلاغ کردند، اما عملًا در دستور 

کار جدی قرار نگرفت.
وزیر اقتصاد با یــادآوری اینکــه بعد از دو 
ســال تنفس در میان دهــه ۹۰، مجدد از 

ســال ۹۷ به همان رکود تورمی ابتدای دهه 
۹۰ بازگشــتیم، اظهار کرد: دولت سیزدهم 
در ســال های ۱۴۰۰-۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ یک 
تجربه تاریخی متفاوت را رقم زد که علیرغم 
همه نقاط ضعف و نقدهایی که ممکن است 
وارد باشــد اما سیاســت های اتخاذ شــده 
برای مجموعه اقتصاددانان، کارشناســان 
اقتصادی و مدیران اقتصاد ایران حاوی یک 

پیام متفاوت بود.
خانــدوزی اظهار کرد: در این ســه ســال 
علیرغم این که شــرایط تحریمی کما بیش 
ادامه پیدا کرد - البته مذاکرات و بحث های 
دیپلماســی ادامه داشــت اما به سرانجام 
ویژه ای در مورد تحریم های ایالات متحده 
نرســید- اما توانست ســطوح تجربه شده 
شــاخص های رشــد اقتصادی، ســرمایه 
گذاری، صادرات، ایجاد اشــتغال را جابجا 
کند و به عملکردهای بلند مدت و بلکه بهتر 

بازگردد.
وزیر اقتصاد با اشــاره به رشد شاخص های 
اقتصادی بر مبنــای آمار مراجــع داخلی 
اظهار کرد: رشــد اقتصادی ۲۰ ساله کشور 
ما ۲.۷ درصد و متوســط عملکرد ۱۰ ساله 
کشــور هم ۰.۵ درصد بوده است؛ در حالی 
که متوســط رشــد اقتصادی ســال های 
۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۲، ۴.۵ درصد یعنی بالاتر از 
تجربه متوسط ۱۰ ساله و متوسط ۲۰ ساله 
کشور بوده اســت آن هم در حالی که در آن 
۲۰ سال، سال های بســیار زیادی اصلًا آن 

تحریم سال ۹۱ به بعد را نداشتیم.
خاندوزی در پاســخ به این شــبهه که رشد 
اقتصادی ناشــی از فروش نفت بوده اســت 

گفت: رشــد اقتصادی بــدون نفت در یک 
دوره ۱۰ ســاله به طور متوسط ۲/۱ درصد 
و در دوره ۲۰ ســاله ۳.۵ درصد بوده اســت 
در حالی که رشــد اقتصادی بدون نفت در 
ســال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ به طور متوسط 
۴ درصد است. همچنین در سرمایه گذاری، 
دوره ۱۰ ســاله به طور متوســط ۷ درصد 
منفی بوده ایم و شــاخص ســرمایه گذاری 
دوره ۲۰ ســاله تقریباً صفر بوده اســت در 
حالی که در دوره ۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۲، رقم به 

مثبت ۶.۴ درصد رسید.
خانــدوزی اظهــار کــرد: رشــد همزمان 
افزایش ســرمایه گذاری و رشــد اقتصادی 
از چشــم اندازهای بلند مدت تری حکایت 
می کند. در عین حال هم ســرمایه گذاری 
در تولید ناخالص داخلی نیــز از ۱۹ درصد 
در ســال ۱۴۰۰ بــه ۲۲ درصد در ســال 
۱۴۰۲ رسید که نشان می دهد شتاب رشد 
سرمایه گذاری حتی از رشــد اقتصادی نیز 

بیشتر بوده است.
رشــد  داد:  توضیــح  اقتصــاد  وزیــر 
ســرمایه گذاری یا در بخش ماشــین آلات 
اســت یا در ساختمان که ســرمایه گذاری 
در بخش ماشــین آلات در ســه سال قبل 
از دولت ســیزدهم منفــی ۱۷ درصد بوده 
در حالی که در ســه ســال دولت سیزدهم 
به مثبــت ۱۱.۰۸ درصد رســیده اســت، 
ســرمایه گذاری در بخش ســاختمان نیز 
در سه ســال قبل از دولت سیزدهم منفی ۸ 
درصد بود و در سه ســال دولت سیزدهم به 

۲/۳ درصد رسید.
خاندوزی تاکید کــرد: این آمارها نشــان 

می دهــد، برخلاف تجربه ســال های ۹۱ تا 
امروز که گمان می رفت کشــور بدون رفع 
تحریم ها در یک قفل شــدگی قرار دارد که 
دیگر اجازه نمی دهد بخــش واقعی، تولید، 
سرمایه گذاری، صادرات رشــد پیدا کند، 

این امکان وجود دارد.
وزیر اقتصاد همچنین با اشــاره به وضعیت 
صــادرات تصریح کــرد بــرای اینکه گفته 
نشود که شــما فقط نفت فروختید آن هم 
به کشورهای خاص این آمار نیز قابل توجه 
اســت؛ صادرات غیر نفتی ما به لحاظ عدد 
و رقم ریالــی نه به لحاظ عــدد ارزی و بلکه 
حجم و تنــاژ کالاهای صادراتی در ســال 
۱۴۰۱ رکورد تمام تاریخ ایران رو شکســت 
و در ســال ۱۴۰۲ نیز به لحاظ حجم و تناژ 

حتی رکورد سال ۱۴۰۱ هم شکسته شد.
وی در پاســخ به اینکه اگر چنیــن بود چرا 
بحران های ارزی داشتیم، تاکید کرد: مساله 
ارز ناشی از متغیرهای متعددی است، اتفاقاً 
اگر ما صادرات ما جهش نمی کرد تأمین ارز 

ما هم افزایش پیدا نمی کرد.
وزیر اقتصاد همچنین تراز تجاری را مثبت 
اعلام کرد و توضیح داد: وقتی از تراز تجاری 
صحبت می کنیم مجموع صادرات و واردات 
را در نظر می گیریــم و دیگر نباید بحث غیر 
نفتی و نفتــی را مد نظر قــرار داد چرا که از 
نظر کارشناسان نیز هر آنچه که ارز به کشور 
وارد شده ناشــی از صادرات چه نفتی و چه 
غیر نفتی اســت و در محاسبه در نظر گرفته 
می شود همچنان که در ســایر کشورها نیز 

چنین تفکیکی وجود ندارد.
وی اضافه کرد: وقتی تراز تجــاری ایران با 

عربســتان ترکیه را مقایســه می کنیم کل 
عایدات ارزی را در نظر می گیریم، بنابراین 
ناترازی ارزی در بخش صادرات و واردات ما 

وجود نداشته است.
اقتصاد همچنین به رشد دو برابری صادرات 
نفت در دولت شــهید رئیســی اشاره کرد و 
گفت: مجموع سیاست های دولت و به ویژه 
پیشگامی شــهید آیت الله رئیسی در رابطه 
با دیپلماســی فعال با کشــورهای همسو و 
همسایه و عضویت در پیمان های منطقه ای 
این امکان را داد کــه اقتصاد ایران بزرگ تر، 
برونگراتر و در پیوند بیشــتر با اقتصادهای 

جهانی و منطقه ای شود.
خاندوزی درباره تأثیر این شاخص ها و تورم 
یادآور شد: تحلیل تورم قدری متفاوت از آن 
چیزی اســت که در مورد متغیرهای بخش 
واقعی مثل رشد، تولید، ســرمایه گذاری و 
صادرات و امثال آن عــرض می کنم. به طور 
خاص بابت سال ۱۴۰۱ که سال پیچیده ای 
بود، در ابتدای آن، عوارض ناشــی از جهش 
قیمت هــای جهانــی و جنــگ اوکراین و 
سیاســت حذف ارز ترجیحــی داخل و در 
انتهای همان ســال، جهش ارزی ناشــی از 
اغتشاشاتی که در داخل کشور و نااطمینانی 
که به حوزه ارزی و بانکی سرریز کرد، موجب 
شد سال ۱۴۰۱ سال بســیار دشواری برای 
بانک مرکزی بــه جهت مدیریت بــازار ارز 

باشد.
وی ادامه داد: امــا از آن یک مقطع بگذریم، 
با فروکش کردن التهابــات ارز و همچنین 
عوامــل داخلی مانند مهار رشــد نقدینگی 
انضباط های پولی و مالی و همچنین عوامل 
خارجی کمک کرد که شــاخص تــورم تا 

حدی مهار شود.
وزیر اقتصاد همچنین با اشاره به آمار نهادها 
و مراجع بین المللی از وضعیت اقتصاد ایران 
و تحقق رشــد اقتصادی بیش از پیش بینی 
این نهادها تاکید کرد: بین المللی پول رشد 
اقتصادی ایران را در ســال ۲۰۲۲ درصد و 
بانک جهانی آن را ۳.۳ درصــد پیش بینی 
کرده بود در حالی که رشــد محقق شــده 
۳.۸ درصد بوده که هــم از پیش بینی بانک 
جهانی و هــم از صنــدوق بین المللی پول 

بیشتر است.
وی اضافــه کــرد: پیــش بینــی صندوق 
بین المللی پول برای سال ۲۰۲۳ که تقریباً 
معادل سال گذشــته ما محسوب می شود؛ 
۳ درصد رشــد اقتصادی و پیش بینی بانک 
جهانی ۲.۴ درصد برای ســال ۱۴۰۲ بوده 
است که رشــد محقق شــده ما ۴.۷ درصد 
بوده که باز هم از پیــش بینی بانک جهانی و 

صندوق بین المللی پول بالاتر است. 

 چرا اثری از خودروهای وارداتی در خیابان های تهران نیست؟

وهای وارداتی در سامانه یکپارچه دلالان مشتریان بزرگ خودر
 فاطمه جوادی  عضو هیات مدیره انجمن 
واردکنندگان خودرو با بیان اینکه دلالان، 
بیشترین سهم را در سامانه یکپارچه واردات 
خودرو دارند و مردم عادی ســهمی از این 
خودروهای قرعه کشــی شــده نمی برند، 
گفت:  با دســتورالعمل عرضه خودروهای 
وارداتی، دولــت مصرف کننــده را به یک 
دلال تبدیل کرده و علیرغم اینکه شــرکت 
واردکننده خــودرو با تمام مشــکلاتی که 
وجــود دارد، ماشــین را وارد می کنــد و با 
قیمتی که براساس تائیدیه سازمان حمایت 
اســت در ســامانه ارائه می کنــد؛ هر چند 
بخش اعظمــی از ثبت نامی ها در ســامانه 
مصرف کننده واقعی که ماشــین را با هدف 
استفاده بخرند نیســتند، اکثرا دلال بوده و 
ماشین را با هدف سرمایه گذاری می خرند؛ 
درصــد فوق العــاده اندکــی از خریداران 

مصرف کننده واقعی هستند.
  ابهامات در مورد واردات خودروهای وارداتی 
بسیار زیاد اســت و متاســفانه دولت هم به 
آن پاسخگو نیست. ســامانه ای هم که برای 
واردات خودرو و ثبت نــام مصرف کنندگان 
طراحی شده، بیشــتر به محلی برای تجمع 
و خرید راحت دلالان تبدیل شــده و عمدتا 
مردم عادی، نامشــان از این قرعه کشــی ها 
بیرون نمی آید؛ حــال آنکه آثــار آن را هم 
به راحتی می توان مشــاهده کــرد و ردی را 
از خودروهــای وارداتــی در خیابــان های 
شــهر نمی توان دیــد؛ به این معنــا که این 
خودروهــای چینی هســتند که بــه دلیل 
شرایط سهل فروش، چهره شهر را تغییر داده 
اند و هنوز خبری از تردد خودروهای وارداتی 
غیرچینــی در خیابان ها نیســت. کوروش 
مرشــد ســلوک، عضو هیات مدیره انجمن 
واردکنندگان خــودرو در گفتگو با خبرنگار 
اقتصــاد آنلاین بــه چند ســوال مهمی که 
درخصوص خودروهای وارداتی مطرح است، 

پاسخ داده است که در ادامه می خوانید:

قیمت خودروهای وارداتی چگونه   
تعیین می شود؟ 

 مرشــد ســلوک: قیمت گــذاری زیرنظر 
سازمان حمایت اســت، وقتی خودرو وارد 
می شود یک ســری آیتم درنظرمی گیرند و 
قیمت تمام شــده خودرو را لحاظ می کنند. 
در این بین شرکت واردکننده خودرو با ۱۵ 
درصد ســود بازرگانــی و ۳ درصد خدمات 
پس از فــروش، عمــلا با ۱۸ درصد ســود 

می تواند یک خودرو را بفروشد.

 اما گفته می شــود که شرکت های 
واردکننده از واردات خودرو 200 تا 300 

درصد سود می برند.
 چنین موضوعــی به هیچ عنــوان صحت 
ندارد، بیشــترین منافــع از واردات خودرو 
را دولت می بــرد. مجموع تعرفه، اســقاط، 
آمبولانس و عــوارض گمرکی ۱۳۰ درصد 
اســت که درآمــد دولــت اســت. درآمد 
واردکننده صرفا ۱۵ درصد اســت و با آمار 

و ارقام قابل اثبات است.

 نظر شما در مورد عرضه خودروهای 
وارداتی در سامانه یکپارچه چیست؟

 با این دســتورالعمل عرضــه خودروهای 
وارداتــی خودمان داریم مصــرف کننده را 
دلال می کنیم. شــرکت واردکننده خودرو 
با تمام مشــکلاتی که وجود دارد، ماشــین 
را وارد می کنــد و بــا قیمتی که براســاس 
تائیدیه ســازمان حمایت اســت در سامانه 
ارائه می کند. بخــش اعظمی از ثبت نامی ها 
در سامانه مصرف کننده واقعی که ماشین را 
با هدف استفاده بخرند نیستند، اکثرا دلال 
هستند و ماشــین را با هدف سرمایه گذاری 
می خرنــد؛ درصــد فوق العــاده اندکی از 

خریداران مصرف کننده واقعی هستند.
 دلال در ســامانه ثبت نام می کند و ماشینی 
که با ســود بازرگانی ۱۸ درصد، ۲ میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون ارائه شــده است را می خرد و 
سپس با توجه به محدودیت عرضه، ماشین 
در بــازار ۴ میلیارد قیمت می خــورد و او ۲ 
میلیارد سود کســب می کند. این درحالی 
است که شرکت واردکننده فقط ۱۸ درصد 

منتفع می شــود کــه ۸ درصــد از آن بابت 
هزینه های سربارش می رود.

 چرا اثری از خودروهای وارداتی در 
کف خیابان ها نیست؟

 ۷۰ درصــد از خودروهــای وارداتــی در 
پارکینگ ها هستند. زمانی که حجم واردات 
یک برند افزایش پیدا می کنــد و عرضه در 
سامانه افزایش می یابد، جذابیت آن ماشین 
کم می شود و دلال سراغ ماشینی می رود که 
به تعداد کم از آن وارد شده است، چون سود 
بیشتری دارد؛ در این شــرایط شخصی که 
از قبل برای ماشــین وارداتی ثبت نام کرده 
اســت، یا انصراف می دهد یا این که مجبور 
می شود ماشــینی را که به امید کسب سود 

خریده بود را بفروشد. 

 ارز واردات خــودرو از کدام منابع 
تامین می شود؟

 ارز واردات خــودرو از چنــد ردیف تامین 
می شــود و خــود بانــک مرکزی هــم ارز 
تخصیص می دهــد. اکثــر واردکنندگان 

خودرو مشکل ارز دارند.

 صادرکنندگان پســته به واردات 
خودرو بــا ارز حاصــل از صادرات 
پسته معترض هســتند و می گویند 
واردکنندگان خودرو باعث اختلال در 
بازارهای صادراتی آنها شده اند، نظر 

شما در این باره چیست؟
 به عنوان واردکننده خــودرو، صادرکننده 
پسته نیســتم. این روند قطعا محدود است 
و ضریبش نســبت بــه واردکننده ها اندک 

است. 
 اما وقتی دولت شــرایطی را ایجاد می کند و 
می گوید واردکننده از ارز صادرات استفاده 
کند، معلوم اســت ایــن اتفــاق می افتد و 
واردکننــده در این زمینه مقصر نیســت. 
در این شــرایط اگر در بــازار دلالی واردات 
خــودرو ۳۰ درصــد و صادرات پســته ۱۰ 
درصد سود داشــته باشــد، واردکننده از 

۱۰ درصد سود صادرات پســته صرف نظر 
می کند و کل بازار ارزی منطقه را در اختیار 
می گیــرد و از محــل خــروج ارز که محل 
صادرات است واردات خودرو انجام می دهد 

و قطعا سود بیشتری می برد.

 وزارت صمــت از ۹0 هــزار ثبــت 
سفارش خودرو در ســال 1402 خبر 
داده اســت و می گوید بــا این اتفاق 
واردات خودرو سرعت می گیرد، نظر 

شما در این باره چیست؟
 ثبت سفارش ملاک واردات خودرو نیست، 
ثبت سفارش انجام می شود و ممکن است به 
مشکلاتی مانند عدم تخصیص ارز مواجه و 
اصلا ثبت سفارش باطل شود، ملاک واردات 

خودرو فقط ترخیص از سوی گمرک است.

 تامین خودروهــای وارداتی با چه 
چالش هایی مواجه است؟

 واردکننده هــای اصلی با توجــه به این که 
مشمول تحریم هستیم به صورت مستقیم 
خودرو تامیــن نمی کنند. دســتورالعملی 
جدیــدی وجــود دارد مبنــی بــر این که 
واردکننده های خودرو با یک شرکت واسط 
که نمایندگی شــرکت مادر را دارد قرارداد 
ببندند تا از طریق واســطه بتوانــد از کانال 

خودروهای تامین شده در کشورهای ثالث 
نیازهای داخل را برآورده کنند. 

 در مــورد خدمات پــس از فروش 
خودروهــای وارداتــی نگرانی های 
فراوانی وجود دارد، ایــن موضوع را 

چطور ارزیابی می کنید؟
 بحــث خدمات پــس از فروش بــا قوانین 
ضوابط فعلی که وجود دارد کاملا به انحراف 
می رود و قطعا در آینده مصــرف کننده در 
این زمینه با مشــکلات عدیــده ای مواجه 

خواهد شد.

 چه پیشــنهادی به دولت چهاردهم 
درخصوص واردات خودرو دارید؟ 

 واردات خودرو با دو معضل مواجه اســت که 
مورد اول دســتورالعمل ها و قوانین متضاد 
است، از ابتدا تا انتهای واردات خودرو از بحث 
نمایندگی گرفته تا خدمــات پس از فروش 
آنالیز نشــده و با هم در تناقض هستند، اگر 
این موارد بازنگری و همســو نشوند، حتی با 
وجود تامین منابع ارزی باز هم واردات خودرو 
تسهیل نمی شود.موضوع بعدی هم بحث ارز 
است، هر چقدر که دولت بتواند ارز بیشتری 
تامین کند و تخصیــص ارز به واردات خودرو 

بیشتر شود، واردات خودرو افزایش می یابد. 

فاصله طبقاتی در سه سال چگونه کاهش یافت؟
طی ســه ســال اخیر ترکیبی از سیاست های افزایش دســتمزد و نیز 
افزایش درآمدهای ناشی از خوداشتغالی و افزایش یارانه نقدی به رشد 

مصرف و کاهش فقر کمک کرده است.
 آخرین گزارش بانک جهانــی از وضعیت فقر در ایران نشــان می دهد 
که نرخ فقــر بر اســاس معیارهــای ۳.۶۵ دلار و ۶.۸۵ دلار در روز طی 
ســال های اخیر کاهش یافته اســت؛ بر همین مبنا نیز نرخ فقر که سه 
ســال پیش حدود ۲۹ درصد بود، ۷.۴ درصد کاهــش یافت و به ۲۱.۹ 
درصد در سال ۲۳-۲۰۲۲ رسید. یعنی ۶.۵ میلیون نفر از این خط فقر 

بالا کشیده شدند.
همچنین جمعیتی که در زیر خط فقر درآمــدی ۳.۶۵ دلار در روز قرار 
داشــتند نیز ۲.۲ درصد کاهش یافت و به ۳.۸ درصــد از کل جمعیت 

کشور رسید.
در خصوص نحوه توزیــع درآمد بین دهک های مختلــف نیز عموماً از 
شاخص ضریب جینی اســتفاده می شــود. روند ضریب جینی مطابق 
آمارهای مرکز آمار ایران نشان می دهد که در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
نابرابری در کشور کاهش یافته و به کمترین میزان سال های اخیر خود 

یعنی ۰.۳۸۷۷ رسیده است.
علی روحانی معاون سیاســت گذاری اقتصادی وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در این رابطه گفت: طی ســال های دولت سیزدهم و به گزارش 
بانک جهانی خانوارهای ۴ دهک پایین رشــد مصرف بالاتری نســبت 
به ۶ دهک بــالا تجربه کردند و ایــن امر موجب کاهش نابرابری شــد. 
طی این مدت ترکیبی از سیاســت های افزایش دستمزد و نیز افزایش 
درآمدهای ناشی از خوداشتغالی و افزایش یارانه نقدی به رشد مصرف 

و کاهش فقر کمک کرده است.
وی تاکیــد کرد: البته نکتــه حائز اهمیــت آنکه نه تنها عملکرد ســه 
ســاله اخیر در کاهش فقر و بهبود توزیع درآمد کاملًا مثبت بوده بلکه 
پیش بینی بانک جهانی از روند نرخ فقر در ایران نیز کاهشــی اســت به 
گونه ای که پیش بینی شده نرخ فقر در سه ســال آینده حدود ۳ واحد 

درصد کاهش یابد.
معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: بنابراین دولت ســیزدهم اقتصادی را 
تحویل دولت آتی می دهد که دارای چشــم انداز رشــد اقتصاد مثبت و 

چشم انداز کاهش نرخ فقر به سطوحی کمتر از کل دهه اخیر است.
به گفته روحانی، در کنار این موضوع بزرگ کــردن کیک اقتصاد نیز از 

عوامل کاهش فاصله طبقاتی بوده است.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:
 صنعت لوازم خانگی متعهد به تولید 

۱۸.۵ میلیون دستگاه شد
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن اشــاره به 
اینکه در پی درخواســت از واحدهای تولیدی برای اعلام برنامه تولید 
خود در سال جاری، تاکنون ۳۰۰ واحد برنامه  خود را اعلام کرده اند، از 
متعهد شــدن این واحدهای برای تولید بالغ بر ۱۸ میلیون و ۵۰۰ هزار 

دستگاه لوازم خانگی در سال جاری خبر داد.
 

محمدمهدی برادران در حاشیه بازدید از بیست و چهارمین نمایشگاه 
المللی صنعت لــوازم خانگی )هامکس ۱۴۰۳(، ضمن اشــاره به اینکه 
صنعت لوازم خانگی ایران طی ســال های اخیر به لحاظ کمی و کیفی 
رشد خوبی داشته است، اظهار کرد: این نمایشگاه توانسته علاوه بر نیاز 

داخل، نگاهی به بازار صادراتی کشورهای همسایه نیز داشته باشد.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت افزود: با توجه به رقابتی شدن بازار، 
از واحدهای تولید کننده خواسته ایم تا امسال با برنامه ریزی دقیق تر و 
به تفکیک، گروه های کالایی و محصــولات خود را در قالب برنامه تولید 
اعلام کنند؛ از ابتدای ســال جاری تاکنون، بیــش از ۳۰۰ واحد برنامه 
تولید ســالانه خود را اعلام کرده و متعهد شــدند بیش از ۱۸ میلیون و 

۵۰۰ هزار دستگاه لوازم خانگی در برنامه، تولید کنند.
وی تاکید کرد: این درحالیســت که متناســب با این برنامه، نیاز ارزی 

منطبق بر درصد عمق داخلی هر محصول نیز تامین شده است.
گفتنی است بیست وچهارمین نمایشگاه هامکس ۱۴۰۳ با شعار برای 
مردم، برای ایران و با تمرکز بر تولیدکننــدگان گروه های کالایی لوازم 
خانگی انرژی بر در مساحتی بالغ  بر ۲۲ هزار  و ۵۰۰ متر مربع و با حضور 
حدود ۳۰۰ شــرکت خارجی و داخلی از ۱۹ مرداد ماه در محل دائمی 

نمایشگاه های تهران آغاز به کار کرده و تا ۲۲ مرداد ماه دایر است.

 نرخ ریسک صنایع باید بررسی شود
صنایع رانتی، برتر نیستند

معاون وزیرصمت گفت: صنایعی که به یک منبع رانت وصل هســتند 
نباید به عنوان شرکت برتر شناخته شوند بلکه شاخص هایی چون نرخ 
ریســک پایین و خلق ارزش پایدار باید به عنوان معیار برتربودن صنایع 

مدنظر باشد.
 بابک احمدی رئیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ای درو( 
امروز در نشســت خبری با موضوع بیســت و هفتمین سال رتبه بندی 
شرکت های برتر ایران اظهار کرد: همواره در سرفصل سرمایه گذاری ها 
صنایعی حضور دارند که به نوعی به یک منبع رانت وصل هســتند؛ در 
واقع صنایعی را به عنوان رتبه های برتــر می بینیم که به منابع مختلف 
رانت اعم از نهاده هــای تولید یارانه ای و یا به یــک رانت اعتباری وصل 

هستند.
وی افزود: این صنایع به لحاظ فروش و درآمد جزو برترین ها هســتند 
اما این موضــوع نمی تواند به عنوان شــاخصی برای جذب ســرمایه 
گذاری مطرح باشــد؛ در واقع نمی توانیم صرفاً با همین یک شــاخص 

سرمایه گذاران را ترغیب به سرمایه گذاری در این بخش ها کنیم.
احمدی ادامه داد: به عنوان مثال وقتی کل بیزنیس مجموعه ای با تغییر 
نرخ خوراک، برق، گاز و… کن فیکون می شود یعنی ریسک بالایی دارد 
و نمی تواند به عنوان بخش جذابی برای ســرمایه گذاری معرفی شود؛ 
بنابراین نرخ ریســک صنایع نیز باید در رتبه بندی شــرکت ها بررسی 
شود زیرا معیار قرار دادن نرخ بازده به عنوان تنها معیار بررسی وضعیت 

صنایع، درست نیست.
معاون وزیر صمت به مفهوم خلق ارزش پایدار اشــاره کرد و گفت: یک 
ســرمایه گذاری پایدار و جذاب در کســب و کاری صورت می گیرد که 
خلق ارزش پایدار در آن کسب و کار تأمین شده باشد زیرا در این شرایط 
در تلاطم ها حداقل آســیب را می بیند و از حداکثر ثبات و پایداری در 
برابر ناملایمات اقتصادی برخوردار اســت. بنابراین نرخ بازده در کنار 
ریسک علامت درستی به ســرمایه گذار می دهد که در حوزه مورد نظر 

سرمایه گذاری کند یا سرمایه گذاری نکند.
وی در ادامــه اظهــار کــرد: در بیســت و هفتمیــن دوره رتبه بندی 
شــرکت های برتر ایران نرخ ریســک را به صورت آزمایشی مدنظر قرار 

دادیم و البته به شرکت های دانش بنیان هم به طور ویژه توجه کردیم. 



فرمانده مرزبانی فراجا:

اتباع غیرمجاز تا پایان سال کشور را ترک کنند

 از رصد شاخص های اثرگذار تا تدوین نقشه آمایش

باز کردن قفل بسته ازدواج
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معاون راه آهن خبر داد
توافق با عراق برای اعزام هفتگی زائران با قطار 

ترکیبی تهران- کربلا 
مدیرکل برنامه ریزی و خدمات مســافری راه آهن از توافق با عراق برای 
اعزام هفتگی زائران با قطارهای ترکیبی تهــران- کربلا پس از اربعین 

حسینی خبر داد.
 »سید محســن طباطبایی اتابک« افزود: اعزام مســافران با قطارهای 
داخلی تا ایستگاه شــلمچه و پس از انجام عملیات گمرکی با اتوبوس به 
بصره خواهد بود. پس از آن مســافران از بصره توسط قطارهای مناسب 

عراقی به سمت ایستگاه راه آهن کربلا طی طریق می کنند.
مدیرکل برنامه ریزی و خدمات مسافری شــرکت راه آهن بیان داشت: 

روند بازگشت زائران نیز به صورت عکس روند مذکور خواهد بود.
وی ادامه داد: یــک قطار به صورت منظم در روزهای شــنبه هر هفته از 
تهران به ســمت کربلا و به صورت ترکیبی اعزام خواهد شد و در صورت 

رشد تقاضا، امکان افزایش این قطارها وجود دارد.

علیزاده مطرح کرد
 جزئیات خدمات رسانی شرکت واحد

 به زائران اربعین
نماینده قرارگاه مرکزی حمل و نقل اربعیــن از برنامه ریزی های انجام 

شده برای ارائه خدمات حمل و نقلی به زائران اربعین حسینی خبر داد.
 مهدی علیزاده نماینده قرارگاه مرکزی حمل و نقل اربعین حســینی 
)ع( در کشــور عراق و مسئول عملیات و پشــتیبانی حمل و نقل مرزی 
اربعین حســینی با اشاره به تأکیدات شــهردار تهران مبنی بر ضرورت 
ارائه خدمات مطلوب بــه زائران عتبات عالیات در ایــام اربعین، گفت: 
امسال خدمات اتوبوسرانی به منظور تسهیل تردد زائران ایرانی در ایام 
اربعین حســینی در تکمیل خدمات حمل و نقلی کشــور عراق انجام 
خواهد شد. بر اســاس جلسات انجام شده با مســئولان عراقی، دستور 
اعزام ۳۰۰ دستگاه اتوبوس برای خدمات رســانی به زائران صادر شده 

است.
وی افزود: خدمات شرکت واحد اتوبوســرانی تهران امسال فقط از مرز 
مهران خواهد بود و در صورت درخواست و احســاس نیاز کشور عراق، 

آمادگی افزایش خدمات وجود دارد.
مســئول عملیات و پشــتیبانی حمل و نقل مرزی اربعین حسینی )ع( 
گفت: با توجه به شــرایط آب و هوایی و افزایش گرمــا در ایام اربعین، 

ناوگان اتوبوسرانی مجهز به سیستم سرمایشی خواهد بود.
علیزاده تأکید کرد: پیش بینی های لازم برای اســتقرار عوامل امداد و 
فنی و همچنین تأمین قطعــات و تجهیزات فنی در ایــن زمینه انجام 

شده است.
وی در ادامه به دو روش پیشــنهادی برای خدمات رســانی اشاره کرد: 
روش اول که توسط وزیر کشور عراق مطرح شده، شامل خدمات رسانی 
در برگشت زائران از ۳۰ مرداد است. روش دوم که پیشنهاد وزیر کشور 
ایران است، شامل استقرار ناوگان اتوبوســرانی از تاریخ ۲۱ مرداد ماه و 
ادامه خدمات تا پایان مراســم و انتقال کامل زائران می باشد. وی افزود 

که منتظر تصمیم نهایی از سوی مسئولان هستیم.

مسئول عملیات و پشتیبانی حمل و نقل مرزی اربعین حسینی گفت: با 
این وجود تیم پشتیبانی موکب سفینه النجاة شرکت واحد اتوبوسرانی 
تهران در داخل خاک عراق مســتقر شده و آشپزخانه فعال شده است تا 

پخت و پز برای زائران آغاز شود.
علیزاده همچنین اعلام کرد: قسمت اول ناوگان امروز ۲۲ مرداد پس از 
برگزاری مراسم بدرقه به سمت کشــور عراق حرکت می کند و موضوع 
تأمین سوخت در زرباطیه و عمود ۶۶۲ با استقرار جایگاه سوخت نیز در 

حال پیگیری است.
وی گفت: در تاریخ ۲۳ مرداد، قسمت دوم ناوگان با تعداد ۱۵۰ دستگاه 
به سمت عراق اعزام خواهد شد و قسمت سوم نیز در تاریخ های ۲۶ و ۲۷ 

مرداد انجام خواهد شد.
علیزاده افزود: این برنامه ها نشان دهنده عزم جدی مسئولان برای ارائه 
خدمات هرچه بهتر به زائران اربعین حسینی )ع( است و امید می رود که 
با همکاری های بین المللی و هماهنگی های لازم، این مراســم با شکوه 

هر چه بیشتری برگزار شود.
مسئول عملیات و پشتیبانی حمل و نقل مرزی اربعین حسینی در پایان 
تأکید کرد: تمامی تلاش ها به منظور تسهیل سفر زائران و فراهم آوردن 
شرایط مناسب برای آنان در ایام اربعین حسینی )ع( صورت می گیرد و 

مسئولان در تلاشند تا بهترین خدمات را به زائران ارائه دهند.

اطلاعیه شماره 3 ستاد مرکزی اربعین
ج مهر ورود به کشور عراق اطمینان  از در

 حاصل کنید
ستاد مرکزی اربعین در اطلاعیه شــماره ۳ خود ضمن یادآوری برخی 
الزامات سفر به مسافران اربعین تاکید کرد که هنگام عبور از مرز و ورود 

به کشور عراق از درج مهر ورود به کشور عراق اطمینان حاصل کنند.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی وزارت کشــور دوشنبه ۲۲ مرداد ۱۴۰۳ 
در اطلاعیه شماره ۳  ستاد مرکزی اربعین حســینی)ع( ۱۴۰۳ اعلام 
کرد: » کربلا طریق الاقصی « . بسمه تعالی. به اطلاع ملت عزیز و محبان 

اهل بیت)ع( و تمامی متقاضیان سفر اربعین حسینی)ع( می رساند:
۱ - مجدداً تاکید می گردد: زائرین گرامی در هنــگام عبور از مرز ایران 
و ورود به کشور عراق از درج مهر ورود به کشــور عراق در گذرنامه خود 
اطمینان پیدا نمایند. در صــورت عدم ثبت مهر خــروج در گذرنامه، 
ورود غیرقانونی به کشــور عراق محســوب گردیده و امکان دارد دچار 

مشکلات فراوانی خواهند شد.
۲ - جهت رفاه حال هــم میهنان گرامی و دریافــت راهنمایی در کلیه 
امور مربوط به ســفر اربعیــن  از جمله حوادث، گمشــدگان و دریافت 
راهنمایی، سرشــماره هــای ۱۱۷ در ایــران و ۱۲۸ در عــراق آماده 

پاسخگویی می باشند.
۳- از تمامی داوطلبین ســفر اربعین درخواست می گردد تا مدت زمان 

سفر خود را به مدت حداکثر ۶  روز به پایان رسانند.
۴ - به زائرین عزیز اربعین توصیه می گــردد حتی المقدور با خودروی 
شــخصی به مرزهای غربی کشــور ســفر نموده و در صورت امکان در 
پویش نذر سفر و ... نســبت به جابجایی هموطنان عازم مراسم اربعین 

حسینی)ع(  را یاری نمایند.
۵ - طبق اعلام سفارت جمهوری اسلامی ایران در عراق مبنی بر قانون 
ممنوعیت حمل پاور بانک در بار و یا همراه مسافر در پروازهای خروجی 
فرودگاه های عراق؛ لازم اســت این مهم نیز توسط زائران اربعین که در 
این ایام از ناوگان هوایی اســتفاده خواهند نمود مورد توجه جدی قرار 

گیرد.«

دیوار

 فرمانده کل انتظامی کشــور گفت: روابــط انتظامی 
جمهوری اســلامی ایران با طرف عراقــی برای تامین 
امنیت و کیفیت ســفر اربعین بســیار مثبت و همسو 

است.
ســردار احمدرضــا رادان درباره همــکاری مجموعه 
انتظامــی عراق با ایران برای تســهیل و امنیت ســفر 
اربعین، اظهار داشت: خوشبختانه پیش از آغاز موسم 
اربعین، دیدارهای مســتمری با وزیر کشــور عراق و 

جلسات مکرری با مجموعه پلیس عراق داشتیم.
وی بــا بیان اینکــه همــکاری پلیس عراق بــا پلیس 
جمهوری اسلامی در بالاترین ســطح قرار دارد، افزود: 

هر زمان از برادران عراقــی ملاقات و کاری 
خواستیم، مشتاقانه ورود کردند و در مقابل 

نیز ما هم همکاری مستمری با آنها داریم.
فرمانــده کل انتظامی کشــور تاکید کرد: 
کاهش ماندگاری در مرزها، امنیت مســیر 
ســفر به خصوص در عراق، سهولت در رفت 
و برگشــت زائران همچنین ســفر در سایه 

امنیت کامل، همگی نتیجه همکاری و همراهی پلیس 
دو کشور است.

به گفته ســردار رادان، این ارتباط از بــرکات اربعین 
و اباعبدالحســین )ع( است که خوشــبختانه با وجود 

تمامی ســنگ اندازی ها و توطئه دشــمنان 
دو کشور، بســیار به یکدیگر نزدیک و همسو 
هســتند. اربعین ســرور و ســالار شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع( امسال با پیک 
مسافرت فصلی تابســتانه همزمان است که 
مدیریت به مراتب سخت تر است و پیش بینی 
حدود پنج میلیون ســفر زیارتــی به عتبات 
عالیات در کنار چندین میلیون مســافرت تابســتانه 
پیش از بازگشــایی مــدارس، می تواند بــار ترافیکی 
جاده های کشــور را به طور محسوسی افزایش دهد.بر 
همین اساس و طبق جدول زمانبندی، پلیس راهور به 

همراه دستگاه های دخیل در خدمات اربعین حسینی 
همچون اورژانس، هلال احمر، شــرکت های خدمات 
خودرویی و ســازمان حج و زیارت و دیگر دستگاه های 
متولی، از روز سه شــنبه ۱۶ مرداد به طــور متمرکز و 
در پوشــش گســترده در طرح ترافیک اربعین حاضر 

خواهند بود.
براســاس گزارش رئیس پلیــس راهور، امســال در 
طرح ترافیکی اربعیــن بیش از ۸۰ هــزار نفر در قالب 
دستگاه های مختلف و ۱۲ هزار نیروی پلیس به شکل 
شــبانه روزی در مســیر مرزهای ۶ گانــه در این ایام 

خدمت رسانی خواهند کرد.

پلیس

خریدار   بررســی رونــد ازدواج و طلاق 
در کشور نشــان می دهد که باز کردن قفل 
بسته ازدواجِ آسان و پایدار در کشور نیازمند 
عزمی جدی و همگانی اســت تا بخشــی از 
مشکلات کاهش جمعیت و قرار گرفتن در 

سیاه چاله جمعیتی به تعویق افتد.
 هرچنــد ازدواج جوانان به عنــوان یکی از 
راهکارهای اصلی رفع مشــکلات جمعیتی 
کشور در نظر گرفته می شــود و در قوانین 
مختلف از جمله قانون حمایــت از خانواده 
و جوانی جمعیــت مشــوق هایی برای آن 
در نظر گرفته شده اســت؛ اما روند فراوانی 
ازدواج در کشــور، طی بازه زمانی ۱۰ ساله 
- ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۲ - آمار امیدوارکننده ای را 

نشان نمی دهد.
احصای آمار به عنوان مهمترین شــاخص 
برنامه ریــزی حاکــی از آن اســت کــه 
مشــوق های ازدواج تاکنون نتوانسته قفل 
بســته ازدواج در کشــور را باز کنــد و این 
بســتگی همچنان ادامــه دارد؛ موضوعی 
کــه نیازمند بررســی کارشناســی و ارائه 

راهکارهای عملی و مناسب دارد.
بر اســاس آماری کــه روی درگاه آمارهای 
انسانی سایت ســازمان ثبت احوال کشور 
منتشر شده اســت؛ دربازه زمانی یاد شده؛ 
برای کشــور ۷۹۵ هزار و ۸۵۶ هزار ازدواج 
در ســال ۱۳۹۲ ثبت شــده و این عدد در 
سال ۱۴۰۲ به ۴۸۱ هزار و ۳۹۵ رسیده که 
کاهش محسوسی را نشان می دهد؛ در این 
بین استان های مختلف بر حسب جمعیت 
آنها مورد بررســی قرار گرفتــه و هر کدام با 
کاهش ازدواج روال نگــران کننده ای را در 
پیش گرفته اند که نیازمند بررســی بیشتر، 
فرهنگسازی و تعیین مشــوق های اثرگذار 

است.
در حوزه طلاق نیز به نظر می رسد، اقدامات 
پیشگیرانه، اثرگذاری زیادی نداشته است 
چرا که در ســال ۱۳۹۲، تعداد ۱۷۱ هزار و 
۵۳۷ طلاق ثبت شده اســت و این عدد در 
ســال ۱۴۰۲ به ۲۰۲ هــزار و ۱۹۱ طلاق 
رســیده که اوج آن در ســال ۱۴۰۱ با ثبت 

۲۰۷ هزار و ۸۸۶ طلاق بوده است.
نگاهــی به میانگیــن ســن ازدواج جوانان 

کشــور در این بازه ۱۰ ســاله نشــان می 
دهد که در سال ۱۳۹۲، ســن ازدواج زنان 
۲۳.۱ و ســن ازدواج مــردان ۲۷.۳ بــوده 
است و میانگین ســن ازدواج زنان در سال 
۱۴۰۲ براساس آمار به ۲۴ و مردان به ۲۸.۳ 

افزایش یافته است.
میانگین ســن ازدواج جوانان کشور در این 
بازه ۱۰ ســاله، نشــان می دهد سن ازدواج 

زنان ۲۳.۱ و مردان ۲۷.۳ بوده است.

چند شاخص در ازدواج تاثیرگذار 
است؟

ســینا کلهر معاون جوانان وزارت ورزش و 
جوانان نیز پیش از این یکی از مأموریت های 
اصلی این معاونت را رصد و ارزیابی وضعیت 
ازدواج در کشور عنوان کرده و گفته بود، سه 
شــاخص در ازدواج اثرگذار است که تعداد 
ازدواج یکی از آنهاســت که در سال ۱۴۰۲ 
نســبت به ۱۴۰۱، حدود ۴۰ هزار مورد کم 
شده است اما چون جمعیت جوان کشور در 
یک دهه اخیر نزدیک بــه ۷ میلیون کاهش 
داشــته، نمی توان گفت این شــاخص به 

تنهایی اثر گذار است.

معــاون وزیــر ورزش و جوانــان ادامه داد: 
شاخص دوم تعداد ازدواج بر اساس هر هزار 
نفر اســت که باز هم دقیق نیست، چون ما 
هزار نفر کل را در نظر داریم نه افرادی که در 

آستانه ازدواج هستند.
کلهر بیان کرد: شاخص سوم تعداد ازدواج 
بر اســاس هر هزار خانم مجرد است که تا 
به حال ازدواج نکرده انــد که این رقم برای 
سال ۱۴۰۲، ۴۴ نفر بوده است؛ در واقع ما 
یک زمانی می گوییــم از هر هزار ایرانی که 
عدد می شــود ۶ واقعه ازدواج، اما اگر هزار 
نفر زن مجرد هرگز ازدواج نکرده را بگوییم 
می شــود ۴۴ نفر که درست ترین شاخص 

است.
وی اظهار کــرد: ســن ازدواج مقوله عرفی 
اســت، اگر برای دختران ۱۵ تا ۴۹ ســال و 
پسران ۲۰ تا ۴۹ سال حساب کنیم، حدود 
۱۲ میلیــون نفر در ســن ازدواج قرار دارند 
و ۱۰ تا ۱۲ درصد افراد در ســن ازدواج هر 
ســاله متاهل می شــوند که نیازمند برنامه 

ریزی برای افزایش این آمار هستیم.
وی با اشــاره بــه اقدامــات و فعالیت های 
معاونت جوانــان وزارت ورزش برای ازدواج 

تصریح کرد: شاید مهمترین کاری که انجام 
شده، تدوین نقشــه آمایش ازدواج و طلاق 

کشور است.

 کاهش طلاق در تهران
بر اســاس این آمار؛ برای اســتان تهران در 
سال ۱۳۹۲ تعداد ۱۰۰ هزار و ۲۷۹ ازدواج 
ثبت شــده و اما این عدد در سال ۱۴۰۲ به 
عدد ۶۳ هزار و ۹۷۳ کاهش یافته است؛ در 

همین بازه زمانی برای این استان
۳۵ هــزار و ۶۲۵ طــلاق ثبت شــده که با 
مقایســه ثبت ۳۴ هزار و ۹۷ طلاق در سال 
۱۴۰۲، تعداد طلاق این اســتان در این بازه 
زمانی یک هزار و ۵۲۸ طــلاق کمتر اتفاق 
افتاده و اوج طلاق در این اســتان در ســال 

۱۳۹۶ رخ داده است.
همچنین تعداد ازدواج ثبت شده در استان 
اصفهان برای ســال ۱۳۹۲ ، عدد ۴۵ هزار 
و ۱۶۲ بوده که این عدد در ســال ۱۴۰۲ به 
۲۳ هزار و ۸۴۸ کاهش داشته است؛ میزان 
طلاق این استان نیز از ۹ هزار و ۱۰۶ طلاق 
در این بازه زمانی ۱۰ ساله به ۱۱ هزار طلاق 
افزایش یافته است و آمار نشان می دهد اوج 

طلاق در این استان مربوط به سال ۱۴۰۰ با 
ثبت ۱۱ هزار و ۱۰۷ طلاق بوده است.

در اســتان آذربایجان شــرقی نیز ثبت ۴۵ 
هزار و ۵۱ ازدواج بــه ۲۴ هزار و ۱۰۴ ازدواج 
کاهش داشــته و در موضوع طلاق نیز از ۸ 
هزار و ۵۰ به ۱۰ هزار و ۲۸۵ طلاق در ســال 
۱۴۰۲ افزایــش داشــته و اوج ثبت طلاق 

مربوط به سال ۱۴۰۱ بوده است.
در استان فارس نیز در همین بازه ۱۰ ساله، 
تعداد ازدواج از ۴۷ هــزار و ۱۹۱ به ۲۵ هزار 
و ۱۶۶ ازدواج کاهــش یافتــه و در موضوع 
طلاق از ۹ هــزار و ۸۱۴ به ۱۱ هــزار و ۵۶ 
افزایــش یافته و اوج ثبت طــلاق مربوط به 

سال ۱۴۰۱ است.
در استان قم نیز تعداد ازدواج ها از ۱۱ هزار 
و ۹۶۸ به ۷ هزار و ۱۶۳ ازدواج کاهش یافته 
اســت و در حوزه طلاق نیز ۲ هزار و ۷۴۲ به 
ســه هزار و ۴۳۷ افزایش یافته اســت و اوج 

طلاق ها در سال ۱۴۰۰ رخ داده است.
آمارها نشــان می دهد در استان کردستان 
نیز تعــداد ازدواج ها از ۱۹ هــزار و ۷۴۳ در 
ســال ۹۲ به ۱۲ هزار و ۶۰۴ ازدواج در سال 
۱۴۰۲ کاهش داشته اســت و میزان طلاق 
نیز از ۳ هزار و ۹۲۵ به ۵ هزار و ۲۳۸ افزایش 
داشــته و اوج آن در ســال ۱۴۰۱ رخ داده 

است.
وضعیــت ازدواج اســتان کهگیلویــه و 
بویراحمد نیــز کاهــش ازدواج و افزایش 
طلاق را نشان می دهد، به طوری که ازدواج 
از ۷ هزار و ۶۲۳ به پنج هزار و ۱۶ رســیده و 
تعداد طلاق نیز از یک هزار و ۷۶ به یک هزار 
و ۶۷۲ رسیده و اوج آن در سال ۹۵ رخ داده 

است.
در استان گیلان نیز تعداد ازدواج از ۲۵ هزار 
و ۷۱۸ بــه ۱۴ هــزار و ۶۵۶ ازدواج کاهش 
داشته است و در موضوع طلاق نیز ۶ هزار و 
۷۳۴ به ۷ هزار و ۷۳۰ افزایش داشته که اوج 

آن در سال ۱۴۰۱ بوده است.
اســتان مازنداران نیز کاهش بسیار زیادی 
در ثبت ازدواج داشــته و میــزان ازدواج از 
۳۰ هزار و ۷۸۳ به ۱۶ هــزار و ۷۹۷ ازدواج 
کاهش داشته و در موضوع طلاق نیز ۷ هزار 

و ۶۹۸ به ۹ هزار و ۷۵۰ رسیده است.

خریــدار  فرمانده مرزبانــی فراجا گفت: 
اتباع بیگانه غیرمجاز باید تا پایان ســال از 

کشور خارج شوند.
 ســردار احمدعلی گودرزی در نشســت 
خبری که صبــح امروز در مقــر مرزبانی 
فراجا برگزار شــد، درباره اتباع غیرمجاز 
گفت: سیاســت ما این اســت کــه اتباع 
غیرمجاز باید تا پایان ســال ۱۴۰۳ کشور 

را ترک کنند.
وی افزود: ما کشــور مهمان نوازی هستیم 
این افراد مدت هاســت از همه امکانات در 
کشور ما اســتفاده کرده اند اما دیگر باید از 

کشور خارج کنند.
فرمانــده انتظامــی مرزبانی فراجــا ادامه 
داد:این امر،  خواســته مردم ماســت  و در 
راســتای ایجاد امنیت این امــر باید محقق 

شود.
فرمانــده مرزبانی فراجــا همچنین گفت: 
خبرنــگاران پــل ارتباطــی بین مــردم و 
نهادهای دولتی هستند که من روز خبرنگار 
را از طرف خودم و مرزبانان به شــما تبریک 

می گویم.
وی افــزود: در آســتانه اربعین حســینی 
هســتیم که این ایام هم تسلیت عرض می 
کنم. ایــن حرکت در دنیا بی نظیر اســت و 
جهانیان از ایــن رفتارهای مــا متعجبند و 
باورشــان نمی شــود این حرکت مردمی 
هرساله با عشق انجام می شــود. همکاران 
من در مرزبانی همیشــه مــی خواهند در 
مراســم اربعین شرکت داشــته باشند و در 
ثواب آن شــریک شــوند زیرا این ایام عمر 

خدمتی ما محسوب نمی شود.
وی اظهار کرد: ۹۶ درصد از مرزها در اختیار 
مرزبانی فراجاســت و بنا به ضــرورت تنها 

چهار درصد از مرزها در اختیار ارتش و سپاه 
است و ما آماده باش کامل در ۲۴ ساعته روز 

هستیم.
گودرزی گفت: مرزبانــی در بین مجموعه 
انتظامــی ســخت ترین اســت و طاقــت 
فرساترین حوزه است و مردانی خاصی می 
خواهد  که عشــق به میهن دارند و در گرما 
و ســرما به کشــور خود خدمت می کنند. 
من وقتی ســربازان و همکارانم را می بینم 
که در دمای ۵۳ درجه مرزهای خوزستان 
خدمت مــی کننــد و با عشــق و صلابت 
مشغول انجام وظیفه هســتند به خود می 

بالم.
فرمانده انتظامی مرزبانــی فراجا ادامه داد: 
ما مشغول دیپلماسی لحظه ای قوی در مرز 
هســتیم، به عنوان مثال اگر در هر طرف از 
مرز مشــکلی به وجود آید، همکاران من در 
مرزها برای هــر دو طرف اقدامــات لازم را 

انجام می دهند.
گودرزی دربــاره ترددهــای غیرمجاز در 
مرز نیز گفت: عــده ای قانــون را زیرپا می 
گذارند، وقتی در دل شب در منطقه ممنوعه 
هزاران نفر عبور می کنند نمی شــود از آنها 
دفاع کرد. به عنوان مثال یکــی از این افراد 
می گفت میخواهد تلویزیــون جا به جا کند 
اما مشخص شــد بیش از ۲۰۰ کلت کمری 

در آن وسیله جاساز شده بود.
فرمانده انتظامی مرزبانی فراجا با بیان اینکه 
با پشــتیانی مردم مرزنشین می توان مرزها 
را حفظ کرد؛ ادامه داد: مردم مرزنشــین که 
در کنار مرزهای ما هســتند قوانین جاری 
کشور را می دانند و رسانه ها باید این مسائل 
را بیشــتر ترویج کنند تا مرزهــا که ناموس 

کشور هستند را حفظ کنیم.

گــودرزی گفت: آمــوزش همگانــی برای 
ارتقــای امنیت و آمــوزش قوانیــن نیز از 
اهمیت خاصی برخــوردار اســت که باید 

رسانه ها در این زمینه به ما کمک کنند.
فرمانــده انتظامــی مرزبانی فراجــا ادامه 
داد: ما می خواهیم مرزنشــینان دانش و و 
مهارتشــان افزایش پیدا کند تــا بتوانند از 
محرومیت خارج شــوند و به صورت قانونی 
از مرزها اســتفاده مفید کنند. ما جلســات 
متعدد هر ســه ماه یک بار با ســران قبایل 
مختلف داریم و تعامل خوبی بــا آنها ایجاد 

کرده ایم.
گودرزی با اشــاره به الکترونیکی شــدن 
برخــی اقدامــات گفــت: کارت پایــش 
الکترونیــک بــرای مالــکان، ملوانــان و 
شــناورها در حال ایجاد است که ما بتوانیم 
بیش از ۳۰ هــزار شــناور در مرزهای آبی 
کشــور را ســاماندهی کنیم تا بتوانند به 
صــورت الکترونیکی و قانونــی کار خود را 

انجام دهند.
وی اربعین افزود: مــا همه تلاش خود را می 
کنیم تا  تســهیلگری در رفت و آمد داشته 
باشیم و مدام با عراق ارتباط داریم تا مشکل 
امنیتی ایجاد نشود و هدف ما تامین امنیت 

همه زائران خارجی و ایرانی است.
فرمانــده انتظامــی مرزبانی فراجــا ادامه 
داد: از اول ســال تاکنون ۱۱۶ نشســت با 
عراق داشــتیم تا هماهنگی های لازم انجام 
شــود. همچنین نیروهای خدماتی و کمک 
رســانی را در مرزهای کشور مستقر کردیم 
تا مشــکلی پیش نیاد. تمام مرزهای ۷ گانه 
آمادگی کامــل دارند تا زائرین را به ســمت 
کربلا هدایت کنند و هیچ مشکلی در زمینه 

تردد وجود ندارد.

وی افزود: هوشــمند ســازی مرزها، پایش 
موثر و هوشــمند مرز انواع  اوپتیکی شمال 
غرب و تجهیزات الکرونیکی بلند برد، پایش 
لحظه ای الکرتوینک مرزهــا در حال انجام 

است.
گــودرزی در بخش دیگــری از اظهاراتش 
گفــت:  ۲۲ هــزار  میلیــارد ریــال کالای  
قاچاق از ابتدای امســال کشف شده است. 
هزار و ۱۲۵ قبضه ســلاح توســط مرزبانان 
در درگیری با قاچاقیان کشــف شد که دو 

درصد افزایش داشتیم.
وی افزود: ۱۵ تن مواد مخدر کشــف شــد 
اما شاهد افزایش کشــت ۹۸ درصدی مواد 
صنعتی در کشورهای همسایه هستیم. در 
همین راستا ۲۹۸ سوداگر مرگ و سه هزار 
و ۸۰۰ قاچاقچــی کالا را دســتگیر کردیم. 
همچنین ۶۹ نفــر از اشــرار و معاندین در 

درگیری با مرزبانان به هلاکت رسیدند.
گــودرزی گفت: ۱۰ میلیون لیتر ســوخت 
قاچاق کشــف شــد و  ۱۸ هزار انواع تلفن 
همراه کشــف شــده که ۱۶ درصد افزایش 
داشــتیم. همچنین ۱۸۷ وســیله نقلیه و 
ماشین آلات ســنگین و لوکس کشف شده 

است.
فرمانــده مرزبانــی فراجا ادامــه داد: انواع 
داروهای قاچاق نیز وارد و خارج می شــود 
که ۱۳ میلیون قلم دارو که می خواســتند 
از کشــور خارج کنند را کشــف کردیم که 

کشفیات ما ۷ برابر شده است.
فرمانده انتظامی مرزبانــی فراجا ادامه داد: 
مهندســی رزمی ما نیز پیشــرفت داشته 
است. جادهای مرزی ۱۲۴ کیلومتر در حال 
تعمیر اســت و  ۸۷۶ احداث نیز احداث می 

شود.
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حمید نیلی خبر داد
محیط پیرامون تئاترشهر پاکسازی شد

حمید نیلــی مدیرکل هنرهــای نمایشــی گفت محیط تئاتر شــهر 
پاک سازی شده است و با تدابیر ویژه  استانداری و فرمانداری شهر تهران 

دستفروشان اطراف این مجموعه به مکان دیگری منتقل می شوند.
 به نقل از دفتر رســانه اداره کل هنرهای نمایشی، حمید نیلی مدیرکل 
هنرهای نمایشــی درباره محیــط پیرامونــی مجموعه تئاتر شــهر 

توضیحاتی ارائه داد.
نیلی گفت: در راستای مطالبه به حق هنرمندان و مخاطبان فرهیخته  
تئاتر در راستای ساماندهی وضعیت  دستفروشــان  محوطه  تئاترشهر 
طی سه ماه گذشــته از طریق اســتانداری، فرمانداری تهران و شورای 
تأمین پیگیری های لازم را انجام دادیم و خوشبختانه به نتیجه  مطلوبی 

رسیدیم.
وی افــزود: امیدوارم دیگر شــاهد حضــور دستفروشــان در اطراف 
تئاترشــهر نباشــیم چراکه بــا تدابیر اســتاندار محتــرم و همکاری 
فرمانداری و شهرداری تهران دستفروشــان عزیز به مکان درخور شأن 

در نزدیکی چهارراه ولیعصر )عج( منتقل می شوند.

برگزاری جشنواره کارتون سواد فضای مجازی
رئیس مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجــازی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی از برگزاری جشنواره کارتون ســواد فضای مجازی در 

عصر هوش مصنوعی در مهر خبر داد.
 به نقل از روابط عمومی مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سعید پورابوالقاســم درباره برگزاری 
جشنواره کارتون ســواد فضای مجازی، گفت: جشنواره ها نقش مهمی 
در اشاعه هنر و فرهنگ سازی دارند. در این میان، کارتون و کاریکاتور به 
عنوان یکی از مهم ترین و تاثیرگذارترین رشته های هنرهای تجسمی، 

موقعیت ویژه ای دارد.
رئیس مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی افزود: اتکا به موضوع و بهره گیری از طنز، عوامل موثر در 
تاثیرگذارتر کردن کارتون اســت. از طرفی برگزاری جشنواره، یکی از 
بهترین راه های برقراری ارتباط ســازنده با هنرمندان و تاثیرگذاری بر 

مخاطبان است و این امر باعث پویایی بیشتر در جامعه می شود.
وی ادامه داد: مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی با توجه به 
برگزاری چند دوره جشنواره کارتون و کاریکاتور رسانه های دیجیتال 
با عناوین مختلف، و با توجه به لزوم فرهنگ سازی در زمینه سواد فضای 
مجازی در عصر هوش مصنوعی تصمیم دارد دوره جدید این جشنواره 
با محورهای تخصصی در حوزه ســواد فضای مجــازی در عصر هوش 

مصنوعی را در ۴ مهر ۱۴۰۳ برگزار کند.

پورابوالقاسم گفت: هفت سرفصل های به شــرکت کنندگان پیشنهاد 
شده است که ازجمله می توان به ساختارها و تکنیک های آموزش سواد 
فضای مجازی در عصــر هوش مصنوعی، ظرفیت هــای فرهنگ و هنر 
در عصر فضای مجازی و هوش مصنوعی، کــودکان و نوجوانان و هوش 

مصنوعی، رمزارزها و سواد فضای مجازی و ... اشاره کرد.
زمان ثبت نام ۲۵ شهریور امسال و تاریخ برگزاری ۴ مهر ۱۴۰۳ است.

»تامینا« به سه جشنواره خارجی رفت
فیلم کوتاه »تامینا« به نویســندگی، تهیه کنندگی و کارگردانی مهدی 
ارحمی در آخریــن حضورهــای بین المللی خود به جشــنواره های 

سینمایی متعددی راه پیدا کرد.
 به نقل از روابط عمومی اثر، فیلم کوتاه »تامینا« دومین ساخته مهدی 
ارحمی است که موفق به کسب جایزه بهترین فیلم برای مهدی ارحمی 
از بیستمین دوره از جشنواره The Accolade Global Film آمریکا 
شد و در سیزدهمین دوره جشنواره best shorts سن دیه گوی آمریکا 
نیز جایزه بهترین فیلم را کســب کرده اســت. همچنین در هفتمین 
جشــنواره فیلم در بوســتون آمریکا نامزد دریافت جایزه بهترین فیلم 

شده است که اواخر شهریور برگزار می شود.
این اثر کوتاه در دهمین جشــنواره بین المللی فیلم شــیملای هند که 
اواخر مرداد برگزار می شــود، از بین ۱۶۰۰ فیلم برای حضور در بخش 

مسابقه بهترین فیلم، منتخب شده است.
مأموریت این جشــنواره نمایش بهترین آثار ســینمای جهان و ایجاد 
ذائقه برای ســینمای خــوب در بین جوانــان و ایجاد بســتری برای 

فیلمسازان مستقل عنوان شده است.
فیلم کوتاه داســتانی »تامینا« در هفتمین جشــنواره فیلم کوتاه آسیا 
که به عنوان بزرگترین جشنواره فیلم کوتاه داستانی و مستند در شرق 
هند شــناخته می شود، ششــمین جشــنواره duemila30 - میلان 
ایتالیا در بخش مسابقه، دومین جشــنواره فیلم تایگای روسیه، اولین 

جشنواره DoWIFF - اکراین، حضور دارد.
فیلم کوتاه »تامینا« بر اســاس طرح مشــترکی از فراز مقدم و مهدی 
ارحمی، داســتان دختری را روایت می کند که به دلیل شرایط سخت 

اقتصادی مجبور به کار در یک غسالخانه می شود و … .
زهرا بهروزمنش، مرجان خاکســاری، بهراد سلاح ورزی، دلسا خروش، 
سعید سالمی، راحله حیدری و توران رمضانی گروه بازیگران این فیلم 
کوتاه هســتند. پخش بین المللی این فیلم کوتاه بر عهده گروه پخش 

»RH فیلم« است.

همراه گفت وگو با داوود فتحعلی بیگی
»تقلیدچی عاشقانه ها« منتشر شد

کتاب »تقلیدچی عاشــقانه ها« به قلم بیژن شکرریز و لاله تقیان شامل 
گفت وگویی با داوود فتحعلی بیگی و یادداشت هایی از بهروز غریب پور و 

محمد چرمشیر روانه بازار نشر شد.
 کتــاب »تقلیدچی عاشــقانه ها« به قلم بیژن شــکرریز نویســنده و 
پژوهشگر، تهیه کننده و کارگردان پیشکسوت سینما و تلویزیون و لاله 

تقیان بعد از سال ها پژوهش توسط نشر ثالث به چاپ رسید.
این کتاب شــامل گفت وگویــی بــا داوود فتحعلی بیگی نویســنده، 
کارگردان و پژوهشگر تئاتر به نمایش های آئینی سنتی ایران می پردازد 
و همچنین با یادداشت هایی از بهروز غریب پور و محمد چرمشیر روانه 

بازار نشر شده است.
این اثر پژوهشی در ۴۰۰ صفحه تنظیم شده و در شش بخش به ترتیب 
درباره تعزیه، تخت روحوضی، خیمه شــب بازی، نقالی/ پرده خوانی، 
روزشمار زندگی »در یک نگاه« و کتاب شناســی داوود فتحعلی بیگی 

می پردازد.
نگارنده این کتاب علاوه بر رویکرد پژوهشی و تاریخ نگارانه این اثر، آن را 
برای دانشجویان تئاتر، ادبیات نمایشی و فلسفه هنر به عنوان یک کتاب 
مرجع معرفی کرده و این اثر در ســال های اخیر اولیــن کتاب جامعی 

است که در حوزه نمایش های آئینی سنتی به چاپ رسیده است.

قاب

دبیر اجرایی نخستین جشــنواره عکس تهران برخی 
جزئیات این رویداد و همچنین بخش های جشــنواره 

را تشریح کرد.
محمدرئوف شهبازی دبیر اجرایی نخستین جشنواره 
عکس تهران که همزمان با چهل ویکمین جشــنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران برگزار خواهد شد، درباره 
این رویداد گفت: در دوره جدیــد احیای فعالیت های 
آژانس عکس انجمن ســینمای جوانان ایران، نگاه مان 
این بود که بخش عکس در جشــنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهران می تواند در قالبی بسیار حرفه ای تر برگزار 
شــود. اولین اقدام هم این بود که این رویداد را با عنوان 
جشنواره عکس تهران نام گذاری و برای اولین بار دبیر 

مستقل برای آن معرفی کردیم.
وی افــزود: انتخاب دبیر، منجر به برخــی تغییرات در 
فرآیند تصمیم گیری های اجرایی رویداد می شــود که 
کمک می کند یک رویداد هویت مستقل تری به دست 
بیاورد. از امسال می توان گفت جشنواره عکس تهران، 

از سایه بخش فیلم بیرون می آید و به صورتی 
ســاختارمندتر پذیرای هنرمنــدان حوزه 

عکاسی خواهد بود.
دبیــر اجرایی نخســتین جشــنواره عکس 
تهران، با اشاره به فراخوان این رویداد گفت: 
برای پذیرش آثار، موضوع آزاد انتخاب شده 
اســت و در کنار آن موضــوع جنبی »جوان 

ایرانی«  را هــم داریم و در این بخش هــم پذیرای آثار 
خواهیم بود. براســاس آنچه در فراخوان اعلام شــده 
اســت، ما هیچ اولویــت موضوعی بــرای پذیرش آثار 
نداریم. در دوره های گذشــته این رویــداد با موضوع 
کلی »ایران من« پذیرای آثار عکاســان بود که به رغم 
وســعت دامنه دربرگیری همین موضوع، غالبا شاهد 
ارســال آثار مرتبط بــا طبیعت از ســوی هنرمندان 
بودیم. در حالی که ذیل همین موضــوع »ایران من« 
ســرفصل هایی مانند آداب و رسوم و یا سنت های اقوام 
و خیلی مضامین دیگر هــم قابل تعریف بود. با این حال 

۹۰ درصد آثار ارســالی به جشنواره از جنس 
طبیعت ایران بود.

شــهبازی تأکید کرد: ما به عنوان یک رویداد 
مهم در حوزه عکاسی، اگر قصد تأثیرگذاری 
و جریان سازی داریم، باید به صورت جدی تر 
به موضوعات مختلف ورود داشته باشیم. ما 
در شاخه های مستند اجتماعی هم می توانیم 
خلاقیــت و هنر عکاســان را ارزیابی کنیــم. اتفاقا در 
چنین حوزه هایی بیشــتر می تــوان توانمندی هنری 
یک عکاس را به نمایش گذاشــت. به همین دلیل برای 
نخســتین جشــنواره عکس تهران، موضوع را »آزاد«  

اعلام کردیم.
وی با اشاره به اینکه ۳۰ مرداد آخرین مهلت ارسال آثار 
خواهد بود، تأکید کرد: این تاریخ تمدید نخواهد شــد، 
چرا که فرآیند انتخاب و داوری آثار باید پیگیری شــود 
و زمان چندانی با برگزاری جشنواره نداریم. تمدید این 
زمان منوط به نظر دبیر جشنواره اســت اما با توجه به 

زمانی که پیش رو داریم، بعید اســت که شاهد تمدید 
باشــیم. زمان و مــکان برگزاری جشــنواره هم کاملا 
مطابق با جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران خواهد 
بود. آثار انتخاب  شده هم در همان بازه زمانی در طبقه 
منفی ۲ پردیس ســینمایی ملت، به نمایش گذاشته 

خواهد شد.
شهبازی در پایان در توضیح بیشتر درباره بخش جنبی 
»جوان ایرانی« هــم گفت: در این بخــش آثار تنها در 
قالب مجموعه عکس پذیرفته می شود و همچنان قالب 
برگزاری رویداد به صورت رقابتی خواهد بود. از آنجایی 
که به لحــاظ مضمونی، عکس هــای مرتبط با موضوع 
جوان ایرانی باید خط سیر مشــخصی داشته باشد، به 
همین دلیل در این بخش تنها پذیرای مجموعه عکس 
خواهیم بود. براســاس نظر دبیر، در این بخش جنبی، 
آثار به صورت تک عکــس پذیرفته نمی شــود. جوایز 
مربوط بــه این بخش هــم مجزا از بخــش اصلی اهدا 

خواهد شد.

تصویر

خریدار  مهــدی جعفــری تهیه کننده 
انیمیشــن با بیان مطالبات صنف انیمیشن 
از بنیاد ملی پویانمایی عنوان کرد این بنیاد 
باید بازارسازی پویانمایی را در دست بگیرد.

مهــدی جعفــری تهیه کننده انیمیشــن 
درباره لــزوم وجود یک متولی مشــخص 
برای پویانمایی کشــور گفت: هنر صنعت 
پویانمایــی در ایــران علی رغــم ســابقه 
طولانی که دارد اما متولی مشــخصی برای 
رســیدگی به همه امور پویانمایــی مانند 
بیمــه انیماتورها، پایان خدمت، تأســیس 
شــرکت های دانش بنیــان، حمایت های 

زیرساختی و … ندارد.
وی در پاسخ به اینکه درحال حاضر تأسیس 
بنیاد ملــی پویانمایی ضرورت داشــت یا 
خیر؟ بیان کرد: اکنون مرکز پویانمایی صبا 
وجود دارد که ناظر بر سیاست های سازمان 
صداوســیما فعالیت می کند اما صرفاً نگاه 
تولیدی دارد. نهادهای دیگری که در حوزه 
پویانمایی فعالیت می کنند نیز بیشــتر نگاه 
تولیدمحور دارند اما اکوسیســتم انیمیشن 
در ایران اکوسیستمی اســت که نمی توان 
صرفاً از منظــر تولید به آن نــگاه کرد بلکه 
جنبه ها و نیازهای مختلفی دارد که باید به 
آن ها رسیدگی شــود. جوانانی که به تازگی 
به بلوغ رســیده و دانش تولید انیمیشــن 
دارنــد، نیازهایــی دارند که بایــد به آن ها 
با کمک یــک مجموعه متولی رســیدگی 
کرد. این مســائل جای تأمــل و بحث دارد 
و اگر بنیاد ملــی پویانمایــی بتواند در حد 
توانش به همه نیازهای این حوزه رسیدگی 
کند، پاسخ این اســت که بله درحال حاضر 
تأســیس آن ضرورت دارد و باید راه اندازی 

می شــد.تهیه کننده انیمیشن »شمشیر و 
اندوه« درباره مطالبات صنف انیمیشــن از 
بنیاد گفت: مســأله ای که من به شخصه از 
بنیاد ملــی پویانمایی انتظــار دارم موضوع 
تســهیل گری و حمایت مؤثر برای حضور 
فعال و پویای آثار ایرانی در جشــنواره های 
مهم بین المللی و بازارهای مهم پویانمایی 
اســت. این مســاله به حمایت یــک ارگان 
دولتی نیاز دارد تا بچه های انیمیشن ساز با 
تسهیلاتی که در دسترسشان قرار می گیرد 
یا فراهم کــردن بســترهایی، در بازارهای 

بین المللی حضور حضور پیدا کنند.
وی ادامــه داد: بنیاد ملــی پویانمایی باید 

بازارســازی پویانمایی را در دســت بگیرد. 
کســب درآمد، صنعتــی کــردن و رونق 
اقتصــادی در پویانمایــی از جمله وظایفی 
اســت که بنیــاد پویانمایی باید بــا اتخاذ 
سیاست های درســت آن ها را فراهم کند. 
یعنی باید با فراهم کردن بازارهای درســت 
اقتصاد پویا و گردش مالــی را در این حوزه 
ایجــاد کننــد. در بخش اعطــای مجوزها 
و تســهیل گری در ایجــاد شــرکت های 
دانش بنیــان و گرفتــن مجــوز مؤسســه 
تک منظــوره در حوزه ســاخت فیلم های 
ســینمایی پویانمایــی نیــز بایــد حضور 
جدی داشــته باشــند.جعفری با اشاره به 

اعطای مجوزها برای انیمیشــن بیان کرد: 
مســاله مهم این اســت که حوزه انیمیشن 
اگر نیاز به کســب مجوز و پروانه ســاخت 
یا پروانه نمایــش دارد این مســاله باید در 
بنیاد ملــی پویانمایــی رقم بخــورد نه در 
ســازمان ســینمایی زیرا انیمیشــن باید 
هویت مســتقل خودش را داشته باشد.این 
تهیه کننده گفت که بنیــاد ملی پویانمایی 
باید جشــنواره حرفه ای در این حوزه ایجاد 
کند. جشنواره ای که نه صرفاً جنبه نمایشی 
و فرمایشــی داشته باشــد بلکه یک رویداد 

حرفه ای ویژه خانواده انیمیشن باشد.
وی تاکید کرد: انیمیشن سازان برای تولید 

اثر به لــوازم و تجهیــزات گران قیمتی نیاز 
دارند که اغلب بــرای واردات آن ها به ایران 
با مشکلات جدی مواجه هستند. بنیاد ملی 
پویانمایی باید با ورود به مســاله گمرکی و 
بحث تســهیلات کمک کند تا این وسایل با 
کمترین محدودیت و ممنوعیت وارد کشور 
شــوند تا کیفیت انیمیشن در ایران افزایش 

پیدا کند.
تهیه کننده »شمشــیر و اندوه« در پاسخ به 
این پرسش که آیا ممکن اســت بنیاد ملی 
پویانمایی به رقیب بخش خصوصی تبدیل 
شــود، گفت: ما باید سرنوشت و اتفاقاتی که 
برای بنیاد ملی بازی های رایانه ای رخ داد و 
این بنیاد را به رغیب بخش خصوصی تبدیل 
کرد و موجب شــد که هم بخش خصوصی و 
هم بنیاد تضعیف شود، یکبار دیگر مطالعه 
کنیم و از آن عبرت بگیریــم. اگر بنیاد ملی 
پویانمایــی به عنــوان متولی در ســاحت 
رقیب بخــش خصوصی ورود پیــدا کند یا 
محدودیت هایــی برای فعــالان این حوزه 

ایجاد کند، اصلًا نباید تشکیل شود.
این فعال حوزه ســاخت انیمیشــن و بازی 
گفت: به عقیده من بنیاد پویانمایی ارتباطی 
به ســازمان ســینمایی ندارد زیــرا همه 
محصولات پویانمایی ســینمایی نیستند 
و مرچندایز، ســریال ها و محصولات کوتاه 

جشنواره ای الزاماً ارتباطی با سینما ندارند.
جعفری در پایان درباره کارهای آینده خود 
گفت: در حال حاضر ۳ انیمیشن سینمایی 
تولیــد می کنیم و قطعــاً یکــی از آن ها به 
جشــنواره فیلم فجر امسال می رسد. ضمن 
اینکه در حوزه ســریال هــم فعالیت هایی 

داریم.

 اولویت موضوعی نداریم

در نشست نقد و بررسی فیلم مطرح شد

اولین تجربه کارگردانی محمد تنابنده ضد جنگ است؟
خریدار  نشســت نقــد و بررســی فیلم 
سینمایی »تدفین« توسط گروه سینمایی 
»هنــر و تجربه« و بــا حضــور کارگردان 
بازیگــران و ســازندگان فیلــم در پردیس 

سینمایی چارسو برگزار شد. 
 به نقل از روابط عمومی گروه ســینمایی 
»هنر و تجربه«، در ابتدای نشســت نقد و 
بررسی فیلم ســینمایی »تدفین«، مازیار 
رضاخانی مجــری و کارشــناس برنامه با 
اشــاره به فرم و محتوای فیلــم گفت: این 
فیلــم یک فیلم ضــد جنگ اســت هر اثر 
هنری کــه در دنیا و در تاریخ خلق شــده 
یک پوسته رویی دارد که شــما می بینید 
و یک پوســته درونی که بــه آن قلب اثر 
می گویند قلب این فیلم زنانی هستند که 
برای آنها این فیلم ســاخته شده ولی شما 

آنها را در فیلم نمی بینید.
 این فیلم یک عاشقانه است و از تراژدی عبور 
کرده و ما نمی توانیم بگوییم که داریم با یک 
تراژدی مواجه می شــویم بلکــه چیزهای 
دیگری نیز در لا به لای متن این داســتان 
وجود دارد. اینکه می گویــم قلب این فیلم 
زنی است که دیده نمی شود به همین علت 
است چون شــریان خون در این فیلم دو زن 

به جریان می اندازند.
محمــد تنابنــده نویســنده فیلمنامه و 
کارگردن فیلــم نیز با اشــاره بــه اینکه 
»تدفیــن« اولیــن تجربــه وی در زمینه 
کارگردانــی اســت، گفت: قصه ســاخت 

فیلم تدفین از اینجا شــروع شــد که من 
به این فکر می کردم کــه جنگ حتی پس 
از ۴۰ ســال می تواند با یک سری خانواده 
و جوان کارهایی عجیــب و غریبی کند و 
آن هم این اســت که اجازه ندهد که حتی 
احساســات زیادی در زندگی شان داشته 
باشــند و اجازه نمی دهد که یک عشــق 
ســالم و راحتی را تجربه کنند و همیشــه 
این ســوال برایم مطرح بود وقتی جنگی 
چه یک ســال یــا ۴۰ ســال بعــد تمام 
می شــود آیا زمان برایش مهم اســت! آیا 
گذر زمان برای آثاری کــه جنگ از خود 
بجا می گذارد و بســیار هم مخرب هستند 

اهمیتی دارد یا خیر!
امیر صیدآبادی مجری طرح فیلم نیز گفت: 
بحث ســینمای اجتماعــی و کارگردانی 
کــه می خواهد اولیــن فیلم بلنــد خود را 
بســازد با دغدغه های زیادی روبرو است که 
مهم ترینش جذب ســرمایه اســت. فضای 
فیلم یکی از روستاهای لب مرز در کردستان 
اســت و محل روی دادن قصه یک روستای 
لب مرز و پیــام فیلم صلح جهانــی بود و در 
فیلم هم دیدیم در نهایــت آن تانکی که در 
فیلم نقش مهمی داشــت تبدیل به یک تپه 
گل شــد که برای ما نمــادی از پیام صلح و 

دوستی مردم ایران بود.
مجید ســعیدی یکی از بازیگــران فیلم نیز 
با اشــاره به حضور خود در »تدفین« گفت: 
وقتی محمد تنابنــده فیلمنامــه را به من 

داد من از این کاراکتر و شــخصیت با توجه 
به استایلی که به عنوان دایی و یک پدر کرد 
می تواند داشــته باشــد خیلی خوشم آمد 
و اینکه بتوانم این نقش را بــازی کنم برایم 
جذاب بود چون اساساً اینگونه کاراکترها را 

بسیار دوست دارم. 
برای مــن خیلی جالب و بســیار آموزنده 
اســت که میبینم اگر همه فیلم ها از یک 
صداقت، شــرافت و رفاقــت درجه یکی 
برخوردار شــوند خروجی کار درســت از 

آب در خواهد آمد.
حســین مهری یکــی دیگــر از بازیگران 
»تدفین« نیز درباره نقــش آفرینی در این 
فیلم گفت: محمــد تنابنده بــا من تماس 
گرفــت و از من خواســت کــه در این فیلم 
حضور داشته باشــم و من هم پذیرفتم. من 
معمولاً دوســت دارم که به تنهایی تمرین 
کنم و بعد زمانی کــه جلوی دوربین می روم 
اولین بــاری باشــد که هر کســی دیگری 

خروجی کارم را می بیند. 
من برای حضور در ســینما نه دانشگاه رفتم 
و نه در آموزشــگاه و هیــچ کلاس بازیگری 
شرکت کردم و این مسیرها را خودم کشف 
و شهود کردم و مســیر بازیگری و رسیدن 
به نقش برایم بسیار شــخصی است و وقتی 
فیلمنامــه را می خوانم با هیــچ چیزی کار 
ندارم غیر از اینکه برم روانشناســی کاراکتر 
را در کودکیش تا زمانــی که ما می خواهیم 

فیلمبرداری اش کنیم، در بیاورم. 

زمانی که روانشناســی اش طراحی شــود 
دیگر نیازی نیســت که مــن بچینم که این 
کاراکتر این گونه صحبت یــا آن گونه رفتار 

کند.
حامد طاهــری یکــی دیگــر از بازیگران 
فیلم نیز گفت: من از ســال ۸۷ در ســینما 
کار می کنــم و ممنونم از محمــد تنابنده و 
امیر صید آبادی که ایــن فیلمنامه را به من 
پیشــنهاد دادند و من هم نقش کوتاهی در 

این فیلم داشتم.
 به نظرم کوتاه یا بلند بــودن نقش اهمیت 
ندارد و مهم این اســت که نقش دیده شود و 

در فیلم تاثیرگذار باشد.

بهرام اجرایی مشــاور کارگردان نیز بیان 
کرد: محمــد تنابنده از دوســتان قدیمی 
من از ســال های دور اســت. اولین باری 
که طرح ایــن فیلمنامه را با هــم مطالعه 
کردیم در یــک پلاتو تئاتر بــود بعد فیلم 
کوتاهش را ساختیم اما تدوینش نکردیم 
چون به مرحله ای رســیدیم و دیدیم که 
حیف اســت و می توان از آن یک کار بلند 

خوبه کلاسیک درآورد. 
از ابتدا هم چالش های زیادی با هم داشتیم 
و ماه ها با هم جلســه گذاشــتیم تا به یک 
نتیجه برســیم و آن نتیجه هــم این بود که 

هیچ تکنیکی را در کار پررنگ نکنیم.

نمایشــگاه انفرادی از آثار رویا ابراهیم با عنوان  خریدار 
»ساکنین جایی« روز جمعه ۲۶ مرداد در گالری استخر 

از پروژه های آرتیبیشن برگزار می شود. 
»ساکنین جایی« عنوان نمایشگاه آثار رویا ابراهیم است 
که روز جمعه ۲۶ مرداد در گالری اســتخر از پروژه های 

آرتیبیشن آغاز به کار می کند.رویا ابراهیم متولد ۱۳۷۳ 
اســت و تحصیلات خود را در رشــته گرافیــک، مقطع 
کاردانــی و ارتباطات تصویــری در مقطع لیســانس از 
دانشگاه EMU در قبرس پشت ســر گذاشته است. آثار 
پرتره و فیگور را به نمایــش می گذارد. پرتره های ابراهیم 

در جایی میان بود و نبود مردد هستند.
رویا ابراهیم در بخشــی از توضیح این نمایشگاه نوشته: 
»وقتی کسی را نقاشــی می کنم، از طریق رنگ جاودانه 
می شود. این واقعیت که همراه با زندگی، مرگ نیز از راه 
می رســد، هر فرد و زندگی اش را منحصر به فرد می کند. 

این پرداختن به مردم و نقش کردن آن ها چیزی خاص از 
هر فرد به نمایش  می گذارد که به واسطه  زمان همیشگی 
می شود« .این نمایشگاه از تاریخ ۲۶ مرداد تا ۱۵ شهریور 
از ســاعت ۱۷ تا ۲۱ در گالری اســتخر واقع در مجموعه 

ایوان ربط به نمایش درمی آید.

نمایش »ساکنین جایی« میان مرگ و زندگی
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 باشگاه مس کرمان اعلام کرد پس از کناره گیری قاسم 
شهبا به علت »مشکلات شــخصی« از هدایت این تیم، 
بلافاصله علی سامره به عنوان سرمربی جدید این تیم 

معرفی شد. 
به نقل از روابط عمومی باشگاه مس، سامره که از چهره 
های شناخته شده فوتبال استان کرمان محسوب می 
شود و ســابقه بازی در تیم مس کرمان در رقابت های 
لیگ برتر و گلزنی با لباس ایــن تیم در رقابت های جام 
باشگاه های آسیا را نیز دارد، به صورت رسمی به عنوان 

سرمربی این تیم فوتبال کار خود را آغاز خواهد کرد.
براســاس این گزارش، همچنین داود مهابادی از دیگر 
چهره های شناخته شــده فوتبال کشــور و تیم های 
لیگ دسته یک به عنوان مدیر فنی در تیم صنعت مس 

معرفی می شود و سایر اعضای کادر فنی تیم 
مس طی روزهای آتی معرفی خواهند شد.

روابط عمومی باشگاه مس کرمان در این خبر 
ادامه داد: سامره که از نخستین فوتبالیست 
های اســتان کرمان در رقابت های لیگ برتر 
محسوب می شود و ســابقه بازی در هر سه 
تیم مس کرمــان، مس رفســنجان و مس 

سرچشمه را دارد، فوتبال خود را از تیم های پایه باشگاه 
صنعت مس رفســنجان و کرمان آغاز کرد و سپس در 
لیگ برتر در تیم های سپاسی و استقلال تهران به بازی 

پرداخت. 
این بازیکن در تیم استقلال تهران پنج سال بازی کرد 
و به یکی از چهره های ماندگار این تیم در فوتبال ایران 

تبدیل شــد.این گزارش افزود: ســامره که 
نخســتین لژیونر فوتبال اســتان کرمان نیز 
محسوب می شود در ســال ۲۰۰۱ میلادی 
به تیم پروجــا در ایتالیا رفــت و در تیم های 
الشــعب و العجمان امــارات نیز بــه بازی 

پرداخت.
روابط عمومی باشگاه مس کرمان همچنین 
تصریح کرد: سامره در ســال ۸۸ پیراهن مس کرمان را 
مجدد بر تن کرد و ۱۰ گل در آن ســال بــا پیراهن تیم 
مس کرمان به ثمر رساند که اوج درخشش او در رقابت 
های جام باشگاه های آسیا با مس کرمان بود و پنج گل 
خاطره انگیز را برای تیم مس در ایــن رقابت ها به ثمر 

رساند.

این گزارش ادامه داد: ســامره که ۲۵ بازی ملی نیز در 
کارنامه خود دارد از سال ۱۳۹۳ با هدایت تیم های پایه 
باشگاه اســتقلال تهران وارد دنیای مربیگری شد و در 
یک فصل نیــز هدایت تیم مس رفســنجان را برعهده 

گرفت. 
وی که ســابقه حضور در کادر فنی تیم پدیده مشــهد 
را نیــز در کارنامه دارد فصل قبل به عنوان سرپرســت 
تیم اســتقلال تهران در فوتبال ایران حضور داشــت.
طی روزهای آتی برنامه هــای تمرینی و مراحل جذب 

بازیکن نیز از سوی این تیم آغاز خواهد شد.
شهبا که هفته گذشته مســئولیت سرمربیگری مس 
کرمــان را برعهده گرفــت بود، پس از تنهــا چندروز، 

استعفا کرد.

سرپرست وزارت امورخارجه عنوان داشت: 
کســب بالاترین رتبه در میان کشــورهای 
غرب آســیا در المپیک پاریــس افتخاری 
اســت که دختــران و پســران توانمند و با 
غیرت کشــورمان با اهتزاز چندباره پرچم 
جمهوری اســلامی ایران در ایــن بازی ها 

آفریدند.
با پایان مسابقات المپیک پاریس، جمهوری 
اســلامی ایران بهتریــن رتبــه را در میان 
کشورهای منطقه غرب آسیا به دست آورد. 
در همین زمینه علی باقری کنی سرپرست 

وزارت امــور خارجــه جمهوری اســلامی 
ایــران در پیامی کــه در حســاب خود در 
فضای مجازی به اشتراک گذاشت، نوشت: 
کســب بالاترین رتبه در میان کشــورهای 
غرب آســیا در المپیک پاریــس افتخاری 
اســت که دختــران و پســران توانمند و با 
غیرت کشــورمان با اهتزاز چندباره پرچم 
جمهوری اســلامی ایران در ایــن بازی ها 

آفریدند.
وی افزود: درخشش ایران در این مسابقات 
از جمله حضور افتخارآفریــن بانوان ایرانی 

نشــان از وجود اهتمام و برنامه ریزی برای 
رشــد و بالندگی اســتعداد دختــران در 
جمهوری اســلامی ایران و عزم و اراده آن ها 

برای درخشش و پیشرفت است.
سی وســومین دوره بازیهــای المپیــک 
۲۰۲۴ پاریــس کــه از ۵مرداد مــاه بطور 
رســمی با برگزاری مراســم افتتاحیه آغاز 
شــده بود امروز به کار خود خاتمــه داد تا 
کاروان ورزشی کشــورمان با کسب عنوان 
بیســت ویکم و صعود ۶ پله ای نســبت به 
دوره قبل به کار خود خاتمــه دهد تا بعد از 

المپیک ۲۰۱۲ لندن بهترین نتیجه تاریخی 
کشــورمان را در بازی های المپیک کسب 

کند.
کاروان ورزشــی کشــورمان کــه بــا ۴۰ 
ورزشــکار )۲۹ مرد و ۱۱ زن( در ۱۳ رشته 
ورزشــی کشــتی)فرنگی و آزاد(، تکواندو، 
قایقرانی، تیراندازی، تیرانــدازی با کمان، 
سنگ نوردی، ژیمناســتیک، تنیس روی 
میــز، دوومیدانی، شــنا، شمشــیربازی، 
دوچرخه ســواری و وزنه برداری با نام خادم 
الرضا و با شــعار صلــح برای کــودکان در 

المپیک پاریس حضور یافته بود در رشــته 
ژیمناستیک و سنگ نوردی برای نخستین 
بار موفق به کسب سهمیه شد و با حضور ۱۱ 
ورزشکار زن، رکورددار حضور بانوان ایران 

در المپیک بود.
این حضــور بــرای کاروان ورزشــی ایران 
با کسب ۱۲ مدال بسته شــد. در این میان 
تکواندو با اعزام ۴ نماینده بالاتر از حد تصور 
ظاهر شد و هر ۴ نماینده کشورمان موفق به 
کسب مدال شدند که یک طلا، ۲ نقره و یک 

برنز سهم آنها بود.

مس کرمان

خریدار  با پایان بازی های المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس، مراســم اختتامیه این مسابقات در 
ورزشگاه »استاد دو فرانس« پاریس برگزار 

شد.
 ســی و ســومین دوره بازی های المپیک 
۲۰۲۴ از ۵ تا ۲۱ مرداد بــه میزبانی پاریس 
برگزار شــد و در پایــان، کاروان ورزشــی 
آمریکا بــا کســب ۱۲۶ مــدال )۴۰ طلا، 
۴۴ نقره و ۴۲ برنز( در صــدر جدول توزیع 

مدال ها قرار گرفت.
کاروان ورزشــی چین با ۹۱ مدال )۴۰ طلا، 
۲۷ نقــره و ۲۴ برنز( دوم شــد و ژاپن با ۴۵ 
مدال )۲۰ طلا، ۱۲ نقــره و ۱۳ برنز( در رده 
سوم ایستاد. فرانســه هم به عنوان میزبان 
این بازی ها توانست ۶۴ مدال )۱۶ طلا، ۲۶ 
مقره و ۲۲ برنز( بعد از استرالیا )۱۸ طلا، ۱۹ 

نقره و ۱۶ برنز( در جایگاه پنجم قرار بگیرد.
کاروان ورزشــی کشــورمان هم که با ۴۰ 
ورزشــکار در این رقابت ها شرکت کرده بود 
با ۳ مدال طلا، ۶ مدال نقره و ۳ مدال برنز رده 
بیســت و یکم را به خود اختصاص داد که از 
این تعداد ۸ مدال در رشته کشتی و ۴ مدال 

در رشته تکواندو به دست آمد.
در مجمــوع ۲۰۶ کاروان ورزشــی در این 
دوره از بازی های المپیک حضور داشتند و 

۹۱ کاروان موفق به کسب مدال شدند.

بالن المپیک خاموش شد
لئون مارشان، شــناگر فرانسوی که موفق 
شد ۴ مدال طلا و یک مدال برنز کسب کند، 
به نشانه پایان المپیک، بالن بزرگی را که در 
این مدت بر فراز شــهر پاریس بود خاموش 
کرد و مشــعل کوچکی را از کاخ تویلری به 
سمت محل برگزاری اختتامیه در ورزشگاه 
اســتاد دو فرانس حمل کرد.لئون مارشان، 
شناگر فرانســوی بالن المپیک را خاموش 
کرد.برخلاف مراسم افتتاحیه که در فضای 
بیرون از استادیوم و بر روی رود سن برگزار 

شــده بود مراســم اختتامیه این مسابقات 
شــامگاه یکشــنبه بیســت و یکم مرداد از 
ســاعت ۲۲:۳۰ در ورزشــگاه »اســتاد دو 

فرانس« پاریس برگزار شد.

حضور 45 هزار نفر در ورزشگاه 
»استاد دو فرانس«

در مراســم اختتامیه المپیک که با حضور 
ورزشکاران کاروان های ۲۰۵ کشور برگزار 
شــد ۴۵ هزار تماشــاگر از نزدیک شــاهد 

مراسم بودند.

حضور امانوئل ماکرون و توماس باخ
امانوئل مکــرون، رئیس جمهور فرانســه، 
و توماس بــاخ، رئیس کمیته بیــن المللی 
المپیک )IOC(، وارد ورزشــگاه دو فرانس 
شدند و بلافاصله ســرود ملی فرانسه پخش 

شد.

ورود کاروان های ورزشی
کاروان ورزشــی ۲۰۵ کشــور در حالی که 
سرود رسمی بازی های المپیک پخش شد 
وارد ورزشگاه شدند و رژه خود را آغاز کردند 

و مورد تشویق تماشاگران قرار گرفتند.

رژه پرچمداران ایران
دو پرچمدار بــه نمایندگی از کاروان ورزش 
ایران در این مراســم حضــور دارند. فاطمه 
مجلل )قایقرانی( و آرین سلیمی )تکواندو( 
پرچمــداران ایــران در مراســم اختتامیه 

هستند.

حضور بوکسور جنجالی الجزایر
»ایمانه خلیف« بوکسور زن الجزایری و برنده 
مدال طلا که در طی مسابقات المپیک، مورد 
حمله بســیار قرار گرفته بود و قربانی نظرات 
جنجالی در خصوص جنسیتش شده بود در 

این مراسم حضور داشت.

اهدای مدال رشته ماراتن
در مراسم اختتامیه، مدال رشته ماراتن زنان 
که ســاعاتی پیش از این مراسم برگزار شده 
بود از ســوی توماس باخ بــه برنده های این 
مسابقه اهدا شــد. دونده کنیایی مدال برنز، 
اتیوپیایی مدال نقره و سیفان حسن دونده 
۳۱ ساله هلندی که اصالتی اتیوپیایی دارد 
مدال طلا را به دست آورد. سرود ملی هلند 

هم در ورزشگاه پخش شد.
مراسم اختتامیه المپیک به صورت سنتی با 
رشته ماراتن مردان به پایان می رسد اما در 
این دوره و برای نخســتین بار، ماراتن زنان 

پایان بخش بازی های المپیک بود.

تجلیل از داوطلبان المپیک
در ایــن مراســم از نماینــدگان ۴۵ هزار 

داوطلب از ۱۵۵ کشــور که برای برگزاری 
این بازی ها با مســؤولان برگزاری المپیک 

همکاری کرده بودند تجلیل شد.

صفحه طلایی وویجر
 Golden« با فرا رسیدن شب،شــخصیت
Voyager »سفیر طلایی« از آسمان ظاهر 
شد و در یک نمایش دیدنی جلوی چشمان 
تماشاگران فرود آمد.صفحه طلایی وویجر 
Voyager Golden Re�  )به انگلیســی:

cord(، نســخه ای از ۲ صفحــه فونوگرافی 
اســت که در فضاپیماهای وویجر )وویجر ۱ 
و وویجر ۲( که در سال ۱۹۷۷ به فضا پرتاب 
شــدند قرار داده شده اســت. این صفحه ها 
شــامل نگاره ها و آواهایی هستند که برای 
نشان دادن گوناگونی زندگی و فرهنگ های 
زمینی برای موجودات هوشــمند فضایی 

ساخته شده اند.

پخش سرود ملی یونان
ســرود ملی کشــور یونان به عنوان مبتکر 
بازی های المپیک در ۲۸۰۰ ســال قبل، در 
ورزشگاه پخش شــد و پرچم این کشور به 

اهتزاز درآمد و مورد تجلیل قرار گرفت.

حضور تام کروز به نمایندگی
 از لس آنجلس

تام کــروس بازیگــر مطــرح آمریکایی به 
نمایندگی از شــهر لس آنجلــس، میزبان 
المپیــک ۲۰۲۸، در ایــن مراســم حضور 

داشت و به اجرای نمایش پرداخت.

تحویل پرچم المپیک به شهردار 
لس آنجلس

در این مراســم، »آن هیدالگو« شــهردار 
پاریــس در یک حرکــت نمادیــن، پرچم 
المپیــک را به همتای لس آنجلســی خود، 

کارن باس، تحویل داد.

سامره سرمربی مس کرمان شد

 پرسپولیس بهترین تیم ایران شد
 رضاییان برترین بازیکن

مراسم برترین های فوتبال ایران برگزار و نفرات برتر معرفی شدند.
 مراســم برترین های فوتبال ایران در فصــل ۰۳-۱۴۰۲ در برج میلاد 

برگزار شد.
در این مراسم برترین ها به شرح زیر انتخاب شدند:

بخش داوران
بهترین داور لیگ بانوان: فاطمه نصیری

بهترین کمک داور بانوان: حدیثه مهدوی
بهترین داور لیگ برتر آقایان: موعود بنیادی فر

بهترین کمک  داور لیگ برتر آقایان: علیرضا ایلدروم
فوتبال ساحلی

بهترین باشگاه در بخش بانوان: داماش گیلانیان
خانم گل: هانیه علی مردانی

بهترین باشگاه در بخش آقایان: مقاومت یزد
بهترین سرمربی در بخش آقایان: مهدی میرشمسی

آقای گل: حسین نجفی از تیم شاهین خزر رودسر
لیگ دسته اول

بهترین باشگاه: خیبر خرم آباد
بهترین سرمربی: رضا مهاجری سرمربی خیبر خرم آباد

آقای گل: رضا رضایی از نفت مسجدسلیمان
لیگ برتر بانوان

بهترین باشگاه: خاتون بم
بهترین سرمربی: مرضیه جعفری سرمربی خاتون بم

خانــم گل: زهرا قنبــری از خاتون بمو افســانه چترنور از شــهرداری 
سیرجان

لیگ برتر آقایان
بهترین باشگاه: پرسپولیس

بهترین سرمربی: اوسمار از پرسپولیس
پدیده فصل: محمدجواد حسین نژاد از سپاهان

آقای گل: شهریار مغانلو از سپاهان
باشگاه اخلاق مدار: ملوان انزلی

بهترین دروازه بان: سیدحســین حســینی از اســتقلال و حســین 
پورحمیدی از تراکتور

بازیکن فصل: رامین رضاییان از سپاهان

میرزازاده هیچ شباهتی به لوپز نداشت
مربی کشتی فرنگی معتقد است زمانی می توانیم بگوییم میرزازاده باید 
برابر لوپز با برنامه ظاهر می شــد که این دو کشتی گیر هم سطح باشند 

اما لوپز یک کشتی گیر استثنایی است که هیچ شباهتی با کسی ندارد.

جمشید خیرآبادی درباره عملکرد تیم ملی کشتی فرنگی در بازی های 
المپیک پاریس گفــت: در وهله اول باید یک تبریــک جانانه به رئیس 
فدراســیون کشــتی بگویم که همه امکانات را برای حضور موفق تیم 
در المپیک پاریس مهیا کرد. رئیس فدراســیون پیــش از اعزام برای 
ملی پوشــان کشــتی هتلی خارج از دهکده در نظر گرفت که به اعتقاد 
من کار درســت و به جایی بود. اعضای کادر فنی و کشتی گیران همگی 

زحمت کشیدند و نتیجه بسیار قابل قبولی به دست آمد.
وی گفت: مهدی محسن نژاد اولین مدالش را در امیدهای جهان با خود 
من گرفت، او کشتی گیر خوب و مستعدی است اما نباید این واقعیت را 
کتمان کرد که ســطح کلاس فنی این کشتی گیر در همان سطح مانده 
و هیچ تغییری نکرده و چیزی هم به آن اضافه نکرده اســت. اگر او قصد 
ماندن در کشــتی را دارد بایــد تکنیک و تاکتیک خــود را ارتقا دهد تا 

بتواند به مدال برسد.
خیرآبادی عنوان کرد: در وزن ۶۷ کیلوگرم به نظرم ســرمربی تیم یک 
قمار بزرگ انجام داد. یک قهرمان المپیک را به خاطر مشکلات وزنی که 
داشت کنار گذاشــت و به یک جوان جنگنده و خوش آتیه اعتماد کرد. 
خدا را شــکر این قمار جواب داد. البته نمونه این اتفاق برای ســرمربی 
تیم ملی اتفاق افتاد. زمانی که رنگــرز قهرمان جهان بود، محمد بنا یک 
جوان گمنام به نام حمید ســوریان را جایگزین او در مسابقات جهانی 
۲۰۱۵ کرد. در آن زمان حمید سوریان جواب داد و قمار صورت گرفت و 
در این زمان هم این قمار باز هم جواب داد و سعید اسماعیلی توانست به 

مدال طلای المپیک برسد.
مربی کشتی فرنگی خاطرنشان کرد: در وزن ۷۷ کیلوگرم امین کاویانی 
نژاد تجربــه حضور در این میدان بزرگ را نداشــت و متأســفانه از دور 
رقابت ها کنار رفت. کاویانی نژاد نیاز داشــت قبــل از حضور در میدان 
المپیک در چند مسابقه بزرگ شرکت کند تا تجربه لازم را کسب کند. 
به هر حال همانطور که چندین سال به گرایی بزرگ در این وزن فرصت 

دادند حالا باید به این کشتی گیر جوان هم فرصت بدهند.
خیرآبادی عنوان کــرد: در وزن ۸۷ کیلوگرم یک دلاور بختیاری داریم 
که سالیان سال در این وزن آقایی می کند و به اعتقاد من لیاقت او مدال 
طلا بود و اگر در مرحله فینال به حریف او اخطار می دادند، شرایط طور 
دیگری رقم می خورد. البته من پیش بینــی این موضوع را از قبل کرده 
بودم. زمانی که ما در لندن سه مدال طلا گرفتیم، در آخرین مسابقه سر 
سعید عبدولی را بریدند و گفتند نمی شــود. امکان نداشت آن ها اجازه 

بدهند ایران چندین مدال طلا بگیرد. 
در این المپیک هم شــرایط به همین صورت پیش رفــت. برای آن ها 
سخت اســت که اجازه بدهند ســومین مدال طلا نصیب ایران شود به 
همین خاطر اگر یک اخطار به حریف بلغاری می دادند و او خاک می شد 
قطعاً نتیجه کشتی تغییر می کرد. به هر حال چیزی از ارزش های او کم 
نشد و کسب مدال نقره المپیک آرزوی خیلی از کشورهاست و او با این 

سن کم به آن رسید.
وی با اشــاره به مدال آوری محمدهادی ســاروی در وزن ۹۷ کیلوگرم 
گفت: ســاروی یکی از جوانان خوش آتیه ایران است که لیاقتش مدال 
طلای المپیک اســت. به نظرم تنها مدالی که در کارنامه اش کم داشت 
طلای المپیک بود که خوشبختانه به آن رسید. ساروی از نظر فنی روز 

به روز رشد کرد و توانست قهرمان المپیک شود.
خیرآبادی گفت: من زمانی که ســرمربی تیــم آذربایجان بودم در یک 
اردوی مشــترک هشــت روزه با لوپز بودیم. او در تاریخ کشــتی یک 
استثنا محسوب می شود. ما تاکنون هیچ ورزشــکاری را سراغ نداریم 
که در شش المپیک شــرکت کرده و ۵ مدال طلا کســب کرده باشد. 
قطعاً پیروزی مقابل این غول کوبایی کار هیچ کس نیســت. اگر هم در 
مسابقه ای باخته به خاطر مسائل پشت پرده بوده وگرنه در طول زندگی 
قهرمانی اش یک باخت نداشــته اســت. در هر صورت میرزازاده خوب 
کشــتی گرفت و می تواند سالیان ســال قدرت نمایی کند. البته که در 
ایران یک ســه ضلعی قدرت بین علی اکبر یوســفی، فردین هدایتی و 

امین میرزازاده داریم.

   آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان الشتر
سری )212( جمعی

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  
مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام 
متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست 

به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
تاریخ انتشار نوبت اول  :   ۱۴۰۳/۰۵/۲۳      تاریخ انتشار  نوبت دوم:   ۱۴۰۳/۰۶/۰۷  

۱ – تقاضای »عزیز محمد فتاح نژاد«فرزند »ابراهیم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »9۲۴.9۴« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۵۸۶« فرعی از »۵۵/۲« اصلی واقع در 
بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »ابراهیم هاشمی«

  ۲- تقاضای »عزیز محمد فتاح نژاد«  فرزند »ابراهیم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت »۵9۳۲.۶۵« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۵۸۷« فرعی از »۵۵/۲« اصلی واقع 
در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »ابراهیم هاشمی«

۳- تقاضای »عزیز محمد فتاح نژاد« فرزند »ابراهیم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت »۳۳۰۵.۶۶« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۵۸۵« فرعی از »۵۵/۲« اصلی واقع در 
بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه » ابراهیم حسنی«

۴ - تقاضای »عسگر محمودیان« فرزند »ابراهیم خان« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت »۱۵9۷.۰۴« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۲۱۲« فرعی از »۲۰۵« اصلی واقع 
در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »آزاد ابراهیمی«

۵ - تقاضای »عسگر محمودیان« فرزند »ابراهیم خان« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۴۷۵.۵۱« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۲۱۳« فرعی از »۲۰۵« اصلی واقع در بخش 
»۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »آزاد شابراهیمی«

۶- تقاضای »ولی اله حسنوند« فرزند »درویش علی« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »۷۱۵« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۸9« فرعی از »9۴/۲« اصلی واقع در بخش 
»۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »حسین بگ نصرتی«

۷ - تقاضای »ولی اله حسنوند« فرزند »درویش علی« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعی« بمساحت »۲۲۴۰« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »9۰« فرعی از »9۴/۲« اصلی واقع در بخش 
»۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »حسین بگ نصرتی«

۸ - تقاضای »رضا فیاض« فرزند »محمد رضا« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«   بمساحت »۱۷9۶.۲۳« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۷۶« فرعی از »۴۷/۲۲« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه 
ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »حسین بگ کهزادی«

9 - تقاضای »ابوذر یوسفوند« فرزند »حسین شا« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین زراعتی«  بمساحت »۶۱۱.۳۷« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۸9« فرعی از »۱۳۴« اصلی واقع در بخش 
»۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »شیخ عباس پسر طاهر«

۱۰- تقاضای »آموزش و پرورش )داربید قلایی(« فرزند »-« نسبت به »ششدانگ یک باب عمارت آموزشی« بمساحت »۱۳۵.۶۰« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱۰« فرعی از »۸۶/۱« اصلی 
واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »موسی عباسی« 

    فرشاد بازوند نژاد - رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

باقری:کسب بالاترین رتبه غرب آسیا در المپیک، افتخاری است که دختران و پسران با غیرت ایرانی آفریدند

واکنش سازمان لیگ به بیانیه پرسپولیس در مورد 
سهمیه بازیکنان خارجی

سازمان لیگ نســبت به اطلاعیه شب گذشــته باشگاه پرســپولیس پیرامون 
سهمیه بازیکنان خارجی واکنش نشان داد.

 باشگاه پرسپولیس در اطلاعیه ای از سازمان لیگ درخواست کرده بود تا تعداد 
سهمیه بازیکنان خارجی را به طور رســمی اعلام کند تا آن ها بتوانند در فاصله 
یک هفته مانده به شــروع لیگ اقدام به جذب بازیکن خارجی کنند، ســازمان 
لیگ نیز خیلی سریع به این اطلاعیه واکنش نشان داد.سازمان لیگ در واکنش 
به باشگاه پرسپولیس اطلاعیه ای صادر کرد و نوشــت:پیرو انتشار بیانیه باشگاه 
پرسپولیس مبنی بر تعداد سهمیه بازیکنان خارجی در فصل ۰۴-۱۴۰۳ جهت 
روشــن گری افکار عمومی و جامعه فوتبال اعلام می شــود در تاریخ ۲۰ تیرماه 
طی نامه ای به شــماره ۱۱۰/۰۳۹۰۹۶ پاسخ مستند به دســتورالعمل ناظر بر 
قراردادها در فصل ۰۳-۱۴۰۲ به مدیریت محترم باشگاه اعلام شده است.ضمن 
اینکه بعد از این تاریخ نیز با مصوبه جدید کارگروه ناظر بر قراردادها یک سهمیه 
اضافی بازیکن خارجی به تمامی باشــگاه های لیگ برتــر اختصاص پیدا کرده 
است.ســازمان لیگ بارها بر همراهی و تعامل مثبت و موثر با همه باشــگاه های 
فوتبال و به ویژه نمایندگان کشــورمان در رقابت های آسیایی تاکید کرده و در 

چارچوب قوانین و آیین نامه ها از حقوق باشگاه ها حمایت می کند.



اصفهان-مریم مومنی مدیرعامل شــرکت 
نمایشــگاه هــای بین المللی اســتان اصفهان 
در نشســتی با خبرنگاران در تشــریح فعالیت 
نمایشگاه اصفهان در سال ۱۴۰۲، از برگزاری ۳۶ 
عنوان نمایشــگاهی با بیش از ۳۰۰هزار بازدید 
کننــده عمومی و تخصصی و حضــور ۲۵ هیات 

خارجی خبر داد.
احمدرضا طحانیان در صحبت از اهداف و رسالت 
های شرکت نمایشــگاه های اصفهان در زمینه 
ارتقای شاخص های کیفی، اقتصادی و فرهنگی 
نمایشــگاه ها در تعامــل با فعــالان اقتصادی، 
صنعتگران و ســازمان های دولتی و خصوصی، 
گفت: برگزاری ۱۷۰ رویداد موضوعی بر اســاس 
۳۶ عنوان نمایشــگاهی با هدف بسترســازی، 
شبکه ســازی و پیشــرفت نمایشــگاه از صرفا 
نمایش توانمندی به ســمت تقاضــا محوری و 
حل مسئله صورت گرفته اســت و در این راستا، 
تعاملات خوبی با شــرکت های دانــش بنیان و 
جهاد دانشــگاهی به منظور بررســی و اجرای 

نظرسنجی ها  داشته ایم.

او با بیان آنکه نمایشگاه اصفهان در سال گذشته 
میزبان ۲۵ هیات تجاری از ۱۹ کشور بود، عنوان 
کرد: انتظار ما حضور بیشتر هیات های خارجی 
اســت و طبق برنامه ریزی که برای ۱۴۰۳کرده 
ایم، برپایی ۴۳ عنوان نمایشگاهی و رشد حدود 
۱۵درصدی را رقم زده ایم. ضمن آنکه امســال 
تاکنون میزبان حدود ۱۴۰هــزار بازدیدکننده 

بوده ایم.
طحانیان بــا اذعان به اینکه ارتقای زیرســاخت 
های فن آوری موجب افزایــش تنوع موضوعی 
نمایشــگاه هــا می شــود، توضیــح داد: پایش 
و ارزیابی نمایشــگاه هــا از اقدامــات مهم این 
مجموعه است و در بررسی وضع موجود، گذشته 
و آینده بعد از هر عنوان نمایشــگاهی، آســیب 
شناســی و بازخوردها مورد توجه قرار می گیرد. 
ضمن آنکه انتخاب عناوین نمایشگاهی در سال 
جــاری از جمله خودرو، فرش و شــهرداری ها با 
توجه به نیازهای بــازار، صنعــت و مخاطبان و 
تعامل با کمیســیون های اتــاق بازرگانی انجام 

شده است.

مدیرعامل شــرکت نمایشــگاه های استان در 
ادامه از آغازعملیات فاز دوم نمایشــگاه اصفهان 
خبر داد و افزود: سالن شماره ۲ با مساحت حدود 
۷۲۰۰ مترمربع در مرحله فونداســیون و اجرای 
ســازه قرار دارد که با بهره بــرداری از آن حدود 
۶۰درصد به فضــای نمایشــگاه اصفهان اضافه 
خواهد شــد. همچنین، ظرفیــت پارکینگ از 
۱۲۰۰خودرو به بیش از ۴هزار دســتگاه افزایش 
یافته است. او با بیان آنکه بیش از یکهزار میلیارد 
تومان اعتبار برای توســعه و راه انــدازی فاز دوم 
نمایشــگاه مورد نیاز اســت، افزود: تمام معابر و 
زیرساخت های نمایشــگاه تکمیل و در یکسال 
گذشــته بیش از ۱۰۰هزار مترمربــع به فضای 
معابر نمایشــگاه اضافه شده اســت. همچنین، 
شرکت نمایشــگاه های بین المللی اصفهان در 
سال های فعالیت خود به مرور از زیرساخت های 
سخت افزاری و رقابتی مطلوبی برخوردار شده و 
در نظر دارد همسو با توســعه فیزیکی و تکمیل 
فازهای تعریف شده، بر اساس طرح های جدیدی 
که در دستور کار دارد، بهره وری از زیرساخت ها 

را به حداکثــر برســاند. طحانیان در اشــاره به 
فعالیت بیش از۳۰ سایت نمایشگاهی در کشور، 
گفت: بزرگترین سایت های نمایشگاهی در پنج 
کلانشــهر تهران، تبریز، مشهد، اصفهان و شیراز 
واقع شده و جایگاه نمایشگاه اصفهان از لحاظ به 

روز بودن و زیرســاخت ها، پس از تهران و بعنوان 
یکی از استانداردترین ســایت های نمایشگاهی 
کشور است و لازم است چابک سازی و کارآمدی 
این مجموعه و تحولات راهبردی آن در دســتور 

کار قرار گیرد.

دوره آموزشــی روش های  خرم آباد-فرزانه هداوند
ســاماندهی بافت های در معــرض خطــر و ناکارآمد در 

بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان لرستان برگزارشد .

به گزارش روابط عمومی بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
استان لرستان، دوره آموزشی ســاماندهی سکونتگاه های 
نا کارآمد و در معرض خطر با حضور حامد روحانی مدیر کل 

دفتر برنامه ریزی و ساماندهی ســکونتگاه های ناکارآمدو 
در معرض خطر بنیاد مســکن انقلاب اسلامی و پویا تابعی 
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اســتان لرستان در 

محل سالن اجتماعات این اداره کل برگزار شد. 
مدیر کل دفتر برنامه ریزی و ســاماندهی ســکونتگاه های 
ناکارآمدو در معرض خطر بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
احداث مســکن بــرای محرومیــن را مهمترین رســالت 
بنیاد مســکن انقلاب اسلامی دانســته  و برنقش بی بدیل 
بنیادمسکن انقلاب اسلامی در راســتای  عمران و آبادانی 

کشور و محرومیت زدایی از جامعه روستایی تاکیدکرد.  
  روحانی توســعه و بازآفرینی بافت های پرخطر  و مناطق 
ناکارآمد شــهری را در راســتای افزایــش کیفیت زندگی 
شــهری در این گونه مناطق عنوان نموده و افزود: سکونت 
و کاردراین نوع بافتهای شــهری هرگز بازدهی مطلوب را 
ندارد زیرا اســتاندارهای زندگی دراین مناطــق به دلیل 
فرسودگی شدیدیا نسبی، بســیار پایین تر از مناطق دیگر 

شهر میباشد.
مدیر کل دفتر برنامه ریزی و ســاماندهی ســکونتگاه های 
ناکارآمدو در معرض خطر بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 

اظهار کرد:مشــکلات اصلی بافت هــای درمعرض خطر و 
ناکارآمد بهنــگام مخاطرات طبیعی بــروز میکند که باید 

توجه مسئولین بیشتر متوجه اینگونه بافتها باشد.
مدیرکل بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان لرستان بابیان 
اینکه کالبد شهرستان خرم آباد ترکیبی از بافت های متنوع 
شهری اســت تصریح کرد:برنامه ریزی جهت ساماندهی 
بافت های درمعرض خطر و ناکارآمد دراین مناطق نیازمند 
یک برنامــه مطالعاتی دقیق با مشــارکت جــدی مردم و 

همکاری سایر دستگاه ها و مسئولین اجرایی استان است. 
تابعــی  بافت هــای فرســوده و ناکارآمد در شــهرها را از 
مشــکلات بحرانی و اساســی در راستای توســعه پایدار 
شــهری عنوان نموده و افزود: نوســازی و بهســازی بافت 
های ناکارآمد و در معــرض خطر گامی مهم در راســتای 
محرومیت زدایــی و برقراری عدالــت اجتماعی در جامعه 

است.  
مدیرکل بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان لرستان گفت 
چندین نقطه از بافت هــا و مناطق ناکارآمــد و در معرض 
خطرشهری شناســایی شــده که با هماهنگی های بعمل 

آمده عملیات بهسازی این مناطق آغاز خواهدشد.

 کرمانشاه-حســنافخازاده   برنامه ریزی شــده برای 
اربعین پیش رو از سراسر کشــور  ۱۵ هزار دانش آموز همراه 
با عاشقان ابا عبدالله حســین علیه سلام در  پیاده روی اربعین 

شرکت کنند.

دکتر مرتضی کریمی، در  نشست خبری با اصحاب رسانه که 
در سالن جلسات اداره کل آموزش و پرورش استان کرمانشاه 
برگزار شــد، اظهار کرد:  پیاده روی اربعین بــرای آموزش و 
پرورش به منزله یک مدرسه فرهنگی تربیتی است که تلاش 

شــده از ظرفیت های این همایش بزرگ بــرای تربیت دانش 
آموزان در تراز انقلاب اسلامی استفاده کند.

کریمی از اعزام ۱۵ هزار دانش آموز از سراسر کشور به مراسم 
پیاده روی اربعین امسال خبر داد و افزود:  اعزام ها از ۲۴ مرداد 
آغاز می شــود و در قالب کاروان های مختلــف  دانش آموزان 

دختر و پسر مقطع متوسطه دوم  می باشد.
معاون تربیت سیاســی، اردویی و فضاهای پرورشی اداره کل 
فرهنگی هنری وزارت آموزش و پرورش در ادامه به برگزاری 
اجتماع بــزرگ دانش آموزی با حضور دانش آمــوزان ایرانی، 
عراقی، لبنانی و دیگر دانش آموزان مسلمان در مسجد سهله 
کشــور عراق، خبرداد، که  با اجرای سرود دانش آموزی لشگر 
دانش آموزان به یاد مظلومیت دانش آموزان مظلوم غزه همراه 
خواهد بود خبر داد و افزود: ایــن اجتماع بزرگ دانش آموزی 
قرار اســت ۲۴ مرداد مصادف با نهم ماه صفر در عراق برگزار 
شــود و احتمال تغییر زمان برگزاری ایــن اجتماع نیز وجود 

دارد.
کریمی از دیگر برنامه های تدارک دیده اربعین به برنامه ریزی 
برای برگزاری »ســوگواره عبرات«، اشــاره کردو افزود: این 

سوگواره در هشت رشــته برگزار خواهد شد، که شامل شعر، 
سفرنامه، نقاشــی، پوستر، فیلم کوتاه، عکاســی، دلنوشته و 

نقالی در سطح دانش آموزی برگزار خواهد شد.
این مسئول در خاتمه ســخنانش با آرزوی سلامتی برای زوار 
اربعین، گفت؛ مربیان و مدیران بــه همراه دانش آموزان اعزام 

خواهیم داشت.
در ادامه جلســه دکتر ســلمان محمدی » مدیر کل آموزش 
و پرورش اســتان کرمانشــاه و دبیر ســتاد اربعین آموزش و 
پرورش«، اظهار کرد: ۴۰ موکب دانش آموزی دراســتان های 
مرزی مســیر تردد زوار اربعین برای خدمت به زوار برپا شده 

است.
دکتر ســلمان محمدی، در خصــوص واگــذاری دبیرخانه 
ســتاد اربعین وزارت آموزش و پرورش به مجموعه آموزش و 
پرورش استان کرمانشاه، گفت: جلســات مختلفی با حضور 
مدیران کل آموزش و پرورش سراسر کشــور و به طور خاص 
با مدیران کل آموزش و پرورش استان هایی که با کشور عراق 
مرز مشــترک دارند برگزار کرده ایم تا بتوانیم از فرصت پیاده 
روی اربعین برای تبیین اهداف قیام امام حسین)ع( به جامعه 

دانش آموزی استفاده کنیم.
دبیر ســتاد اربعین وزارت آموزش و پرورش اســتان در ادامه 
به برپایی ۴۰ موکب دانش آموزی در استان های مرزی مسیر 
تردد زوار اربعین اشاره کرد و، افزود: ۲۲ موکب دانش  آموزی 

نیز در کشور عراق برپا خواهد شد.

لرستان

کرمانشاه

در بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان لرستان ؛

وش های ساماندهی بافت های درمعرض خطر و ناکارآمد برگزارشد   دوره آموزشی ر

وی اربعین  اعزام ۱۵ هزار دانش آموز کشور به پیاده ر

شهرکرد  مدیرکل بیمه سلامت چهارمحال و بختیاری 
گفت: یک هزار و ۸۱۰ زوج نابارور این استان طی سال های 
اخیر نشان دار شــده و از خدمات بیمه ســلامت برخوردار 

هستند.
علیرضا اصغرزاده در نشســت با خبرنگاران به مناسبت ۱۷ 
مرداد ســالروز گرامیداشــت روز خبرنگار افزود: خدماتی 
که به زوج های نابارور ارائه می شــود در بخش دولتی تا ۹۰ 
درصد تعرفه ها و در بخش خصوصی تا ۷۰ درصد هزینه ها را 

بیمه سلامت پرداخت می کند.
وی افزود : همچنین طی ســال های اخیر ۲۰ هزار و ۵۸۵ 
بیمار خاص و سخت علاج زیر پوشــش بیمه سلامت قرار 
گرفته اند که بیشترین تعداد بیماران این صندوق، بیماران 

سرطانی با پنج هزار و ۹۵۶ نفر هستند.
مدیــرکل بیمه ســلامت چهارمحال و بختیــاری تصریح 
کرد: در مجموع از ۶۲۰ هزار نفر زیر پوشــش بیمه سلامت، 
۴۸۰ هزار نفر از خدمات رایگان این نهاد بیمه گر برخوردار 

هستند.

اصغرزاده همچنین از پرداخت هشــت هزار میلیارد ریال 
مطالبات موسسات طرف قرارداد این نهاد در سال گذشته 
خبر داد و گفت: تمامی مطالبات موسسات در سال گذشته 
تسویه شده اســت و در ســالجاری نیز مطالبات مطب ها تا 
اردیبهشــت، داروخانه ها تا خرداد و خدمات ســطح یک 

دانشگاه علوم پزشکی نیز تا تیر ماه تسویه شده است.
وی با بیان اینکه بیمه ســلامت در سال جدید رویکردهای 
جدید را در پیش گرفته اســت، اظهار داشــت: پیشگیری 
از بیماری ها و پرداختن به مباحث پژوهشــی از جمله این 

رویکردها به شمار می رود.
مدیرکل بیمه ســلامت چهارمحــال و بختیــاری، تعداد 
موسســات طرف قــرارداد این نهــاد در اســتان را ۸۳۰ 
موسســه اعلام کرد و گفت: از این تعداد ۲۸۶ مورد مطب، 
۱۲۶ داروخانه، ۳۴ مرکز فیزیوتراپی، ۲۲ آزمایشــگاه، ۱۲ 
بیمارستان، ۱۳۱ مرکز بهداشت، ۱۱۶ کانکس دارویی، ۲۶ 

مرکز توانبخشی و ۱۷ مرکز تصویربرداری است.

 گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیر عامل شرکت توزیع 
برق گلســتان گفت: با راه اندازی پویش با انرژی مشترکان 

برق می توانند مصرف برق را مدیریت کنند.
موســوی گفت: در تابستان امســال در زمان اوج بار هزار و 
۵۸۴ مگاوات مصرف برق را تجربه کردیــم و این در حالی 
است که در روز های عادی سال مجموع اوج بار مصرفی ۴۰۰ 

مگاوات است.
او ادامــه داد: ۸۰ درصد مشــترکین برق اســتان خانگی 
هستند که ۵۰ درصد مصرف برق را به خود اختصاص داده 

اند.
موســوی با بیان اینکه سال گذشــته به ازای هر کیلو وات 
مصرف کمترنسبت به ســال قبل تر مشترکان ۵۰۰ تومان 
پاداش دریافت می کردند افزود: براین اساس سال گذشته 

۵۷ میلیارد تومان پاداش به مشترکان پرداخت شد.
مدیر عامل شــرکت توزیع برق گلستان با اشــاره به اینکه 
امسال علاوه برآن یک طرح دیگر نیز اضافه شده است ادامه 
داد: با همکاری همراه اول پویش با انرژی راه اندازی شد که 

در این پویش مشترکان با تماس با شماره ۹۹۹۷۵ و تماس 
با غیر همراه اول با شماره ۰۹۱۲۹۹۹۷۵ و با شماره گیری 

کد دستوری #۱۵۲۱* می توانند ثبت نام کنند.
موســوی بیان کرد:در این پویش تمــام راهکار های صرفه 
جویی به مشترکان ارائه می شود تا مدیریت مصرف بهتری 

داشته باشند.
او گفت:بر این اساس اگر مشترکان از طریق این پویش ۱۵ 
درصد نسبت به پارسال کمتر مصرف کنند علاوه بر تخفیف 
در قبض برق در قرعه کشــی ۳۰۰ خــودروی اتوماتیک از 
جمله تارا، دنا و ۲۰۷، لوازم الکترونیــک و دیجیتال، لوازم 

خانگی و جایزه نقدی شرکت داده می شوند.
موســوی در مورد مشــترکین ادارات که بر اساس مصوبه 
هیئت دولت ساعت کاری آنها ۶ صبح تا ۱۳ است نیز گفت: 
بنابراین ادارات در ســاعت اداری باید ۳۰ درصد و خارج از 
ساعت اداری ۶۰ درصد کاهش بار داشــته باشند و در غیر 
اینصورت برق ادارات قطع خواهد شــد و تنها با اخذ تعهد 

وصل می شود.

چهارمحال و بختیاری گلستان
مدیرکل بیمه سلامت چهارمحال و بختیاری :

 ۴۸۰ هزار نفر از خدمات رایگان بیمه سلامت استفاده می کنند
 مدیر عامل شرکت توزیع برق گلستان مطرح کرد : 

پیوستن به پویش با انرژی راهکاری برای مدیریت بهتر مصرف 

تا پایان امسال صورت می گیرد؛

   راه اندازی ساختمان تجارت و بازاریابی نمایشگاه اصفهان 

در اقدامی کم سابقه در صنعت بیمه؛

 شرکت بیمه دی مدت زمان پرداخت خسارت  
به مراکز درمانی را به کمتر از ۲ ماه کاهش داد

اردبیل-افسون جبارزاده مدیر بیمه هــای درمان بیمه دی گفت: با به روز 
شدن زمان پرداخت خســارت به مراکز درمانی، این مراکز مطالبات خود تا اول 

خردادماه سال جاری را دریافت کرده اند. 
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه دی، "مصطفی نظری" با اشــاره 
به  تسریع پرداختی های اخیر بیمه دی به مراکز درمانی کشور، گفت: این مراکز 
یک ماه فرصت دارند تا اسناد خود را به بیمه دی ارســال کنند و این شرکت نیز 
یک ماه فرصت خواهد داشــت تا این اسناد را مورد بررســی و ارزیابی قرار دهد. 
بدین ترتیب در راســتای تاکید مدیرعامل و با برنامه ریزی صورت گرفته در این 
خصوص، پرداخت  مطالبات مراکز درمانی به روز شده و به کمتر از ۲ ماه کاهش 
پیدا کرده اســت. به طوری که در حال حاضر نســبت به میانگین صنعت بیمه و 

بیمه های پایه در جایگاه مطلوب تری قرار داریم.
  * پرداخت تمام مطالبات مراکز درمانی تا اول خردادماه سال جاری

 نظری از پرداخت تمام مطالبات مراکز درمانی تا اول خردادماه امسال خبر داد و 
افزود: مطالبات مربوط به پزشکان پایش، شرکت های خدمات بالینی در منزل و 

بیمارستان های دولتی نیز تا اول تیرماه امسال پرداخت شده است.
 * پرداخت اسناد درمانی مستقیم

نظــری در خصــوص پرداخــت اســناد درمانی مســتقیم گفــت: مطالبات 
بیمه شــدگانی که به مراکز غیر طرف قــرارداد مراجعه کرده و اســناد درمانی 
مستقیم آن ها تا ۱۱ مرداد ماه امسال به مرحله تأیید حواله رسیده نیز، پرداخت 

شده و این روند ادامه دارد.
 مدیر درمان بیمه دی در پایــان تصریح کرد: این اقدامات در راســتای افزایش 
کیفیت خدمت رســانی مراکز درمانی به مشــتریان بیمه دی صورت گرفته که 
امید می رود موجب ارتقای سطح رضایتمندی بیمه شدگان به ویژه جامعه معزز 

ایثارگری شود.

مدیرکل امور مالیاتی استان:

وژه نیمه تمام در کردستان از محل مالیات  ۹۰ پر
تامین اعتبار شد

سنندج-فاطمه ملایی مدیر کل امور مالیاتی کردستان گفت: از میان ۱۳۰ 
طرح و پروژه در حال اجرا در استان کردســتان، ۹۰ طرح از محل پرداخت های 

مالیاتی مودیان و با انتخاب آن ها به طور کامل تامین اعتبار شده است.
 مصطفی فعله گری، اظهار کرد: یکی از مطالبات برحــق مردم در زمینه مالیات 
همواره این بوده است که مالیات آنها کجا و یا در چه زمینه ای هزینه می شود که 
پاسخ به این سوال یکی از مؤلفه های بسیار کلیدی در امر فرهنگ سازی مالیاتی 
و البته و تأثیرگذار در اعتماد مردم به نظــام مالیاتی و همچنین رضایت خاطر از 
پرداخت مالیات اســت، چرا که اگر مردم بدانند مالیات آنهــا صرف کدام پروژه 
می شود صد البته با رضایت خاطر و اعتماد بیشــتری راغب به پرداخت مالیات 
می شوند و شاید بسیاری از مقاومت های مرتبط با پرداخت مالیات کمرنگ شود.

وی افزود: امسال ســازمان امور مالیاتی کشور در راستای مردمی کردن اقتصاد، 
طرحی را با عنوان »طرح نشــان دار کردن مالیات ها« رونمایی کرده است که در 
آن مودیان هنگام پرداخت مالیات انتخاب می کنند که مالیات پرداختی آنها در 

کدام پروژه هزینه شود.
مدیرکل امور مالیاتی کردستان خاطرنشــان کرد: این طرح به یکی از مطالبات 
جدی مودیان در خصوص اعلام محل هزینه کــرد و مصرف درآمدهای مالیاتی 
به شــکل مؤثر و عملیاتی پاســخ داده و امکان تخصیص مالیات های پرداختی 
به پروژه های ملی و استانی توســطمودیان و تکمیل این پروژه ها را فراهم آورده 

است.
فعله گری در پاسخ به این ســوال که مودیان چگونه می توانند در طرح نشان دار 
کردن مالیات ها شــرکت کنند، گفت: مودیان در جریان ارائه فرم »تبصره ماده 
۱۰۰« محل هزینه کرد مالیات های پرداختی خودشــان را بــا تخصیص آن به 
طرح ها یا پروژه های اولویت دار ملی و اســتانی تعیین می کنند و به این شــکل 
مشــارکت مؤثری در توســعه و اجرای طرح های ســازنده در زمینه هایی مثل 

بهداشت و درمان، آموزش و راه و ترابری خواهند داشت.
وی در خصوص اینکه آیا اســامی مودیان در کنار پروژه هایی که در جریان ارائه 
فرم »تبصره ماده ۱۰۰« انتخاب کرده اند، قابل مشــاهده است یا خیر؟ تصریح 
کرد: مودیانی که در انجام و راه اندازی طرح ها یا پروژه های منتخب مشــارکت 
داشته باشــند، اسامی شــان در صورت رضایت اعلام عمومی می شــود، بنا بر 
بررســی های صورت گرفته مشــارکت مودیان در تکمیــل پروژه های عمرانی 
می تواند موجب بهبود نگرش آن ها نســبت به مصارف مالیاتی و مالیات ستانی 

عادلانه شود.

در چهار ماه سال ۱۴۰۳ محقق شد؛

حفر و تکمیل ۹ حلقه چاه نفت و گاز در مناطق 
نفتخیز کشور

اهواز-محمد مجدم به همت تلاشــگران مدیریت عملیات حفاری خشکی 
– ۲ شــرکت ملی حفاری ایران در چهارماه نخست ســال جاری عملیات حفر و 

تکمیل ۹ حلقه چاه نفت و گاز در مناطق نفتخیز کشور به اتمام رسید.
 نعمت اکبری مدیر عملیات حفاری خشــکی – ۲ شــرکت در این باره گفت: از 

مجموع این چاه ها یک حلقه توسعه ای و هشت حلقه تعمیری است.
وی با بیان اینکه چاه های پیش گفته با بکارگیری دستگاه های حفاری سنگین 
۲۹ )دو حلقه(، ۳۱، ۳۸، ۴۱، ۶۳، ۶۴ ، ۶۹ و ۸۰ فتح تکمیل گردید، متراژ حفاری 

در این مدت را ۹ هزار و ۶۳۴ متر عنوان کرد.
اکبری اظهار کرد: از شــمار چاه ها یک حلقه توســعه ای و ۶ حلقه تعمیری در 
میدان های نفتی مارون، اهواز، منصوری و گچساران در استان های خوزستان و 
کهگیلویه و بویر احمد در مناطق عملیاتی شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و 
همچنین یک حلقه در میدان گازی کیش در استان هرمزگان در حوزه فعالیت 
شرکت نفت وگاز پارس و یک حلقه در میدان گازی خارتنگ در استان بوشهر در 

موقعیت شرکت نفت مناطق مرکزی تکمیل و تحویل کارفرماها گردید.
مدیر عملیات حفاری خشکی – ۲ شــرکت ملی حفاری ایران، توضیح داد: این 
مدیریت ۲۱ دستگاه حفاری تحت سرپرستی دارد که ازجمله آنها دکل ساخت 
داخل ۷۳ فتح است که در حال آماده سازی برای حفاری نخستین حلقه چاه در 

میدان نفتی اهواز می باشد.

ح  وری طر ویداد ایده پر کسب مقام اول کشور در ر
حامیم 3 توسط دانشجویان دانشگاه لرستان

خرم آباد-فرزانه هداوند نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه 
لرستان اعلام کرد دانشجویان این دانشــگاه موفق به افتخارآفرینی در طرح 

ملی حامیم ۳ شدند و مقام اول را کسب کردند.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه لرستان، در مرحله سوم دوره توانمندسازی 
دانشــجویان فعال فرهنگی، سیاسی و اجتماعی دانشــگاه های کشور )طرح 
ملی حامیم ۳( که در شهر مشــهد مقدس برگزار شد دانشــجویان دانشگاه 
لرستان شــامل امیرحسین عزیزی حســنوند، حسین فرخشــاهی و شاکر 
آلبوغبیش در رویداد ایده پروری با حضور بیش از ۷۰ تیم از سراســر کشــور، 

موفق به کسب مقام اول شدند.
نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه لرســتان این موفقیت را به 

دانشگاهیان دانشگاه لرستان تبریک گفت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سخنگوی صنعت آب کشور خبر داد
 ۶ استان در صدر جدول کاهش

 بارندگی های سالانه
سخنگوی صنعت آب کشور با بیان اینکه ۶ استان کشور در صدر جدول 
کاهش بارش قرار دارند، گفت: حجم مخازن ســدهای کشور طی ۱۰ 

سال اخیر در رتبه چهارم سال های خشک قرار گرفته است.
فیروز قاســم زاده با بیان اینکه هم اکنون میزان پرشدگی کل سدهای 
کشــور ۵۵ درصد است، گفت: حجم مخازن ســدهای کشور نسبت به 

سال گذشته ۱۱ درصد افزایش یافته است.
سخنگوی صنعت آب کشــور همچنین افزود: میزان ورودی سدهای 
کشور برابر با ۴۰.۴۷ میلیون مترمکعب است که نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۷ درصد افزایش را نشان می دهد.
وی تاکید کرد: خشکســالی هیدرولوژیکی در ســال گذشته به شدت 
احساس شد و در چنین شــرایطی و پس از سه سال خشکسالی متوالی 
در سال گذشته ورودی و حجم مخازن ســدهای کشور به هیچ عنوان 
در شرایط مطلوبی قرار نداشت، با این تفاســیر افزایش حجم و ورودی 
مخازن ســدهای کشور در ســال جاری نسبت به پارســال نمی تواند 

اثربخش باشد.
سخنگوی صنعت آب کشور یادآور شــد: با در نظر گرفتن اقلیم ایران و 

منابع آبی لازم است توجه ویژه ای بر مدیریت مصرف آب شود.
قاســم زاده با بیان اینکه بررسی آمار نشــان می دهد که حجم مخازن 
سدهای کشور طی ۱۰ سال اخیر در رتبه چهارم سال های خشک قرار 
گرفته است، افزود: بر اســاس آمار شبکه دســتگاه های باران سنجی 
مبنای وزارت نیرو، ۶ اســتان کشــور اعــم از تهران، بوشــهر، فارس، 
چهارمحال و بختیاری، قزوین و ســمنان در صدر جدول کاهش بارش 

قرار دارند.
وی ادامه داد: هم اکنون حجم مخازن سدهای تهران ۳۳ درصد، زاینده 
رود ۳۲ درصد، سد دوســتی ۱۶ درصد، ســدهای زنجیره کارون ۷۵ 

درصد، سد کرخه ۵۸ درصد و سد دز ۸۱ درصد به ثبت رسیده است.

اعمال محدودیت برای مشترکان پرمصرف
سرانه بالای مصرف آب در تهران

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب منطقه ۵ اعلام کرده سرانه مصرف آب 
در تهران نسبت به میانگین بالاســت و در همین راستا و برای مقابله با 
مشــترکان پرمصرف طرح محدودیت آبی پس از اخطار در نظر گرفته  

شده است.
 علیرضا کارگری در نشســتی خبری با بیان این که ایران یک کشــور 
خشک بوده و تغییرات اقلیمی موجب شــده باعث افزایش محدودیت 
آبی شده است، اظهار کرد: فرهنگ سازی در این زمینه می تواند کارساز 
باشد، طبق آمار ســازمان هواشناســی تهران در میانگین ۵۰ ساله دو 
درجه گرم تر شده اســت به طوری که در هفته گذشــته گرمای هوا در 

بسیاری از شهرهای استان تهران رکورد زد.
وی با بیان این که مصرف آب با دما رابطــه معناداری دارد، تصریح کرد: 
پراکندگی باران در کشور یکسان نیست علاوه بر این تراکم جمعیت در 
تهران نیز نســبت به میانگین کشور بسیار بالاتر اســت، لذا باید در این 

شرایط رفتار متفاوت تری را داشته باشیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب منطقه ۵ با اشاره به سرانه مصرف آب 
در کشور اظهار کرد: مصارف شــهری در بخش خانگی در شرایط عادی 
۱۵۰ لیتر اســت یعنی یک نفر به طور متوســط در طول سال باید این 
میزان مصرف کند. این عدد در شرایط خشکســالی ۱۳۳ لیتر تعریف 
شده اما میانگین مصرف در تهران حال حاضر ۲۳۳ لیتر است. در استان 

تهران نیز این عدد به ۲۱۴ لیتر می رسد.
کارگری تصریح کرد: میانگین مصرف آب در شهرهای کشور ۱۹۰ لیتر 
است که حتی در شرایط استاندارد نیز این عدد تعریف نشده است و باید 

توجه داشت که در روزهای گرم سال نیز میزان مصارف بالاتر می رود.
وی با اشاره به رکوردشکنی مصرف در هفته گذشته اظهار کرد: امسال 
متوسط مصرف در تهران به چهار میلیون مترمکعب یعنی ۳.۹ میلیون 
مترمکعب رســید در حالی که این عدد در ســال های قبل ۳.۷ تا ۳.۸ 

میلیون مترمکعب بوده است.
او با بیان این که دســتگاه های آب بر نقش زیادی در مصرف آب دارند، 
گفت: یک کولر با ظرفیت ۵۰۰۰ با ۱۲ ساعت کارکرد در کند تند معادل 
یک نفر آب مصرف می کنند لذا باید کولر اســتاندارد انتخاب کنیم و به 
موقعیت نصب کولر و حفاظت آن توجه کافی داشــته باشــیم، چرا که 
با پایش و نگهداری دســتگاه های آب بر میزان مصــرف آب ۳۰ درصد 

کاهش می یابد.

به گفته مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب منطقه ۵، اگــر تنها کولرها 
را مورد توجه قرار دهیم ۱۰ درصد آب در بخش شــهری کشور کاهش 
می یابد.وی با اشــاره به اهمیت استفاده از پســاب های شهری اظهار 
کرد: میانگین متوســط کل مصارف در کشــور در بخش کشــاورزی 
۹۰ درصد، در بخش صنعت دو درصد و در بخش شــرب هشت درصد 
است، در حالی که در اســتان تهران ۵۱.۵ درصد در بخش کشاورزی، 
۴۱.۵ درصد در بخش شرب شهری و روستایی و چهار درصد در بخش 
صنعت مصرف می شود میانگین فضای سبز نیز سه درصد تخمین زده 

می شود.
کارگری با اشــاره به هدررفت آب در منطقه پنــج تهران گفت: کل آب 
مصرفی در ســال در این منطقه ۱۲۶ میلیون مترمکعب در سال است 
که ۱۹.۴۵ درصد در حسابررســی ها مورد ارزیابی قرار نمی گیرد و جزو 
آب بدون درآمد است. ۸.۱۵ درصد تلفات واقعی آب است، ۱۰.۸ درصد 
نیز مورد اســتفاده مردم قرار می گیرد اما در حسابررسی ها نمی گنجد. 
با اقداماتی که صورت گرفت توانســتیم یک میلیون و ۲۰۰ مترمکعب 
هدررفت واقعی را کاهش دهیم و تا آخر سال عدد ۱۹.۵ را به ۱۹ درصد 

کاهش خواهیم داد.
به گفته او در سال می توانیم ۹۴ میلیون مترمکعب پساب داشته باشیم 
که در حــال حاضر ۷۱ میلیون مترمکعب اســتفاده می شــود، برنامه 
امسال ما این است که ۲۷ هزار و ۱۰۵ اشــتراک را نصب کنیم. تاکنون 
۷۳۸۰ نصب شــده و ۳۰ درصد در برنامه پیشــرفت داشته ایم و حدود 
۱۱ درصد حجم پساب بهداشتی را افزایش می دهیم که مورد استفاده 
بخش صنعت و فضای سبز قرار بگیرد و تا نیمه اول سال ۱۴۰۴ به بالای 

۹۰ درصد خواهیم رسید.
وی با اشــاره به میزان اســتفاده آب در منطقه پنج تهــران اظهار کرد: 
الگوی تعریف شــده ۱۲ مترمکعب در ماه برای یک مشــترک است که 
۴۱ درصد مشــترکان این الگو را رعایت می کننــد که ۳۰ درصد حجم 
آب را در اختیار دارند. ۲.۷ درصد مشترکان بیش از دو برابر الگو مصرف 
می کنند که شش درصد آب کشور در اختیار آنها است. در این بین ۴۴ 
درصد مشــترکان بین الگو تا بیش از دو برابر الگو مصرف دارند که این 

عدد معادل ۶۴ درصد آب مصرفی است.

معاون صندوق توسعه ملی:
آمادگی صندوق توسعه ملی برای ایفای نقش 

توسعه ای در دولت چهاردهم
رضا محمدی معاون ســرمایه گذاری و تامیــن مالی صندوق توســعه ملی از 
ســرمایه گذاری ۳۶ میلیارد و ۲۵۸ میلیون دلاری ایــن صندوق در طرح های 
اقتصادی و آمادگی برای ایفای نقش توســعه ای در دولــت چهاردهم خبر داد 

و گفت: ۱۷.۶ میلیارد دلار مطالبات معوق ارزی مربوط به صنعت نفت است.
به گزارش روابط عمومی صندوق توســعه ملی، رضا محمدی در گفتگو با ایرنا 
در مورد طرح های ســرمایه گذاری شده صندوق توســه ملی، اظهار داشت: بر 
اساس ماده ۱۶ قانون احکام دائمی برنامه های توســعه کشور صندوق توسعه 
ملی با هدف تبدیل بخشی از عواید ناشی از فروش نفت و گاز و میعانات گازی و 
فرآورده های نفتی به ثروت های ماندگار، مولد و سرمایه های زاینده اقتصـادی 
و نیـــز حفظ ســهم نســل های آینده از منابع نفت و گاز و فرآورده های نفتی 
تشکیل شده است.وی افزود: صندوق تاکنون توانسته در بسیاری از طرح های 
زیرساختی کشور نقش فعالی داشته باشــد، البته حدود دوسوم منابع صندوق 
از سوی دولت ها با اذن برداشت شده و صرف کارهای متعدد زیرساختی و غیره 
شده اســت، اما همچنان صندوق با یک ســوم منابع باقیمانده را در حوزه های 
مختلف انرژی )نفت و برق( صنعت، کشــاورزی و خدمات توانســته سهم قابل 
قبولی در توســعه کشور داشته باشــد.معاون صندوق توســعه ملی ادامه داد: 
صندوق در بخش نفــت و گاز ۲۳ میلیارد و ۷۵میلیــون دلار، بخش صنعت ۶ 
میلیارد و ۷۴۸ میلیون دلار، نیــروگاه ۴ میلیــارد و ۶۱۷ میلیون دلار، بخش 
آب ۵۸۳ میلیون دلار، حمل و نقل ۱.۱ میلیــارد دلار، دارو ۱۲۰ میلیون دلار و 

گردشگری ۱۵ میلیون دلار سرمایه گذاری کرده است.

برنامه ریزی برای رفع برخی ناترازی های موجود
محمدی تأکید کرد: به منظور نقش اثرگذار صندوق توســعه ملی در موفقیت 
دولت چهاردهم، چند برنامه مهم برای رفع برخی ناترازی های موجود پیشنهاد 

شده که نخست موضوع رفع ناترازی برق است.
وی ادامه داد: صندوق از بدو تاســیس تاکنون ۴۶ نیروگاه به مبلغ ۴.۶ میلیارد 
دلار با ظرفیت ۷۲۰۰ مگاوات را تأمین مالی کرده اســت که شامل ۱۷ نیروگاه 
ســیکل ترکیبی، ۲۵ نیروگاه CHP و ۴ نیروگاه تجدیدپذیر است؛ همچنین 

تاکنون ۳.۷ میلیارد دلار برای تکمیل این نیروگاه ها پرداخت شده است.
معاون صندوق توســعه ملی گفت: البته از طرفی به دلایلی از جمله عدم اصلاح 
قیمت برق یا به بیان دیگر بی توجهی به بازار و اقتصاد برق، استفاده از مدل های 
سنتی تأمین مالی بدون پشــتوانه و بد عهدی دســتگاه های ذی ربط بیش از 
۱.۵ میلیارد دلار از مطالبات صندوق از نیروگاه داران )ســرمایه گذاران بخش 
خصوصی نیروگاهی( معوق شده است که اســتفاده از مدل سنتی قبلی علاوه 
بر اینکه سرمایه گذار بخش خصوصی راغب به سرمایه گذاری نخواهد بود، بلکه 

موجب تلف شده منابع صندوق توسعه ملی خواهد شد.
محمدی تصریح کرد: بر این اســاس اســتفاده از یک مدل اصلاحی که ضعف 
مدل های گذشته را نداشته و بخش خصوصی را ترغیب به سرمایه گذاری کند 
ضروری است. ناترازی صنعت برق کشــور در تابستان امسال به حدود ۱۸ هزار 
مگاوات رسیده و سالانه حدود ۵ درصد به این کسری اضافه خواهد شد که این 

رشد در سال ۱۴۰۳ حدود ۸.۵ درصد بوده است.
وی افزود: با یک ســرمایه گذاری حدود ۷.۵ میلیارد دلار از محل منابع صندوق 
توســعه ملی در یک دوره ۳ساله که آغاز آن از پاییز ســال ۱۴۰۳ باشد، بیش از 
۱۵ هزار مگاوات از این کســری جبران خواهد شــد؛ اجرایی کردن آیین نامه 
اجرایی ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور، 
اصلاح اقتصاد برق، حذف خریدار انحصــاری در تالار بورس برق )وزارت نیرو(، 
مرتفع کردن مشکلات سرمایه گذاری در نیروگاه های تجدیدپذیر به خصوص 
خورشــیدی، تأمین ارز به منظور باز پرداخت اقســاط صندوق و اســتفاده از 
ظرفیت صنایع کشــور در ســرمایه گذاری حوزه نیروگاهی و استفاده از بخش 
خصوصی؛ راه حل سرمایه گذاری صندوق توسعه ملی و تأکید بر بازگشت منابع 
صندوق خواهد بود؛ به این ترتیب صندوق توسعه ملی طی مدت ۳ سال بخش 

زیادی از این ناترازی را جبران خواهد کرد.

انتقال آب به فلات مرکزی ایران و احداث آب شیرین کن
وی در ادامه به بخش آب اشاره کرد و گفت: کشــور ما بنا بر آمارهای بین المللی 
آخرین رتبه را در میان کشــورهای حاشــیه خلیج فارس در شیرین سازی آب 
دریا با وجود مشــکلات عدیده خشکســالی دارد و ما حتی از کویت هم در این 
زمینه عقب تر هســتیم.محمدی تأکید کرد: هر متر مکعب آب تولیدی توسط 
آب شــیرین کن بیش از یک یــورو تمام می شــود، اما در صــورت حفر چاه و 
دسترســی به منابع رایگان آبی در زیرزمین به بهای ظلم به محیط زیســت و 
نســل های آینده می توان چنین پولی را نپرداخت و همین مسئله موجب شده 
است.وی بیان داشــت: برخی از صنایع با وجود نیاز شدید به منابع آبی به جای 
استفاده از منابع لایزال آب دریا با بهره گیری از آب شیرین کن ها، به سمت حفر 

چاه که بعضاً می تواند غیرمجاز هم باشد روی آورند.
معاون صندوق توســعه ملی گفت: در مطالعات جامع آب کشــور با افق ۱۴۲۵ 
به این نتیجه رســیده ایم که در منطقه در محدوده رشته کوه زاگرس تا منتهی 
علیه شرق کشور تا افق ۱۴۲۵ برای تامین نیازهای آب شرب و صنعت به میزان 
۲ میلیارد متر مکعب کمبود آب وجود دارد.محمــدی گفت: همچنین در این 
مطالعات نتیجه گیری شد که برای توسعه پایدار در این منطقه از ایران باید هم 
مصرف آب کشاورزی و هم سطح زیر کشــت محصولات کشاورزی کاهش یابد 
و با این وجود کســری آب وجود خواهد داشت و امکان تامین این ۲ میلیارد متر 
مکعب برای شــرب و صنعت وجود ندارد.معاون صندوق توسعه ملی بیان کرد: 
مطالعات فنی و اقتصادی انجام شده نشــان می دهد انتقال آب شیرین شده از 
دریای عمان و خلیج فارس به مجتمع های صنعتی و معدنی جنوب شرق ایران 

اقتصادی تر از انتقال ماده معدنی به سواحل خلیج فارس است.

17.6 میلیارد دلار مطالبات معوق ارزی مربوط به صنعت نفت 
رضا محمدی اعلام کرد: صندوق توســعه ملی در برنامه خود شیرین ســازی 
و انتقال آب از خلیج فارس به اســتان های فارس و اصفهــان و از دریای عمان 
به اســتان های سیســتان بلوچســتان، خراســان رضوی و جنوبی را با حجم 
ســرمایه گذاری ۲ میلیارد دلاری را تصویب کرده که شامل خطوط انتقال آب، 

احداث نیروگاه و احداث آب شیرین کن است.
وی اظهار داشــت: اقدامات صندوق به منظور اجرایی شدن دو پروژه در فرآیند 
نهایی است که با حمایت دولت چهاردهم اجرایی خواهد شد. همچنین امکان 
تامین مالی و مشارکت صندوق برای طرح های بیشتر مهیاست.معاون صندوق 
توسعه ملی در مورد ســرمایه گذاری های صندوق در نفت و گاز، گفت: بیش از 
۸۸ درصد مطالبات معوق ارزی صندوق توســعه ملــی ) ۱۷.۶ میلیارد دلار از 
۲۰ میلیارد دلار( مربوط به طرح های ارزی تأمین مالی شده با تضمین شرکت 
ملی نفت ایران است.وی اضافه کرد: اســتفاده از مدل های تأمین مالی منسوخ 
گذشته، موجب رسوب منابع صندوق در این طرح ها شده و عملًا منابع صندوق 
به منظور ســرمایه گذاری در طرح های جدید بازگشت نشــده است. از طرفی 
یکی از خلأهای ســرمایه گذاری های اقتصادی، بهره بــرداری ناکافی ایران از 
میدان های نفت و گاز مشترک در مقایسه با همسایگان است که صندوق توسعه 
ملی، با رویکرد افزایش منابع ملی و پررنگ تر شــدن نقش ایران در میدان های 

مشترک، آمادگی خود را برای ورود به این عرصه اعلام کرده است.
وی پیشنهاد داد: صندوق توسعه ملی به منظور ســرمایه گذاری در طرح های 
 I�HOPE بالادست نفت و گاز همچون سایر طرح های ارزی مدل تأمین مالی
را طراحی و ارائه کرده است. در این مدل فارغ از هرگونه بنگاه داری عدم استفاده 
از مدل منسوخ گذشته و با هدف ســرمایه گذاری موثر در طرح های بالادست 
نفت و گاز و همچنین با رویکرد بازگشت منابع صندوق مدل تأمین مالی با نگاه 

نظارتی به منظور بازگشت منابع طراحی شده است.
محمدی افزود: صندوق توســعه ملی آمادگی دارد بیــش از ۵۰ درصد منابع 
موجود خود را در حوزه بالادست نفت و گاز سرمایه گذاری کند. در این خصوص 
چند پروژه توسعه چاه های نفت و گاز مورد مطالعه، بررسی و تصویب قرار گرفته 
و مدل تأمین مالی آن نیز نهایی شده اســت. در صورت تأکید دولت چهاردهم، 

صندوق آمادگی اجرای پروژه های اشاره شده را از ابتدای شهریور ۱۴۰۳ دارد.
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رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد

رشد ۷ پله ای ایران در ضریب نفوذ بیمه

خریدار  رئیــس کل بیمه مرکــزی گفت: در 
سال گذشــته جایگاه صنعت بیمه ایران در سطح 
جهانی ۷ پله رشد داشت و صنعت بیمه کشور در 

تلاش برای کیفی این بازار است.
 علی اســتاد هاشــمی در نشســت خبری بیمه 
مرکزی با اصحاب رســانه به جایگاه صنعت بیمه 
کشور در ســطح جهانی و منطقه ای اشاره کرد و 
گفت: در سال گذشته ضریب نفوذ بیمه در کشور 
به ۲.۱۴ درصد رسید که باعث شد جایگاه جهانی 
کشور با هفت پله صعود و رشــد از رتبه ۶۶ به ۵۹ 
برســد و همچنین جایگاه منطقه ایران در رتبه ۴ 

منطقه باقی بماند.

رشد 5۹ درصدی حق بیمه تولید
 در سال 1402

وی با اشــاره به میزان حق بیمه تولیدی صنعت 
بیمه در ســال ۱۴۰۲ افزود: در سال گذشته حق 
بیمه تولیدی کشــور به ۲۷۹ همت )هزار میلیارد 
تومان( رسید که رشــد ۵۹ درصدی را در قیاس با 
مدت مشــابه آن در ســال قبل و ثبت رتبه پنجم 
منطقه ای و ۴۶ جهانی کشــور در شــاخص حق 

بیمه تولیدی نشان می دهد.
رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه به تســری بیمه 
شخص ثالث در حوزه بیمه شــبکه ریلی اشاره و 
خاطر نشان کرد: در سالی که گذشت بیمه شخص 

ثالث برای شــبکه ریلی هم در حوزه های درون 
شــهری و هم برون شــهری با اســتقبال بسیار 

مطلوبی روبرو شده است.

صدور همزمان بیمه و ویزای الکترونیکی
اســتاد هاشــمی افزود: از دیگر اقداماتی که در 
بیمه مرکزی برای تســهیل امر صدور بیمه نامه 
رخ داده اســت، صدور بیمه نامه همزمان با ویزای 
الکترونیکی )E-Visa( اســت و از آنجایی که در 
سالهای گذشته گزارش های بسیاری در رابطه با 
مشــکلات بیمه و صدور بیمه در مرزهای کشور 
و همزمــان با ورود مســافران خارجــی و خروج 
مسافران از کشــور رخ میداد، خوش بختانه امروز 
همزمــان با صدور ویــزا الکترونیکــی بیمه نامه 
مربوط نیز صادر می شــود و دیگر با مشکلاتی که 
در گذشــته و در این زمینه وجود داشــت، روبرو 

نمی شویم.

جهش به سمت کیفی سازی صنعت بیمه
وی در رابطه با اقدامات صــورت گرفته در حوزه 
صنعت بیمــه تصریح کرد: امروز تــلاش ما برای 
حرکت به سمت کیفی سازی صنعت بیمه کشور 
است  اجرایی شدن کروک برخط، عملیاتی شدن 
نســخه های الکترونیک و اجرایی شــدن ویزای 
الکترونیک و صدور همزمان بیمه نامه از اقدامات 

صورت گرفته در جهت کیفی سازی بازار و صنعت 
بیمه کشور است.

ارائه 50 محصول جدید بیمه ای طی 4 سال
رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه خاطر نشــان 
کرد: علاوه بر موارد گفته شــده در ســال ۹۹ 
تعداد ۱۰ محصــول جدید بیمه ای، در ســال 
۱۴۰۰ تعــداد ۹ محصــول جدیــد، در ســال 
۱۴۰۱ تعداد ۱۰ محصول، در ســال گذشــته 
۲۱ محصول جدید و در ســه ماهه نخست سال 
جاری ۱۵ محصــول جدید بیمه ای از ســوی 

بیمه مرکزی ارائه شده است.
اســتاد هاشــمی در پایان اظهار کرد: هر کدام از 
این محصولات جدید بیمــه ای برای مدت زمانی 
مشــخص به صورت اختصاصی در اختیار شرکت 
های بیمه ای قرار میگیرنــد و در گام بعدی بیمه 
مرکزی عملکرد شــرکت هــای بیمــه ای را در 
رابطه با این محصولات بررســی و ارزیابی میکند 
و در صورت عدم بهره برداری مناســب و کارایی 
نامطلوب این شــرکت هــای بیمه ای شــرایط 
اســتفاده از این محصولات مجددا مورد بررسی 

قرار می گیرد.
گفتنی اســت؛ از ضریــب نفوذ بیمه بــه عنوان 
شــاخص اصلی و جهانی برای بررســی عملکرد 

صنعت بیمه استفاده می شود.

انرژیصندوق  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی
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اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان بوشهر

شرکت باز آفرینی شهری ایران

آگهی مزایده عمومیآگهی مزایده عمومی
فروش املاک  و مستغلاتفروش املاک  و مستغلات

شرکت باز آفرینی شهری ایران در نظر دارد املاک متعلق به خود را در استان بوشهر به شرح 
جداول ذیل از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده با بهره گیری از سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )setadiran.ir( با شماره مزایده الکترونیکی  ۲۰۰۳۰۰۳۳۸9۰۰۰۰۵۱ 
و ۲۰۰۳۰۰۳۳۸9۰۰۰۰۵۲ و ۲۰۰۳۰۰۳۳۸9۰۰۰۰۵۳  به صورت الکترونیکی با شرایط پرداخت به 

صورت« نقد “و » نقد و اقساط« به فروش برساند.
 مهلت دریافت اسناد: از تاریخ  ۱۴۰۳/۰۵/۲۳ ساعت ۱۶:۰۰  تا تاریخ  ۱۴۰۳/۰۵/۲۸ ساعت ۱۲:۰۰
o مهلت ارسال پیشنهاد: از تاریخ  ۱۴۰۳/۰۵/۲۳ ساعت ۱۶:۰۰  تا تاریخ   ۱۴۰۳/۰۶/۰۷ ساعت 

۱۲:۰۰
  زمان بازگشایی پاکات تاریخ ۱۴۰۳/۰۶/۰۷ ساعت ۱۲:۳۰  زمان اعلام برنده :  تاریخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۰ 
)مهلت بازدید از پلاک های مورد نظر: از تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۴ تا تاریخ ۰۶/۰۶/ ۱۴۰۳)در ساعات اداری(
۱(  برگزاری مزایده از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع 
از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد. کلیه اطلاعات املاک یاد 
شده شامل مشخصات شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

بخش مزایده قابل مشاهده بررسی و انتخاب می باشد. 
دولت الکترونیکی  تدارکات  سامانه  به  مزایده  اسناد  دریافت  جهت  توانند  می  گران  مزایده   )2 

)setadiran.ir( و برای کسب اطلاعات بیشتر به نشانی ذیل مراجعه نمایند:
اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر:  بوشهر-خیابان ابتدای بلوار سپهبد قرنی – ساختمان شماره 

دو- شماره تماس۳۳۳۲۵۰۱۴ )۰۷۷(
3( برای شرکت در مزایده، ارائه تضمین شرکت در فرایند مزایده به شرح مندرج در جدول ذیل به 
صورت ضمانت نامه بانکی به شماره شبا 9۷۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۳۷۲۰۴۰۰۰۷۰۰IR  نزد بانک مرکزی 
به نام حساب تمرکز وجوه درآمدی شرکت های دولتی با اعتبار سه ماهه یا واریز وجه نقد به شماره 
شبا IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۳۷۲۰۶۳۷۳۷۳۳ نزد بانک مرکزی به نام شرکت باز آفرینی شهری 

ایران ضروری است. 
تمامی  به شماره ۵۵/۸۷۵۱ مورخ ۱۴۰۰/۰۱/۲۳  داری کل کشور  بخشنامه خزانه  استناد  به   )4
متقاضیان می بایست جهت پرداخت وجوه سپرده شرکت در مزایده، از طریق تماس یا مراجعه حضوری 

به مراکز فوق الذکر، نسبت به دریافت شناسه پرداخت منحصر بفرد خود اقدام نمایند. 

5(  مزایده گران می بایست اصل مستندات سپرده شرکت در مزایده را به ازای هر شماره مال مرجع 
به صورت مجزا با رعایت شرایط مندرج در اسناد مزایده  از تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۳ ساعت ۱۶ تا  تاریخ 
۱۴۰۳/۰۶/۰۷  ساعت۱۲ به دبیرخانه ساختمان شماره ۲- اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر 
تحویل نمایند. تصویر مستندات سپرده شرکت در مزایده می بایست از تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۳  ساعت ۱۶ 

تا  تاریخ  ۱۴۰۳/۰۶/۰۷ساعت۱۲ در سامانه تدارک الکترونیک دولت بارگذاری گردد.
6( حسب اعلام سامانه تدارکات الکترونیک دولت، متقاضیان شرکت در مزایده می بایست در بازه زمانی 
دریافت اسناد، از طریق کارتابل و توکن خود اقدام  نسبت به دریافت اسناد مزایده به ازای هر ردیف مورد 

تقاضا اقدام نمایند. در غیر اینصورت امکان شرکت در مزایده فراهم نخواهد گردید.
7(  پیشنهادهایی که بعد از انقضای مدت مقرر در فراخوان واصل شود و پیشنهادهای فاقد سپرده، 
دارای سپرده مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن مطلقا ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
8(  شرکت باز آفرینی شهری ایران در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

9( حداقل قیمت قابل پیشنهاد )قیمت پایه اقساطی( در خصوص شرایط پرداخت اقساطی مطابق با 
توضیحات مندرج در برگ راهنمای پیشنهاد قیمت در اسناد مزایده تعیین می گردد و مزایده گرانی که 
قصد انتخاب شرایط پرداخت اقساطی را دارند ملزم به رعایت حداقل قیمت قابل پیشنهاد )قیمت پایه 

اقساطی( در تعیین قیمت پیشنهادی می باشند.   
۱0(  ملاک انتخاب برنده، بالاترین نسبت ارزش فعلی قیمت و شرایط پیشنهادی مزایده گران به قیمت 

پایه مزایده و براساس توضیحات مندرج در برگ راهنمای نحوه تعیین برنده مزایده می باشد.
۱۱( حسب اعلام سامانه تدارکات الکترونیک دولت، متقاضیان شرکت در مزایده می بایست در بازه زمانی 
دریافت اسناد، از طریق کارتابل و توکن خود اقدام به دریافت اسناد مزایده نمایند. در غیر اینصورت امکان 

شرکت در مزایده فراهم نخواهد گردید.
۱2( مزایده گران محترم می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی)توکن( با مرکز 
پشتیبانی و راهبری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره ۰۲۱۴۱۵۶ تماس حاصل نمایند. 
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها در سایت سامانه به آدرس www.setadiran.ir بخش 

“ثبت نام/پروفایل مزایده گر “موجود است.
۱3(  سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مزایده مندرج است.

شماره ردیف
نوع و کاربری نشانیشماره مزایده الکترونیکیفراخوان

ملک
مساحت عرصه 

قیمت پایه نقدی پلاک ثبتی)مترمربع(
مزایده)ریال(

مبلغ تضمین:
سپرده شرکت در 

مزایده )ریال(
توضیحات

1
1403-502003003389000051

بوشهر بافت 
تاریخی، کوی 
کوتی، شمال 
فرهنگسرای 
اهل تسنن

فرهنگی، 
گردشگری و 

مسکونی
257.6285361.824.000.0003.091.200.000

به صورت 
30درصد نقد 
و مابقی اقساط 

36ماهه

2
1403-512003003389000052

بوشهر،کوی 
کوتی، ضلع 

جنوب شرقی 
مسجد اهل 

تسنن

گردشگری 
-مسکونی-

اقامتی-پذیرایی
175.742813/140.420.200.0002.021.010.000

به صورت 
60درصد نقد 
و مابقی اقساط 

24ماهه

3
1403-522003003389000053

بوشهر،کوی 
کوتی، ضلع 

جنوب شرقی 
مسجد اهل 

تسنن

گردشگری 
-مسکونی-

اقامتی-پذیرایی
787.692821/1181.168.700.0009.058.435.000

به صورت 40 
درصد نقد و 
مابقی اقساط 

36ماهه

شناسه آگهی: 1768183

نوبت دوم

تاریخ انتشار نوبت  اول: 1403/05/22
تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/05/23

شماره مزایده الکترونیکی
۲۰۰۳۰۰۳۳۸9۰۰۰۰۵۱
۲۰۰۳۰۰۳۳۸9۰۰۰۰۵۲
۲۰۰۳۰۰۳۳۸9۰۰۰۰۵۳

وزارت راه و شهرسازی
اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر


